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بن سلمان به دنبال يوروي 
عربي است

 چالش هاي بنيادين 
اقتصاد ايران

 جدال كسري بودجه 
و بورس 

 كرانه هاي ثبات 
يا آشفتگي

افكار عموم��ي ايراني��ان اين 
روزها به دنبال پاس��خي براي 
اين پرسش هستند كه ارزش 
افزوده از سرگيري روابط ايران و 
عربستان چيست و چه آورده اي 
براي دو طرف دارد؟ اما اگر قرار 
باشد يك عبارت و يك ضرورت 
را به عنوان ريشه و بنيان تفاهم 
اخير ايران و عربستان در نظر بگيريم، واژه »اقتصاد« بدون 
ترديد، شايس��ته انتخاب به اين عنوان است. از هر طرف 
كه به معادله ارتباطي ايران و عربستان نگاه شود، پاسخي 
مهم تر از ضرورت هاي اقتصادي پيش رو قرار نمي گيرد. 
البته ساير ضرورت هاي امنيتي، نظامي، راهبردي و... هم 
در اين زمينه اثرگذار هستند اما ريشه و بنيان اين ارتباط 
بدون ترديد اقتصادي است. از يك طرف ايران براي بهبود 
ش��اخص هاي اقتصادي به توسعه مناس��بات ارتباطي و 
اقتصادي با همسايگان نياز دارد تا اين تفاهمات زيربناي 
احياي برجام قرار بگيرد و از س��وي ديگر عربس��تان هم 
نيازمند تفاهم با ايران است تا از بطن آن بتواند ضمانت هاي 
اجرايي افزون تري براي جذب سرمايه هاي چيني، اروپايي، 
امريكايي و... تدارك ببيند. نباي��د فراموش كرد كه ابعاد 
اختلافي ايران و عربستان بسيار گسترده است و بايد زمان 
كافي براي عادي سازي روابط بحراني در اختيار دو طرف 
قرار بگيرد. اخيرا بن س��لمان با يكي از روزنامه هاي عربي 
گفت وگويي داشته و در آن اعلام كرده كه اختلاف عمده 
عربس��تان با ايران بر س��ر نفوذ ايران )او از عبارت دخالت 
استفاده كرد( در كشورهاي عربي است. بنابراين مي توان 
احتمال داد، مهم ترين مطالبه عربس��تان از ايران دست 
كشيدن از دايره نفوذ خود در منطقه باشد. اين پيش شرطي 
سنگين و غيرمحتمل است، چرا كه ايران هزينه هاي فراواني 
در منطقه انجام داده و به راحتي از اين دايره نفوذ نمي گذرد. 
از طرف ديگر بن س��لمان طرح ه��اي بلندپروازانه اي در 
منطقه دارد و در اجراي بسياري از ايده هاي خود هم موفق 
بوده و به يك شخصيت بين المللي بدل شده است. كافي 
است نگاهي به حضور فوتباليست هاي برجسته جهاني، 
ورزشكاران، اهالي فرهنگ و هنرمندان رشته هاي مختلف 
در اين كشور شود تا به اهميت كارهاي بن سلمان پي برد. 
بن سلمان ايده اي دارد كه بر اساس آن از مجمع كشورهاي 
عرب، اتحاديه اي مانند اتحاديه اروپا درس��ت كند. حتي 
برنامه ريزي ش��ده كه پول واحدي مانند يورو هم در همه 
كشورهاي عربي ايجاد شود تا از وابستگي اقتصادي اعراب 
به دلار كاسته شود. بنابراين براي بن سلمان بسيار مهم است 
كه از منظر نظامي و امنيتي، آرامشي را در منطقه ايجاد كند 
تا روند جذب سرمايه در منطقه ممكن شود. هرچند پس 
از ملاقات اميرعبدالهيان و بن سلمان بيانيه اي رسمي صادر 
نشد اما به نظر مي رس��د كه اين ملاقات در راستاي شرط 
و شروطي بوده كه بن س��لمان در حوزه هاي اقتصادي و 
راهبردي مطرح كرده است. ايران هنوز با عربستان بر سر 
ادامه در صفحه 3 يمن اختلافاتي دارد.   

مختل��ف  ف��راد  ا اينك��ه 
در دولت ه��اي متف��اوت 
مس��ووليت هايي را بر عهده 
مي گيرن��د و وع��ده بهبود 
اوض��اع را ني��ز مي دهند اما 
در عم��ل م��ا مي بينيم كه 
بس��ياري از اي��ن وعده ه��ا 
اجرايي نمي شوند ريشه در 
مشكلات كلان و طولاني مدتي دارد كه اقتصاد ايران 
در تمام س��ال هاي گذشته همواره با آن روبه رو بوده 
است. اينكه ما يك برنامه كوتاه مدت را براي اجرا نهايي 
كنيم اما به طور همزمان به مش��كلات طولاني مدت 
فكر نكنيم در نهايت به اين موضوع منجر مي ش��ود 
كه راهكاري براي عبور از چالش ها پيدا نمي ش��ود. 
م��ا نبايد فراموش كني��م كه اقتصاد اي��ران در كنار 
تحريم هاي خارجي، با مش��كلات و محدوديت هاي 
داخلي ني��ز مواجه بوده و بايد تحت تاثير واقعيت ها، 
محدوديت هاي داخلي كنار بروند. توليدكنندگان ما 
در حالي با فشارهاي خارجي روبرو بودند كه همزمان 
فشار در داخل نيز افزايش يافت و از درگيري با ماليات 
و تامين اجتماعي گرفته تا افزايش هزينه مواد اوليه 
و هزينه نيروي كار، شرايط را دشوار كرد تا به نوعي ما 

فرصت اوج گيري بيشتر صادرات را از دست بدهيم.
همين مساله را مي توان در بخش هايي مانند قاچاق 

نيز دنبال كرد. 
وقت��ي ما مي گوييم كه در طول س��ال چند ميليارد 
دلار قاچاق كالا در كشور وجود دارد، يعني نمي توان 
انتظار داش��ت كه اين ارق��ام از س��وي كوله بران يا 
ته لنجي ها به ثبت رس��يده باش��د. اگر قصد داريم با 
قاچ��اق فعلي مبارزه كنيم باي��د ببينيم چه افرادي 
تامين كننده اين منابع مالي براي قاچاق هستند و با 
توجه ب��ه اينكه تعداد افرادي كه بتوانند اين حجم از 
پول را وارد قاچاق كنند زياد نيست، مقامات مي توانند 
براي آن راهكارهايي پيدا كنند. واقعيت اين است كه 
وضعيت اقتصادي س��اكنان اين مناطق تحت تاثير 
عوامل كوتاه مدت نيس��ت و فراموشي مسائل كلان 
و عدم برنامه ريزي براي توسعه اقتصادي  باعث شده 
كه زيرساخت هاي فعاليت اقتصادي در اين مناطق 
به  وجود نيايد. پس ما از يك سو بايد با پديده قاچاق 
در س��طح كلان مقابله كنيم و از سوي ديگر شرايط 
توسعه اقتصادي در مناطق مختلف را طوري پيگيري 
كنيم كه ديگر چالش زندگي به  حدي نرسد كه افراد 
به س��مت قاچاق حركت كنند. به اين ترتيب مقابله 
با مش��كلات اقتصادي تنها يك جنبه كوتاه مدت و 
گذرا دارد و اگر بخواهيم كه چالش به شكل قطعي و 
بلندمدت حل شود، قطعا بايد سياست هايي را دنبال 
كرد كه در نتيجه آن، معضلات  كلان حل ش��ود و به 
اين ترتيب مش��كلات جديد و بزرگ ايجاد نشود كه 

نياز به راهكارهاي بلندمدت داشته باشيم. 

با ش��روع ريزش بازار سرمايه از 
۱۷ ارديبهشت س��ال جاري، 
نكته اي كه ذه��ن تحليلگران 
و س��هامداران را به خود جلب 
كرد يافتن دلايل احتمالي اين 
سقوط بود كه البته در روزهاي 
ابتدايي تير ماه با انتش��ار نامه 
نرخ خوراك پتروشيمي و گاز 
صنايع، موجي از نااميدي و اعتراض در فعالان بازار شكل 
گرفت.. در نامه منتش��ر ش��ده كه به امض��اي معاون اول 
رييس جمهور نيز رسيده بود نرخ خوراك پتروشيمي ها 
۷۰۰۰ تومان اعلام ش��ده بود و دليل اين نرخ نيز پوشش 
بودجه، منابع لازم براي تبصره ۱۴ و درآمد ناشي از هدفمند 
كردن يارانه ها عنوان شده بود . به واقع در تبصره ۱۴ لايحه 
سال ۱۴۰۲ مبلغي حدود  ۶۶۰ همت براي پرداخت يارانه 
نقدي در نظر گرفته شده است و ۴۰ درصد مبلغ فوق بايد 
از محل فروش گاز به صنايع تامين ش��ود كه البته نگاهي 
به شرايط موجود نشان مي دهد كه تحقق آن دور از ذهن 
به نظر مي رس��د يا حداقل نيازمند برخورد دس��توري و 
هماهنگي هايي براي اقدامات خارج از رويه هاي سابق است. 
به طور مثال با توجه به تعيين نرخ ۲۸۵۰۰ توماني به عنوان 
نرخ تسعير دلار و توجه به قيمت گاز جهاني و هاب منطقه 
و حتي هاب فرامنطقه اي، نگارش فرمولي براي رسيدن به 
عدد ۷۰۰۰ تومان غير ممكن خواهد بود و اين مورد منجر 
به اعتراض كميسيون اقتصادي مجلس و بررسي هيات 
تطبيق و در نهايت ابلاغ نامه ابطال مصوبه مذكور شد.  آنچه 
پيش بيني مي شود تبصره ۱۴ لايحه بودجه سال ۱۴۰۲ 
خود با كس��ري احتمالا ۲۵ درصد همراه خواهد بود و در 
صورت عدم تحقق برخي رديف ها مانند نرخ خوراك مي توان 
انتظار افزايش كس��ري بودجه را نيز داشت. در عين حال 
ميزان فروش اوراق مرابحه دولتي نيز با ترديد مواجه است و 
مكانيزم تامين آن با توجه به تجربه مرحله اول در هفته هاي 
گذشته جاي بررسي بيشتر دارد . پس آنچه تا اينجاي بحث 
عنوان شد كس��ري بودجه كاملا محتمل و در عين حال 
رديف درآمدي غير ش��فاف كه جهت تحقق به عملكرد 
دس��توري نياز دارد و البته نتيجه آن مي تواند زياندهي و 
كاهش سودآوري برخي صنايع و در عين حال عدم تعادل 
و شيفت قيمتي دلار در مركز مبادله ارزي در ماه هاي آينده 
خواهد بود. تا پايان پنجمين ماه سال اثر كسري بودجه و 
تاكيد دولت بر پوشش آن از روش هايي كه منتج به تعيين 
نرخ هاي موهومي گاز شده است صرفا ريزش شديد ارزش 
دارايي هاي سهامداران و همچنين در معرض ريسك قرار 
گرفتن فعاليت هاي توليدي و صادراتي بوده است؛ امري 
كه به كاهش س��رمايه گذاري و ف��رار نقدينگي از بورس 
منتهي شده است. در هر حال براي پوشش كسري بودجه 
دولت راه هاي متنوعي اعم از واگذاري شركت هاي دولتي 
و افزايش نرخ تسعير ارز و انتشار اوراق مشاركت و...  دارد كه 
هر كدام از آن اثر خاص خود را بر بازارهاي مختلف خواهد 
ادامه در صفحه 6 داشت كه... 

وضعيت اقتصادي ايران از ثبات 
به دور است و نوعي آشفتگي در 
بخش هاي مختلف اقتصادي و 
بازارها به چشم مي خورد. يك 
روز نگراني ه��اي فزاينده اي در 
خصوص احتمال افزايش قيمت 
بنزي��ن ايجاد مي ش��ود و فردا 
روز خبرهاي��ي درباره احتمال 
نوسانات ارزي منتشر مي شود. در همه اين موارد امري كه 
مورد بي توجهي قرار گرفته، ضرورت ثبات اقتصادي است. 
اصولا آش��فتگي در بخش هاي مختلف از جهل نسبت به 
موضوعات ناشي مي شود. وقتي نمي دانيم يا نمي توانيم 
پيش بيني كنيم، دچار آشفتگي مي شويم. مردم نمي دانند 
آيا قرار است بنزين گران شود يا روند فعلي ادامه مي يابد. اين 
موضوع باعث افزايش آشفتگي در اقتصاد مي شود. آشفتگي 
عدم تمركز را به دنب��ال دارد و عدم تمركز به معناي عدم 
توانايي براي تصميم گيري و در نهايت منجر به آشفتگي 
بيشتر شده و اين س��يكل معيوب تا رسيدن به بحران تا 
دخالت يك عامل خارجي )مثلا ورود دولت به موضوعات( 
براي اتمام بحران ادامه مي يابد، قيم��ت ارز بالا مي رود و 
سطحي از نگراني و آشفتگي را ايجاد مي كند، در حالي كه 
هنوز با قيمت دلار سرگرم هستيم، قيمت ملك و اتومبيل، 
محصولات پتروشيمي و فلزي س��ر به فلك مي گذارد و 
آشفتگي بيشتري توليد مي شود. در حالي كه نگران هستيم 
و تمركز نداريم ش��تابزده وارد معامله اي در يكي از بازارها 
مي ش��ويم تا ارزش پول را در مقابل تورم و گرانی ها حفظ 
كنيم. درست همين جاست كه سهمي را گران مي خريم، 
ملكي را در بدترين شرايط و لوكيشن نامناسب خريداري 
مي كنيم، اتومبيل مس��تعمل را به قيمت صفر كيلومتر 
مي خريم و....مجموعه اين گزاره هاي خسارت بار ناشي از 
فقدان تحليل و عدم آگاهي از شرايط فرداي اقتصاد است. 
اگر اطلاعات و داده هاي مس��تند در كشور وجود داشت، 
بسياري از مشكلات فعلي پايان مي يافت و زمينه براي حل 
چالش ها فراهم مي شد. در اين يادداشت به منبع و دلايل 
ايجاد آشفتگي نمي پردازم اما واكنش ما كه واكنش بازار 
ناميده مي شود قابل بررس��ي است. وقتي بازارها از تعادل 
خارج مي شوند تنش مالي به وجود مي آيد كه مي تواند تنش 
را به افراد و منابع تصميم گيري آنان منتقل نمايد. تصميمات 
تنش آلود باع��ث برهم خوردن تعادل بازار ها مي ش��ود و 
درنهايت شاهد بروز حباب در بازارها هستيم كه به واسطه 
تنش هاي اوليه به وجود آمده اند. يك موضع گيري سياسي 
و يك تصميم اشتباه قوه مجريه يا يك قانون نامناسب وضع 
شده و مسائلي از اين دست مي تواند تا مدت ها افراد و بازارها 
را دچار تنش كند. مثلا زماني، موضوع بخشنامه دستوري 
درباره خوراك پتروشيمي ها ش��كل مي گيرد و اين روند 
باعث نزول بازار و ايجاد تكانه هاي منفي به سهم ها مي شود.

بازارهايي كه دچار تنش هستند در نهايت يا فرو مي ريزند يا 
وارد ركود طولاني مي شوند، قيمت ارز ممكن است سقوط 
ادامه در صفحه 3 كند، بازار اتومبيل و... 

حسن حسين نياجمشيد عدالتيانعلي بيگدلي محسن عباسي

فرشاد مومني »وجوه ملي و بين المللي اقتصاد 
سياسي كودتاي 28 مرداد« را بررسي كرد

 درس كودتاي 28 مرداد اين است كه ابزارهاي 
حمله نظامي، كودتا و تحريم همه يك روح در سه بدن هستند
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ب��ه گفته دكتر فرش��اد مومني، در صورت��ي كه »رابطه 
حكومت و مردم« به عنوان يك شاخص كليدي توسعه 
تضعيف ش��ود، طمع خارجي ها براي دخالت در كشور 
افزايش مي يابد. در اين شرايط، درس شماره يك نهضت 
ملي كردن صنعت نفت و كودتاي ۲۸ مرداد اين است كه 
ابزارهايي مثل حمله نظامي، كودتا و تحريم همه در واقع 

يك روح در سه بدن اس��ت. همه آنها ابزارهاي تداوم 
سلطه زورگويانه كشورهاي قدرتمند كم تعداد بر 
بقيه دنيا است. درس دوم نيز اين است كه عنصر اصلي 

اين هدف گذاري ها به ضعف كشاندن بنيه توليد ملي 
است. آن گونه كه اين استاد اقتصاد تشريح 

كرده اس��ت، در چنين ش��رايطي 
اس��ت كه معجزه دولت ۲۷ماهه 
مصدق علي رغم تحريم نفتي رخ 
مي دهد و بني��ان توليد داخلي به 
قدري قدرتمند مي شود كه »ركورد 

تراز تجاري مثبت بدون نفت او تا امروز« تكرار نشده است.
به گزارش جماران، دكتر فرشاد مومني در نشست »وجوه 
ملي و بين المللي اقتصاد سياسي كودتاي ۲۸ مرداد« كه 
۲۶ مرداد در موسس��ه مطالعات دين و اقتصاد برگزار شد، 
گفت: »داگلاس نورث« در كتاب »ساختار و دگرگوني در 
تاريخ اقتصادي« استدلال مي كند كه اگر چرخ هاي اقتصاد، 
سياست و جامعه در كشوري خوب نچرخد، دو گروه را به 
طمع برمي انگيزد. او برانگيخته شدن طمع رقباي داخلي 
دولت و مردم و رقباي خارجي را در اين راس��تا مورد توجه 
قرارداد و نوشت كه اين مساله از دريچه تحليل هاي سطح 
توسعه، افق گشايي خارق العاده اي به همراه دارد، اما به اندازه 
اهميتي كه دارد در مباحث جاري و متداول توسعه در ايران 
به آن توجه لازم نش��ده و با كمال تاسف اين بي توجهي تا 
مرز بي توجهي ها و بي دقتي هاي مشكوك در اسناد برنامه 
ميان مدتي كه به نام توسعه در ايران جريان دارد مشاهده 
شده و اين مشاهده منحصر به برنامه هفتم بعداز انقلاب 
هم نيس��ت. اين استاد دانش��گاه علامه طباطبايي، ادامه 
داد: با كمال تاسف اين غفلت بزرگ در تاريخ برنامه ريزي 
ايران مش��اهده مي ش��ود. طمع قدرت هاي خارجي يا به 
تعبير »داگلاس نورس«، رقباي خارجي هر كشور، زماني 
جدي مي ش��ود كه رابطه اولي دچار تزلزل و سستي شده 
باشد. آن رابطه اولي، رابطه ميان مردم و حكومت است. اگر 
به هر دليلي، با هر قص��ور و تقصيري و از هر طرفي، رابطه 
مردم و حكومتشان دچار اختلال شود، يكي از پيامدهاي 

اجتناب ناپذير  آن برانگيخته شدن طمع خارجي ها است.
استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبايي با بيان اينكه يكي 
از منتق��دان كم مايه و كم انصاف، اين اي��ده را مطرح كرد 
كه اگ��ر واقعا مصدق آنگونه كه مي گوييد موفق بوده، چرا 
حكومتش دوام نياورد! اظهار كرد: به سهم خود، به عنوان 
پژوهشگر مسائل توسعه در ايران، صرف نظر از ماهيت اين 
فرد و نيت او و غرض آلودگي هاي پرشماري كه در مباحث 
او ديده بودم، گفتم اين پرسش بنيادي است و بايد بررسي 
ش��ود. بررس��ي كردم و ديدم چقدر خوب شد كه ايشان 
آن را گفت. دوره حدود ۲۷ ماه صدارت مصدق، براس��اس 
يافته هاي فخرالدين عظيمي، خودش مانند معجزه است! 
اگر اين نقد مطرح نمي شد، ذهن من حساس نمي شد كه 
اين مساله را رمزگشايي كنم. فخرالدين عظيمي در كتاب 
»بحران دموكراسي در ايران«، مطرح مي كند كه در دوره 
۱3۲۰تا ۱33۲، ۱۲نخست وزير، ۱۷ كابينه تشكيل دادند 
و ۲3بار هم كابينه هاشان را ترميم كردند. قدرت تزلزل و 
بي ثباتي در ساخت سياس��ي ايران بيداد مي كرده است. 
اگ��ر ترميم كابينه ها را در نظر نگيريم، عمر متوس��ط هر 
كابينه در آن دوره ۸ماه بوده اس��ت. اگر ترميم كابينه ها را 
در نظر بگيريم عمر متوسط هر كابينه در آن دوره 3.۵ماه 
بوده است. اگر در آن دوره، رييس دولتي در آن وضعيت، 
علي رغم آن حجم از بحران س��ازي هاي داخلي كه بخش 
اعظم آن مشكوك بود و بحران هاي وابسته به خارج هم كم 
نبود، و آن همه فشارهاي بيروني توانسته به جاي ميانگين 
3.۵ماه ۲۷.۵ماه دوام بياورد، بس��يار معجره آسا است. اگر 
بتوانيم از آن دوره خ��وب درس بگيريم، خواهيم ديد كه 
چگونه مي ش��ود آن معجزه را تداوم بخشيد. به گفته اين 
استاد دانشگاه، در قرن بيستم، سه بار در سه نقطه عطف، 
رابطه مردم با حكومت به جاي اينكه مبتني بر ستيز و حذف 
باش��د، مبتني بر اعتماد و همكاري شده و عليرغم اينكه 

در اين سه دوره ايران با پرفشارترين توطئه هاي داخلي و 
خارجي و آشوبناك س��ازي ها و تشنج محوري ها 
روبرو بوده، بي سابقه ترين ركوردهاي عملكرد 
اقتص��ادي و اجتماعي آن، در اين س��ه 
مقطع كوتاه ثبت شده است. به جاي 
اينكه مباحث حاشيه اي را بها دهيم 
از اين رمزگش��ايي كنيم كه 
چرا اين س��ه تجربه با همه 
دس��تاوردهاي درخشاني 
كه داشتند، تداوم نداشتند.

   مصدق 
اصلا راديكال نبود 

مومني در بخشي از سخنان خود 
گفت: مهندس لط��ف الله ميثمي در 
مصاحبه اي كه با مجله نسيم بيداري شماره 
۶۸ كه اسفند ۸9 منتشر شده است واقعا مظلوميت مصدق 
را نشان مي دهد و در پاسخ به آنها كه مي گويند تلاش براي 
ملي س��ازي مصدق كاري راديكال بوده اس��ت، مي گويد 
مصدق اصلا راديكال نب��ود در آن زمان، دولت هاي پس از 
جنگ دوم در انگلستان و فرانسه، بخش بزرگي از معادن 
را ملي كردند و ملي س��ازي در كشورهاي صنعتي كاملا 
متداول بود. در همين راس��تا آندره فونتن در كتاب تاريخ 
جنگ سرد خود مي نويسد »در دوره پس از جنگ جهاني 
دوم اگر كسي مي گفت امور را به بازار بسپاريد به او مثل يك 
آدم مجنون نگاه مي كردند« يعني جمع بندي اين بود كه 
دو جنگ جهاني جزو تبعات بازارگرايي افراطي بوده است و 
روح زمانه روح ملي كردن بود و اين در اروپاي غربي هم انجام 
مي شد. بعد مي گويد در كشورهاي در حال توسعه اين مساله 
وجود داشت. ميثمي در مصاحبه خود مي گويد همزمان با 
مصدق در ايران، مكزيكي ها هم نفت خود را ملي كردند اما 
قدرت هاي بزرگ آنقدر روي مكزيك حساس نبودند كه 

درباره ايران و ملي شدن نفتش حساسيت به خرج دادند.
استاد دانشگاه علامه طباطبايي گفت: به گفته آقاي ميثمي 
مصدق اعلام كرده بود كه حاضر اس��ت غرامت ملي شدن 
نفت را هم حتي بيشتر از مكزيك بپردازد اما انگليسي ها 
نپذيرفته بودند و بر رفتن مصدق و جلوگيري از ملي شدن 
نفت تاكيد داشتند. چون شركت نفت ايران، انگليس بيش از 
مقدرات نفتي ايران روي مسائل سياسي و اجتماعي و امنيتي 
ايران مداخله داشت و تعداد و آشفتگي آوري هايش از حدود 
متعارف فراتر رفته بود، زنده ياد انورخامه اي در كتاب خود با 
عنوان اقتصاد بدون نفت، اين مداخله ها را با جزييات توضيح 

داده و مستنداتش را هم آورده است.
او گفت: آق��اي دكتر محمدعلي موحد در مصاحبه اي كه 
درباره مصدق كرده اس��ت، مي گويد همان زمان كه ملي 
شدن نفت در جريان بود ايده هاي ديگري هم مطرح شد 
مثلا يكي از ايده ها ايده رزم آرا بود. رزم آرا پيشنهاد كرد كه 
مي پذيريم از ملي كردن نفت صرف نظر كنيم در مقابل شما 
استاندارد ۵۰ – ۵۰ را در سهم بري ايران بپذيريد چنانچه 
اين ايده در مكزيك پذيرفته شده بود. اما انگليسي ها در برابر 
اين پيشنهاد آنچنان توپ و تشري به رزم آرا زدند كه ديگر 
آن را تكرار نكرد. موحد توضيح مي دهد كه در كميسيون ۵ 
سناريوهاي ديگر هم مطرح شد و همه به جمع بندي رسيدند 
كه كم آسيب ترين و پر دستاوردترين سناريو ملي سازي 
صنعت نفت بود و بزرگ ترين هنر مصدق اين بود كه حتي 

شاه را هم با اين مساله همراه كرده بود.
او افزود: انورخامه اي در كتاب اقتصاد بدون نفت فصلي را 
اختصاص داده به اينكه س��رمايه داران امريكايي و دولت 
امريكا گفته بودند كه نبايد هيچ سازشي با مصدق كرد. اكنون 
برخي مي گويند كاش مصدق وام بانك جهاني مي گرفت يا 
با پيشنهاد امريكايي ها برخورد ديگري مي كرد در حالي كه 
اين حرف ها خيلي سست است ولو با حسن نيت زده شود. 
اين تحليل ها كه از موضع شرايط امروز زده مي شود خيلي 

سست است.

   برخورد امريكايي ها با مصدق براندازانه بود
به گفته مومني، در صفحات 333 و 33۴ كتاب خون و نفت، 
نوشته منوچهر فرمانفرماييان و ترجمه مهدي حقيقت خواه 
آمده است كه برخورد امريكايي ها با مصدق براندازانه بود در 
ادامه در صفحه 3 برابر تمام آن... 

از دورخيز براي شفافيت تا تلاش براي كنترل تورم

 بانك هاي ناتراز 
 در وضعيت قرمز



»هيچ تاخيري در تعيين تكليف و رس��يدگي به عملكرد 
چند بانك متخلف پذيرفته نيست و بانك مركزي و وزارت 
اقتصاد موظف هس��تند در يك بازه زماني مشخص براي 
اصلاح اين وضعيت برنامه ريزي و اقدام كنند.« اين بخشي 
از صحبت هايي است كه رييس جمهور در روزهاي ابتدايي 
مرداد ماه امس��ال مطرح كرد، صحبتي كه نشان مي داد 
مقابله با ناترازي بانك ها به عنوان يك اولويت مهم در دولت 
سيزدهم دنبال مي شود. هرچند در تمام سال هاي گذشته، 
دولت ها بارها اعلام كرده اند كه مقابله با تورم را به عنوان يك 
اولويت مهم دنبال مي كنند اما آنچه در عمل رخ داده نشان 
مي دهد كه چالش هاي تورمي در اقتصاد ايران به شكلي 
پيچيده است كه با سياست هاي كوتاه مدت نمي توان با آن 
مقابله كرد. در دولت سيزدهم نيز با وجود ثبت ركوردهاي 
تورمي، دولت در تمام ماه هاي گذشته تلاش كرده تا راهي 
براي كاهش تورم پيدا كند و در اين چارچوب، هرچند در 
خرداد و تير ماه، سرانجام دولت توانست تورم را كاهشي كند 
اما همچنان نرخ ت��ورم در اقتصاد ايران بيش از 40 درصد 
اعلام مي شود و به اين ترتيب راهي طولاني تا رسيدن به 
استانداردهاي جهاني باقي مانده است. يكي از بخش هايي 
كه بر اساس اعلام بسياري از كارشناسان به عنوان چالش 
مهم در مسير كاهش تورم ش��ناخته مي شود، وضعيت 
بانك ها در اقتصاد ايران اس��ت. بانك ه��ا به عنوان يكي از 
اصلي ترين بازوهاي اقتصادي ايران در دهه هاي گذشته 
چه در حوزه تسهيلات دستوري دولت و چه در زمينه هايي 
مانند رقابت با تورم و پرداخت سود تسهيلات بيشتر و البته 
در نهايت در زمينه عدم شفافيت در فعاليت هاي اقتصادي 
و تسهيلات دهي، همواره بخش مهمي از مسوولان تورم 
شناخته شده اند و در اين بين يكي از حوزه هايي كه دولت 

سيزدهم بر روي آن دست گذاشته، ناترازي بانك هاست.
در تعريف ناترازي بانك ها مسائل مختلفي مطرح مي شود، 
هرچند مي توان آن را خلاص��ه كرد. زماني كه بانك ها در 
مديريت دارايي و بدهي دچار ناترازي مي شوند به اين معنا 
است كه رشد دارايي هاي آنها كمتر از نرخ سود سپرده ها 
اس��ت كه در نظام پرداختي اصطلاحا از آن تحت عنوان 
نرخ رشد بدهي ها نام مي برند. وقتي درآمدها كمتر از نرخ 
رشد بدهي ها باش��د، بانك ها در حقيقت رفته رفته دچار 
مشكل ناتواني يا تنگناي مالي در بازپرداخت سپرده هاي 
سرمايه گذار مي ش��ود كه در نهايت هم چنانچه به شكل 
حادي درآيد، قطعا س��پرده گذاران ب��راي بازپس گيري 
س��پرده خود به بانك هجوم مي برند و از آنجا كه معمولا 
بانك ها تسهيلات را به صورت بلندمدت پرداخت مي كند 
و سپرده ها هم عندالمطالبه اس��ت، مشكل در اين زمان 
پيش مي آيد كه ريسك س��پرده گذاري مي تواند به كل 
شبكه بانكي س��رايت كند. چند عامل بر ناترازي بانك ها 
موثر واقع مي شود. اول اينكه حسب قوانين بودجه اي كه 
قانونگذاران كشور در سنوات گذشته تحت عنوان تسهيلات 
تبصره اي به بانك ها شارژ كردند، منجر به اين مي شود كه 
بانك ها تس��هيلات را به صورت ارزان قيمت به يكسري 
فعالان اقتصادي بدهند و از آنجا كه اين فعالان اقتصادي 
يا به درس��تي يا بر اساس ش��رايط اقتصادي نتوانند آن را 
بازپرداخت كنند، بنابراين در نهايت ورودي وجه نقد بانك ها 
متوقف خواهد شد. در اين شرايط به شناسايي درآمد بابت 
تسهيلات اقدام مي شود كه بر حس��ب گذر زمان درآمد 
تسهيلاتي مورد شناسايي قرار مي گيرد و ابتدا سهم دولت 
را تحت عنوان ماليات، سهم سود سپرده گذاران را در مجامع 
سالانه و چنانچه سهامدار دولت بوده، حق او را بايد پرداخت 
كند. خروجي هاي بانك  به صورت نقد اس��ت و قاعدتا در 
مواعد زماني كه طبق قانون تاكيد شده بايد پرداخت شود، 
در صورتي كه بابت درآمدهاي مورد شناسايي اين بانك به 
دليل پول اعتباري كه در بالا اشاره شده، وجه نقد نداشته 

باشد، بانك دچار كم تواني در بازپرداخت يا كمبود وجه نقد 
مي شود كه موضوع فوق به دليل مشكلي كه توضيح داده 
شد، مسائلي را ايجاد مي كند كه منجر به تشديد تنگناي 
مالي خواهد ش��د و نهايتا به همان ناترازي مي رسد. اين 
امر از نظر مقام ناظ��ر و مجلس به عنوان قانون گذار  طلب 
مي كند كه براي اصلاح اين ش��رايط قوانيني را پشت سر 
بگذراند يا مقرراتي را پي ريزي كند تا مش��كلات بانك ها 
بيش از اين نشود.  با وجود آنكه بحث بر سر ناترازي بانك ها 
براي سال هاي طولاني مطرح بوده و ادامه داشته اما دولت 
سيزدهم در ماه هاي گذشته به طور جدي به اين حوزه ورود 
كرده و بر اساس آنچه كه رييس كل بانك مركزي گفته آنها 
يك مهلت شش ماهه براي برون رفت از اين شرايط دارند. 
رييس كل اين بانك در ديدار دوره اي خود با مديران عامل 
بانك ها در ارديبهشت امس��ال با بيان اينكه بخش عمده 
تحقق شعار س��ال با محوريت كنترل تورم و رشد توليد، 
برعهده بانك مركزي و نظام بانكي است تصريح كرد: براي 
تحقق شعار امسال به خصوص مبحث كنترل تورم كه در 
حيطه وظايف بانك مركزي است مهم ترين اقدام و متغير 
مبتني بر ش��رح وظايف بانك اجراي دقيق سياست هاي 
پولي و كنترل نرخ ارز است. رييس شوراي پول و اعتبار با 
تاكيد بر ضرورت هماهنگي همه دستگاه ها براي كنترل 
تورم و نقدينگي خاطرنشان كرد: در سال ۱40۱ با اعمال 
سياس��ت هاي پولي و اعتباري موثر توسط بانك مركزي 
ميزان رشد نقدينگي كش��ور با كاهش ۹ واحد درصدي 
نسبت به س��ال ۱400 به محدوده ۳0 درصد رسيد اما با 
توجه به نرخ تورم 4۶.۵ درصدي مي توان گفت در واقع نرخ 
رشد واقعي نقدينگي منفي بوده وحجم نقدينگي حقيقي 
اقتصاد كشور نيز كاهش يافته است. در نتيجه اين فرآيند، 
رشد تورم در سال گذشته بيشتر ناشي از انتظارات تورمي، 
فضاي رواني، نوس��انات نرخ ارز و برخي عوامل اثرگذار بر 
افزايش هزينه توليد بنگاه ها بوده است. دكتر فرزين تاكيد 
كرد: امس��ال اگر بخواهيم نرخ تورم را كنترل كنيم يكي 
از متغيرهاي كليدي در اين مس��ير كنترل نرخ ارز است. 
لذا اگر بتوانيم نرخ ارز را مديريت كنيم مي توانيم افزايش 
نقدينگي را نيز كنترل كنيم. وي افزود: همچنين هدفي 
كه براي رش��د نقدينگي براي امسال در نظر گرفته شده 
است نرخ رش��د ۲۵ درصدي است و اين هدف با توجه به 
تحقق هدف گذاري ۳0 درصدي رشد نقدينگي در سال 
گذشته، براي امسال قابليت دست يابي دارد. رييس شوراي 
پول و اعتبار در ادامه اين نشست بر ضرورت كنترل اضافه 
برداشت بانك ها تاكيد كرد و گفت: حجم اضافه برداشت 
برخي بانك ها از بانك مركزي قطعا قابل قبول نيس��ت و 
بانك هاي نات��راز در اين زمينه براي تعيين تكليف، حتما 
مشمول » قاعده و فرآيند گزير« خواهند شد. فرزين افزود: 

همانطور كه بارها تأكيد كرده ام اين ميزان اضافه برداشت، 
عمدتاً ناش��ي از وضعيت و عملكرد چند بانك مشخص 
بوده است و طبعا در اين شرايط كه بخشي از شبكه بانكي 
 كشور، ناتراز است نمي توان سياست هاي كنترل تورم را 
به درستي و به صورت موثر در كشور اجرايي كرد. رييس كل 
بانك مركزي در ادامه از فرصت شش ماهه بانك مركزي به 
برخي بانك هاي ناتراز )تا شهريور ماه( براي اصلاح اضافه 
برداشت هايشان خبر داد و گفت: بانك هاي ناتراز شش ماه 
فرصت دارند تا اين معضل اصلي شان را كه تاثير نامطلوبي 
در شاخص هاي كلان اقتصادي دارد برطرف كنند. فرزين 
خاطرنشان كرد: اگر بانكي همواره ناترازي داشته باشد و در 
عين حال بخواهد به فعاليت خود ادامه دهد به ناچار بايد به 
سمت تعيين تكليف و انحلال آن بانك پيش برويم. البته 
عموم اين بانك ها دارايي هاي مناسبي اعم از املاك و غيره 
دارند و لذا هيات مديره اين دس��ته از بانك ها مي بايست 
عزم لازم را براي حل اين مشكل فورا به كار گيرند. رييس 
شوراي پول و اعتبار به مشكلات سهامداري برخي بانك ها 
اشاره كرد و گفت: هم اكنون چند بانك مشكل سهامداري 
دارند كه براي رفع مشكلات آنها در حال مذاكره هستيم. 
البته اين معضل، مشتمل بر تعدادي از بانك هاي خصوصي 
و دولتي است. پس از اين اظهارنظر كه از سوي فرزين مطرح 
شد، دولت گام هاي مهمي را نيز براي برخورد با بانك هاي 
متخلف برداشت. چند روز قبل در خبري اعلام شد: بانك 
آينده يكي از بانك هاي خصوصي ب��ود كه همواره اضافه 
برداشت هاي آن بيش��تر از ساير بانك ها بوده و بيشترين 
سهم را در خلق پول و رشد پايه پولي داشت. آمارها نشان 
مي دهد كه به دليل ناترازي بانك آينده، بدهي اين بانك به 
بانك مركزي روند صعودي داش��ته است، به طوري كه در 
سال گذشته ۲۵ درصد از رش��د پايه پولي ناشي از اضافه 
برداشت اين بانك از منابع بانك مركزي بوده است. نهايتا 
در راستاي برخورد با بانك هاي ناتراز كه جزو سياست هاي 
دولت در قانون بودجه امسال و برنامه هفتم توسعه است. 
بانك آينده بالاخره تعيين تكليف شد و ۶0 درصد از حق 
راي سهام اين بانك به وزارت اقتصاد واگذار شد. داستان از 
اين قرار بود كه با وجود تصويب قانون در مجلس در س��ال 
۱۳۹۷ مبني بر ممنوعيت سهام داري يك مالك واحد بيش 
از ۱0 درصد بدون مجوز بانك مركزي، يك نفر در بانك آينده 
داراي سهامي بيشتر از ۶0 درصد باشد. بانكي كه هم خودش 
بخشي )۲۵ درصد( از سهام خودش را در اختيار داشت هم 
اين فرد مالك واحد ۶0 درصد از س��هام بانك بود و نهايتا با 
شناسايي ارتباط شركت هاي ثبت شده با اين فرد سهام دار، 
شوراي پول و اعتبار در آذر ماه سال ۱400 مصوب كرد كه 
حقوق مالكانه اين بانك به ميزان ۶0 درصد به وزارت اقتصاد 
واگذار شود. س��هامداراني كه حقوق شان سلب شده بود، 

ش��كايت كردند و نهايتا منجر به صدور دادنامه اي شد كه 
مصوبه ش��وراي پول و اعتبار را تاييد كرد. نهايتا بابت ثبت 
شكايت برخي سهامداران از بانك مركزي و وزارت اقتصاد، 
مجموعه دولت به گفته وزير اقتصاد نمي توانست اقدامي در 
اين زمينه و درباره بانك آينده انجام دهد. اما در دوم مرداد 
ماه امسال دس��تور توقف واگذاري سهام به وزارت اقتصاد 
در ديوان عدالت اداري باطل شد و بنابراين سهام اين بانك 
مجددا به وزارت اقتصاد واگذار ش��د. پس از آن سهام مازاد 
ديگر بانك ها نيز از سوي دولت اعلام شد. اكنون با نزديك 
شدن به اين مهلت شش ماهه به نظر مي رسد دولت با جديت 
بيشتري به اين مساله وارد شده است؛ چرا كه دوشنبه هفته 
جاري بالاخره پس از رفت و برگش��ت هاي فراوان، وزارت 
اقتصاد حق راي ۶0 درصد از سهام بانك آينده را به صورت 
مستقيم و غير مستقيم به نام يك شخص واحد بود و براي 
آن مجوزي از بانك مركزي نداش��ت را در اختيار گرفت تا 
بتواند براي اين بانك ناتراز كه بر اساس آمارها بيش از ۲۵ 
درصد از رش��د پايه پولي كشور ناشي از اضافه برداشت آن 
است، در جلسه آتي مجمع سالانه اش تعيين تكليف كند. 
البته اين پايان ماجرا نبود و دو روز بعد از اين اتفاق، س��هام 
مازاد سهامداران بانك هاي خصوصي نيز اعلام شد. در اين 
راس��تا وزارت امور اقتصادي و دارايي جزييات سهام مازاد 
س��هامداران بانك هاي خصوصي كه مجمع آنها تاكنون 
برگزار شده اس��ت را اعلام كرد. در اين اطلاعيه نام ۹ بانك 
خصوصي سرمايه، اقتصادنوين، پارسيان، سينا، تجارت، 
صادرات ايران، ش��هر، كارآفرين و گردشگري اعلام شد. از 
سوي ديگر با توجه به اينكه طبق قانون سياست هاي كلي 
اصل 44، هيچ مال��ك واحدي نمي تواند بدون اجازه بانك 
مركزي بيش از ۱0 درصد يك بانك را داشته باشد. حق راي 
سهام مازاد سهامداران، به وزارت اقتصاد منتقل خواهد شد.

بانك مركزي در راستاي تاكيد بر جديت خود در اين زمينه 
و البته شفاف كردن فرايند، آخر هفته قبل در يك اطلاعيه، 
بخش هايي از برنامه هاي خود را نيز تش��ريح كرد. در اين 
اطلاعيه آمده بود: جه��ت تنوير اذهان هموطنان گرامي، 
لازم به ذكر است بانك مركزي، تمام اقدامات اصلاحي خود 
را با محوريت حفظ حقوق و منافع س��پرده گذاران انجام 
مي ده��د به نحوي كه اثرات اقدامات اصلاحي در ش��بكه 
بانكي توسط بانك مركزي با استفاده از اختيارات و ابزارهاي 
قانوني به ايشان منتقل نمي شود. همچنين بر اساس ماده ۱ 
قانون اصلاح قانون اجراي سياست هاي كلي اصل 44 قانون 
اساسي موضوع تملك سهام بانك ها، حق راي ناشي از سهام 
مازاد بر حدود مقرر در ماده قانون��ي مذكور به وزارت امور 
اقتصادي و داراي تفويض مي شود كه هر سال با برگزاري 
مجامع سالانه بانك ها، سهام مازاد تعيين و به وزارتخانه مورد 
اشاره اعلام مي شود. اين امر در اصلاح ساختار مديريتي در 
بانك هاي مشمول كمك نموده و به معناي ورود به امر انحلال 
در خصوص آن بانك ها نيس��ت. لازم به ذكر است، ادغام، 
انحلال يا انتقال يك بانك يا موسس��ه اعتباري غيربانكي 
آخرين مرحله از فرايند ساماندهي بانك ها است و تاكيد و 
اولويت بانك مركزي اصلاح، ساماندهي و بازسازي بانك ها 
بر اس��اس برنامه اصلاحي ارايه شده به هر يك از بانك ها و 
موسس��ات اعتباري با هدف رفع ناترازي دارايي-بدهي و 
درآمد-هزينه است كه اين امر در حال انجام و پايش منظم 
مي باشد. به اين ترتيب به نظر مي رسد كه دولت سيزدهم 
به سمت اجراي سياستي رفته كه براي دوراني طولاني جز 
دغدغه هاي اصلي سياس��ت گذاران اقتصادي كشور بود و 
هيچگاه به مرحله اجراي نهايي نرسيده بود. هرچند بايد تا 
پايان شهريور منتظر ماند و ديد كه چگونه مي توان برخورد 
با اين ناترازي ها را دنبال كرد اما همين كه بانك مركزي به 
سراغ يكي از ريشه هاي مهم بي نظمي در اقتصاد ايران رفته 

را مي توان در اين مرحله به فال نيك گرفت. 
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آخرين وضعيت پيگيري برخورد با 
آمران حادثه تروريستي شاهچراغ

وزير اطلاعات از »پيگي��ري موضوع پرونده حادثه 
تروريستي شاهچراغ در كشوري كه اين كار را انجام 

داده است« خبر داد.
حجت الاسلام والمسلمين سيداسماعيل خطيب 
در حاشيه اجلاس��يه ملي مردمي سازي دولت در 
جمع خبرنگاران درباره آخري��ن وضعيت پرونده 
حادثه تروريستي ش��اهچراغ، اظهار كرد: آخرين 
اخبار هماني است كه در اطلاعيه وزارت اطلاعات 
آمده است. آخرين نفرشان درايران دستگير شده 
و ان شاءالله به كشوري مي رويم كه اين كار را انجام 
داده و هماهنگي صورت گرفته تا با تبادل سرويسي 
)اطلاعاتي( موضوع را پيگيري كنيم. وي در پاسخ 
به اين پرسش كه كدام كشور است، گفت: به موقع 
اعلام مي ش��ود. وي همچنين در پاس��خ به اينكه 
كشور در منطقه است، گفت: بله. وزارت اطلاعات 
روز )جمعه( در اطلاعيه اي اعلام كرد: كليدي ترين 
عنصر پشتيباني عمليات تروريستي اخير و مرتبط 

مستقيم با سركردگان داعش دستگير شد.

امنيت پايدار در اين است كه 
مسائل اقتصادي را حل كنيم

محمدباقر قاليباف در بيست و چهارمين مجمع عالي 
فرماندهان و مسوولان سپاه پاسداران گفت: در آستانه 
اربعين توفيق پيدا كردم در جمع شما پاسداران عزيز 
كه مايه سربلندي ايران اسلامي و مكتب الهي هستيد، 
حضور داشته باشم. رييس قوه مقننه كشورمان ادامه 
داد: وقتي پاي خود را در محيط س��پاه مي گذاريد و در 
جمع پاسداران حضور پيدا مي كنيد، متوجه مي شويد 
س��پاه چه محيط باصفا و باصداقتي است. اين نعمت 
بزرگ و ثمره خون ش��هداي دوران دفاع مقدس و آثار 
ارواح طيبه شهدايي مانند شهيد سليماني است، هرچند 
اولين بار است جاي شهيد سليماني را در اين نشست 
خالي مي بينيم، اما روح او هميشه در بين ما حاضر است.

رييس مجلس شوراي اس��لامي با بيان اينكه انقلاب 
اس��لامي در گام اول توانس��ت خود را تثبيت كند كه 
اين مهم اس��ت چرا ك��ه در ش��رايط دوقطبي مطلق، 
پيروزي انقلاب معجزه بود، اظهار كرد: بعد از آن ترورها، 
فتنه گري ها، جنگ تحميلي، جنگ اقتصادي، جنگ 
رسانه اي، آش��وبگري ها و انواع و اقسام تهديدها وجود 
داشت كه هر كدام از آنها مي توانست به تنهايي انقلاب 
اسلامي و نظام جمهوري اسلامي را از بين ببرد. قاليباف 
ادامه داد: نمي خواهم بگويم دش��منان امروز دست از 
براندازي ما برداش��ته اند، بلكه آنها تنها ش��يوه خود را 
عوض كرده اند. رييس مجلس شوراي اسلامي گفت: 
نكته دوم كه در گام اول انقلاب بايد به آن توجه كنيم، 
اين است كه انقلاب اسلامي يك پيام الهام بخش براي 
همه امت هاي اسلامي، كشورهاي اسلامي، كشورهاي 
آزاده، انسان هاي آزاده، از شرق تا شبه قاره، تا خاورميانه، 
تا شمال آفريقا و بعضاً كشورهاي قاره امريكا و اروپا است. 
اين پيام و باور به آنجا رفت و اثرگذار شد و اثر آن را ديده 
و مي بينيم و اين عمق راهبردي انقلاب اسلامي است 
كه ما به راهبري و هدايت اين موضوع بايد توجه كنيم و 
پيش برويم و اين ريشه در فرهنگ انتظار و مهدويت دارد.

وي با اشاره به اينكه امروز بايد خود را به عنوان يك منتظر 
واقعي و صالح مصلح بشناس��يم و در اين مسير مبارزه 
كنيم و با اين نگاه، جابه جايي ها و تغيير نظم جهاني در 
دنيا را تحليل كنيم، خاطرنشان كرد: آيات سوره صف 
را ن��گاه كنيد، خداوند رو به جلو با ما صحبت مي كند و 
وعده و بشارت به ما داده است كه اگر محكم بايستيم، 
پيروز مي ش��ويم. قاليباف عنوان كرد: شك نكنيد كه 
حركت شهيد سليماني و شكل گيري جبهه مقاومت در 
لبنان، سوريه، يمن، غزه، كرانه باختري و عراق نمونه اي 
از بشارت هاي الهي است. يادمان نرفته در ابتداي بحران 
س��وريه، تحليل ها اين بود كه دولت اين كشور سقوط 
مي كند و حتي گلوله به كاخ رياست جمهوري برخورد 
مي كرد اما در لحظه تحقق سنت هاي الهي همه چيز 
تغيير كرد. اين سنت الهي است كه در مسير مقاومت 
و جهاد تا جان انسان ها به لب نرسد و تا صف مومنين و 

مشركين از هم جدا نشود، پيروزي محقق نخواهد شد.
رييس مجلس گفت: اين عظمت جبهه مقاومت است 
كه امروز امريكا با همه قدرتي كه دارد، در منطقه به ذلت 
دچار شده و فرمانده سپاه پاسداران با قدرت مي گويد 
امريكا را از منطقه خارج مي كنيم و اين وعده و س��نت 
الهي اس��ت و با اين فرهنگ رو به جلو را نگاه مي كنيم. 
بدون هيچ وادادگي و عقب نشيني از اصول، اينها رخ داده 

و اينها ثمرات و بركات خون شهدا و امت اسلامي است.
وي با اشاره به اينكه متأسفانه بعضي اوقات مشكلات 
جاري و روزمره ما را به جايي مي رس��اند كه از عظمت 
انقلاب و جمهوري اس��لامي و افتخارات بزرگ غافل 
مي شويم و يادمان مي رود و در روحيه ما اثر مي گذارد، 
عنوان كرد: اين مشكلات چيزي نيست كه به آنها توجه 
نكنيم بلكه بايد آن را حل كنيم اما هيچ چيز از ارزش نظام 
و انقلاب اسلامي كم نمي كند. قاليباف گفت: مقام معظم 
رهبري در بيانيه گام دوم انقلاب، تعبير زيبايي براي اينكه 
ما چه مسيري را در گام دوم طي كنيم و چگونه آن را طي 
كنيم، دارند. ايشان مي فرمايند كه براي اين انقلاب مهم 
است كه چرا بايد بماند و چگونه بايد بماند، اين پيام گام 
دوم عين وصيت نامه امام خميني )ره( مهم است و بايد 
هميشه آن را بخوانيم تا متوجه شويم چه رسالت هايي 
داريم. بيانيه گام دوم انقلاب در حوزه محيط داخلي و 
خارجي، فضاي منطقه اي و روزمره اهميت دارد؛ اينكه 
چرا انقلاب بايد بماند و چگونه بايد بماند. اعتقاد دارم در 
گام دوم بايد بر مشكلاتي كه بعضي اوقات ما را از عظمت 
انقلاب اسلامي غافل مي كند متمركز شويم تا آن را حل 
كنيم. رييس مجلس شوراي اسلامي تصريح كرد: ما با 
انقلاب اسلامي زندگي كرده ايم، اما نسل هاي بعدي با آن 
زندگي نكرده اند و ما نيز به درستي نتوانستيم اين موضوع 
را به آنها منتقل كنيم. آنها امروز را مي بينند و قضاوت 
مي كنند. ما در اولين اقدام بايد تلاش كنيم نقاط ضعف را 
به نقاط قوت تبديل كنيم. اين مهم ترين وظيفه ما است.

100 ميليارد دلار برداشت پول از 
صندوق توسعه ملي توسط 4 دولت

چندي پيش گزارش مركز پژوهش هاي مجلس با عنوان 
بررس��ي گزارش عملكرد صندوق توسعه ملي منتشر 
شد كه اين گزارش آمار عجيبي از برداشت پول توسط 
دولت ها از صندوق توسعه ملي را به نمايش گذاشته است. 
در گزارش عملكرد صندوق از ابتدا تا پايان سال ۱400، 
بررسي كاستي ها و عملكرد صندوق بررسي شده كه به 
آسيب هايي اشاره شده اس��ت كه در بيش از يك دهه، 
عملكرد صندوق را با اختلالاتي مواجه كرده اند. بر اساس 
اين گزارش اولين و مهم ترين اين آسيب ها، برداشت هاي 
بي رويه دولت ها از منابع صندوق بوده است كه موجب 
ش��ده تا به امروز بيش از دوسوم دارايي هاي صندوق در 
قالب مطالبات صندوق از دولت باشد. در بخشي از گزارش 
مركز پژوهش هاي مجلس آمده كه با نگاهي به اساسنامه 
صندوق روش��ن اس��ت كه اگرچه اعطاي تسهيلات به 
بخش هاي غيردولتي جزئي از عملكرد آن است، اما در 
منابع و مصارف صندوق موارد ديگري نيز وجود دارد كه 
لازم است در گزارش هاي سالانه صندوق به آنها پرداخته 
شود. اما مهم ترين و اساسي ترين موارد جامانده در گزارش 
عملكرد صندوق چيست؟ اصلي ترين منبع صندوق كه 
بيش از ۹0 درصد ارزش كل منابع آن را شامل مي شود، 
س��هم صندوق از »منابع حاصل از صادرات نفت )نفت 
خام، ميعانات گازي، گاز و فرآورده هاي نفتي(« اس��ت. 
براساس محاسبات انجام شده، سهم قانوني صندوق از 
منابع حاصل از صادرات نفت، گاز و فرآورده هاي نفتي از 
ابتداي تأسيس تا پايان سال ۱400 بالغ بر ۱۳4 ميليارد 
دلار اس��ت و تاكنون بايد حدود ۲0 ميليارد دلار ديگر 
نيز به آن اضافه ش��ده باشد. با وجود حجم عظيم آن، در 
گزارش هاي عملكرد صندوق اشاره اي به آمار اين منابع 
نشده كه اين امر ناشي از يك تلقي نادرست از محرمانه 
بودن اين اطلاعات در س��ال هاي اخير است. در اصل در 
گزارش عملكرد صندوق، صرفاً بر پرداخت تس��هيلات 
تكيه شده و در مورد ميزان سود حاصل از اين تسهيلات 
سخني به ميان نيامده اس��ت .بر اساس برخي آمارهاي 
انتشار يافته، مجموع مطالبات صندوق از دولت ها )ناشي 
از برداشت هاي دولت هاي دهم تا سيزدهم تا پايان سال 

۱40۱( بالغ بر ۱00 ميليارد دلار است.

  چقدر پول برداشت شد؟
در بخش ديگري از گزارش مركز پژوهش هاي مجلس 
آمده است كه بخش عمده منابع صندوق به مصارف مغاير 
با اساسنامه اختصاص يافته است. به موجب اساسنامه 
صندوق، استفاده از منابع آن در راستاي احكام بودجه اي 
و تأمين كس��ري بودجه ممنوع اس��ت. بااين حال، در 
سال هاي گذشته و به موجب برخي قوانين مصوب مجلس 
)عمدتاً تبصره هاي »۱ و 4« قوانين بودجه س��نواتي(، 
مصوبات ش��وراهاي عالي و مجوزهاي خاص دولت ها از 
رهبري جهت جبران كسري بودجه و موارد اضطراري، 
برداش��ت هايي از موجودي يا مناب��ع ورودي صندوق 
انجام شده است. براساس برخي آمارهاي انتشار يافته، 
مجموع مطالبات صندوق از دولت ها )ناشي از برداشت  
دولت هاي دهم تا سيزدهم تا پايان سال ۱40۱( بالغ بر 
۱00 ميليارد دلار است كه جزييات آن در جدول ۲ آمده 
است. در پايان مركز پژوهش هاي مجلس پيشنهاد كرده 
است كه ضمن حذف طبقه بندي هاي محرمانه و سرّي 
از گزارش هاي عملكرد مالي صن��دوق، اين گزارش ها 
در چارچ��وب اس��تانداردهاي مت��داول بين المللي به 
صورت عمومي منتشر شده و اطلاعات مربوط به منابع 
و مصارف صندوق، ش��امل ورودي عواي��د نفتي، بازده 
س��رمايه گذاري ها، برداشت هاي دولت ها و... در معرض 

قضاوت افكار عمومي قرار گيرد.

ریيس صندوق توسعه ملي
خطاب به ایرانيان خارج از كشور: 

سرمايه گذاري در ايران
با ضمانت صندوق توسعه ملي

رييس هيات عامل صندوق توسعه ملي از هموطنان 
خارج از كش��ور ب��راي س��رمايه گذاري در اي��ران با 
ضمانت اين صندوق گفت: بازگش��ت سرمايه و سود 
س��رمايه گذاران خارجي توسط اين صندوق تضمين 
خواهد ش��د. مهدي غضنفري با حضور در يك برنامه 
تلويزيوني كه با موضوع نقش آفريني صندوق توسعه 
ملي در سرمايه گذاري هاي كلان زيرساختي برگزار شد، 
با تاكيد بر اينكه اساسنامه صندوق توسعه ملي توسعه اي 
و صيانتي است، اظهار كرد: آنچه در عمل رخ داده چيز 
ديگري است، در واقع قرار نبود صندوق توسعه ملي براي 
تثبيت بودجه باشد اما اتفاقات ارزي كشور باعث شده 
اس��ت دولت ها طي ۱0 سال گذشته به سراغ صندوق 
توسعه ملي بيايند و دو سوم منابع اين صندوق صرف 
سياست هاي تثبيتي بودجه شده است. وي با بيان اينكه 
صندوق توسعه ملي حدود ۱00 ميليارد دلار از دولت 
طلبكار است، گفت: يك سوم از منابع صندوق توسعه 
ملي به بخش خصوصي و نهادهاي عمومي غيردولتي 
تسهيلات پرداخت ش��ده و در پروژه هاي نيروگاهي، 
فولادي، مس و…. مورد استفاده قرار گرفته است؛ در 
اين راستا خط لوله اي كه آب خليج فارس را از كرمان 
به س��مت فلات ايران منتقل مي كند نيز با تسهيلات 

صندوق توسعه ملي ساخته شده است.
رييس هيات عامل صندوق توسعه ملي با تاكيد بر اينكه 
افزايش ناگهاني قيمت ارز باعث شده است تسهيلات 
گيرندگان از صندوق در بازپرداخت وام دچار كندي و 
نكول شوند، عنوان كرد: در واقع موضوع بازپرداخت به 
يك چالش تبديل شده است؛ به همين دليل صندوق 
توسعه ملي شروع به بررسي اين موضوع كرد كه چگونه 
روي منابع مديريت بيشتر داش��ته باشد تا بازگشت 
سرمايه تضمين شود. بر اين اساس قرار شد مانند ساير 
صندوق هاي ثروت ملي دنيا كه خودشان سرمايه گذاري 
مي كنند، صندوق توسعه ملي هم وارد اين حيطه شده 
و در پروژه ها مشاركت كند. غضنفري با اشاره به اينكه 
صندوق توسعه ملي در حكمراني جديد از تسهيلات 
فاصله مي گيرد، توضيح داد: الگوي صندوق توسعه ملي، 

شستا يا صندوق هاي بازنشستگي نيست. 

از دورخيز براي شفافيت تا تلاش براي كنترل تورم

ریيس جمهور: 

بانك هاي ناتراز در وضعيت قرمز

مديران در برابر دخالت  بيروني ايستادگي كنند
رييس جمهور گفت: امروز بيشترين گزارش ها در سيستم 
اطلاعاتي درباره حركت ضدانق��لاب، معاندان، مخالفان 
و كساني كه مي خواهند توطئه  كنند، از سوي مردم ارايه 
مي شود و كشف بس��ياري از توطئه ها به دست مردم رخ 
مي دهد. سيدابراهيم رييسي در نخستين اجلاسيه ملي 
سالانه »نخبگان، حلقه هاي مياني و دستياران مردمي سازي 
و مدي��ران دول��ت مردمي« كه در س��ال اجلاس س��ران 
كشورهاي اسلامي برگزار شد، با بيان اينكه »انقلاب اسلامي 
انقلاب مردم پايه اس��ت«، اظهار كرد: در دفاع هشت ساله 
نيز آن چه باعث پيش��برد امور شد، در كنار نيروهاي سپاه 
و ارتش، نيروي بس��يج و مردمي بود كه نقش محوري ايفا 
مي كرد. آنچه قوت قلب به نيروهاي س��پاه و ارتش مي داد 
همين بس��يج و نيروهاي مردمي بودند. وي يادآور ش��د: 
هرجا به مردم نقش داده ش��د موفق شديم و هرجا نقش 
مردم ناديده گرفته شد دچار مشكل شديم. در اين دولت 
تلاش كرديم مردمي  باشيم، نه فقط در شعار و بيانيه بلكه 
در عمل. يعني مردم ميدان دار باشند و كارها را انجام دهند 
و دولت نقش هداي��ت و نظارت را ايفا كند. وي تأكيد كرد: 
هم توليد، هم توزيع، هم صادرات و هم واردات مي تواند به 
دست مردم انجام گيرد. مردم آمادگي دارند در بخش هاي 
مختلف صنعتي و كش��اورزي س��رمايه گذاري كنند. در 
زمينه مسائل اجتماعي و آسيب هاي اين حوزه از جمله در 
طلاق، اعتياد، حاشيه نشيني، مفاسد اجتماعي و اخلاقي با 
نقش آفريني مردم مي توانيم شاهد كاهش اين آسيب ها 
باشيم. رييس جمهور تصريح كرد: در فرهنگ هم همين 
است كه نقش اثرگذار مسجد و هيات كه پشتوانه امنيت 
ملي در جامعه هس��تند، در نظر گرفته ش��ود. اين اماكن 
كاركردهاي مختلفي دارد، يك كاركرد آن معرفت افزايي 
اس��ت و يك كاركرد آن هم كارهاي اقتصادي، اجتماعي 
و فرهنگي اس��ت تا همكاري، همگرايي و هم بستگي يك 

محله، يك صنف و يك قش��ر در كنار هم را فراهم كند. در 
موضوعات علمي هم نقش مردم و موسسات دانش بنيان 
بسيار بالاست. وي با بيان اينكه »تا قبل از اين دولت وزارت 
نفت با ده ها شركت دانش بنيان ارتباط داشت اما امروز اين 
ميزان به ۵00 شركت افزايش يافته است«، تاكيد كرد: در 
روستاهاي خراس��ان جنوبي گروه هاي جهادي مشغول 
آبرساني به روستاها هستند. ۱0 هزار روستا براي آبرساني 
در دستور كار هستند كه در ۳ هزار ۵00 روستا اين امر نهايي 
شده و مابقي هم در آينده آبرساني خواهند شد. رييس دولت 
سيزدهم با بيان اينكه »با شركت مردم هيچ سختي در كارها 
وجود ندارد«، تصريح كرد: در موضوع امنيت، امروز بيشترين 
گزارش ها در سيستم اطلاعاتي ما درباره حركت ضدانقلاب، 
معاندان، مخالفان و كساني كه مي خواهند توطئه  كنند، از 
سوي مردم ارايه مي ش��ود. مردم گزارش دهنده هستند. 
كشف بسيار از توطئه ها به دست مردم انجام مي شود. امروز 
بايد گفت مردم در سراسر كشور نسبت به بودن امنيت در 
جامعه حساسيت نشان مي دهند. رييسي همچنين اظهار 
كرد: در س��لامت اداري بيشترين گزارش ها از مردم است. 
دستگاه هاي اطلاعاتي، حراست ها و هيات هاي رسيدگي 
به تخلف��ات كار مي كنند اما نيروهاي مخل��ص اداري كه 
يك كم كاري، رشوه، فساد و پارتي بازي را مي بينند، اعلام 
مي كنند. س��لامت اداري ما مرهون نيروهاي حزب اللهي 
و مس��وول در ادارات است. وي با بيان اينكه »طرح حضور 
مردم براي موضوعات سلامت و امنيت بسيار مهم است«، 
تاكيد كرد: ما در ه��ر حوزه اي نيرو داريم اما نقش مردم در 
اين موضوعات بسيار مهم است. در شيوع كرونا با كمك هاي 
مومنانه كه رهبري انقلاب مطرح كردند اين تاثير را ديديم. 
دولت هم وظيفه دارد اما حضور مردمي بسيار آرامش بخش 
بود. رييس جمهور با بيان اينكه »نقش مردم را در حوزه هاي 
مختلف شاهد هستيم«، گفت: من به تمام مديران دولتي 

اعلام كردم كه حتماً در كن��ار خود يك جمع نخبگاني و 
از نيروهاي مردمي مجرب و باتجربه داش��ته باشيد. وجود 
جمع هاي نخبگاني و ميدان دادن به تعاوني ها اهميت فراوان 
دارد. در توليد، در ساخت مسكن و ساير موارد نقش تعاوني ها 
مي تواند بسيار برجسته باشد. رييسي با بيان اينكه »دولت 
بايد از تصدي خود بكاهد و بر نظارتش بيفزايد«، تصريح كرد: 
البته برخي خصوصي سازي ها در گذشته كشور انجام شد كه 
درست نبود. اصل خصوصي سازي مورد قبول است اما در 
برخي موارد درست عمل نشد و مردم ناراحت شدند. قرار بود 
با خصوصي سازي در بخش هايي توليد و اشتغال رونق بگيرد 
اما در برخي موارد در گذش��ته عكس آن اتفاق افتاد و اين 
مردم را ناراحت كرد. وي يادآور شد: دستيار مردمي سازي 
در دستگاه ها يك نماد و نمودي از حضور مردم است. بايد 
اين بخش را به كار گرفت تا مساله مردمي كردن هر ماموريت 
يك س��ازوكار پيدا كند وگرنه با گفتن مردمي س��ازي كه 
كارها مردمي  نمي شود. همه دستگاه ها بايد در اين زمينه 
برنامه ريزي دقيق داشته باشند. رييس جمهوري ادامه داد: 
براي هر تصميمي هم يك پيوست مردمي كردن كار وجود 
داشته باشد تا مش��خص شود نقش مردم در آن چيست و 
چگونه مي توانند در آن همكاري و نقش آفريني كنند. وي با 
اشاره به گزارش يكي از حاضران در نشست درباره همكاري 
ساكنان يك شهرستان براي حل مشكل آبرساني، اظهار 
ك��رد: از منطقه فارياب كرمان گزارش دادند كه مش��كل 
آبرساني وجود داشته و خود مردم همت كردند و كار را تمام 
كردند. البته گفته شد كه فرماندار اين شهرستان دوهفته 
است كه رفته است. ما نفهميديم فرمانداري كه موفق بوده 
اس��ت براي چه از كار بركنار شده است؟ بايد استاندار اين 
موضوع را دنبال كند. رييسي تصريح كرد: بايد نيروي موفق 
را تقويت كرد و به او ميدان داد. اگر فرمانداري موفق است 
حتما تثبيت شود، اگر بخشداري موفق است، رييس اداره اي 

موفق است، بگذاريد بماند. نيروهاي حزب اللهي و انقلابي 
اهل اقدام و عمل بايد تقويت شوند. اگر افرادي هم از بيرون 
فشار مي آورند، مهم اين است كه مدير بالاتر در برابر فشارها 
ايستادگي  كند تا كسي در امور دخالت نكند. رييس جمهور 
تأكيد كرد: توصيه به نيروهاي دولتي امكان دارد و مشكلي 
نيس��ت. هركس فرد لايقي در نظ��ر دارد معرفي كند اما 
مس��ووليت با دولت است و مسوولان دس��تگاه ها اجازه 
ندهند كه فشارها بر آنان تأثير بگذارد و نيروهاي كارآمد 
ما زير سئوال بروند يا پشت شان خالي شود. ما از نيروهاي 
كارآمد خود ت��ا پايان حمايت مي كني��م. رييس دولت 
سيزدهم يادآور شد: سازمان اداري و استخدامي طراحي 
كنند كه چگونه نيروهاي مردمي در سازمان ها و ادارات 
ميدان دار شوند و نقش ايفا كنند. اين سازوكار بايد تعريف 
شود تا همه دستگاه ها در كار خود مردم را ببينند و مردم 
هم احساس كنند كه دستگاه ها با همراهي و توجه به آنان 
كارها را پيش مي برند. وي يادآور ش��د: توصيه ام به همه 
دس��تگاه ها اين است كه در جهت مردمي كردن دستگاه 
خود يك حركت تحولي داشته باش��يد و نيروهايي را به 
كار بگيريد كه ديدگاه تحولي دارند و مردم را به حس��اب 
مي آورند. اگر نيرويي تحول خواه نيست حتماً او را از جلوي 
پاي نيروهاي تحول خواه كنار بزنيد تا تحول در دستگاه ها 
شكل بگيرد. ممكن است آن نيرو، نيروي خوبي هم باشد 
و سابقه خوبي هم داشته باشد اما حاضر نيست شجاعت 

به خرج دهد و كار تحولي را رقم بزند.
رييسي تاكيد كرد: زمان زود مي گذرد. اكنون دو سال 
از عمر دولت گذشته است. در اين مدت همه دستگاه ها 
مي توانستند اقداماتي را براي مردمي سازي رقم بزنند 
اما برخي دستگاه ها توفيق آنچناني نداشتند و كارهاي 
زيادي در اين زمين��ه انجام ندادند كه اكنون بايد اين 

عقب ماندگي ها جبران شود.



به زعم كارشناسان، گسترش پتروپالايشگاه ها در كشور يك 
ضرورت است و مزيت هاي زيادي دارد.با توجه به تحريم هاي 
نفت��ي و كاهش صادرات نفت خام و ميعان��ات گازي ايران، 
بهره برداري از طرح هاي پتروپالايشي به ظرفيت يك ميليون 
بشكه در روز اگر قيمت هر بشكه نفت خام معادل 75 دلار 
باش��د، از عدم النفع صادرات بيش از 25 ميليارد دلار نفت 
خام و ميعانات گازي در سال براي كشور جلوگيري مي كند.

به گزارش خبرنگار »تعادل«، فاصله گرفتن از خام فروشي، 
افزايش قابل توجه ارزآوري براي كشور و مقابله با تحريم ها از 
جمله مزيت هاي رونق پتروپالايشگاه ها در كشور است.مقام 
معظم رهبري بارها به انحاي مختلف بر لزوم توسعه زنجيره 
ارزش محصولات و توليد فرآورده ها به جاي خام فروشي تأكيد 
كرده اند. پتروپالايشگاه ها را مي توان مهم ترين ابزار در راستاي 
فاصله گرفتن از خام فروشي به حس��اب آورد.زيرا از طريق 
اين مجتمع هاي صنعتي مي توانيم بالغ بر 2 هزار محصول 
توليد كنيم كه ارزآوري بالايي را براي كش��ور رقم مي زنند. 
پروژه هاي پتروپالايشگاهي سرمايه بر هستند و نياز به تأمين 
سرمايه هاي كلاني دارند.يكي از دلايل عقب ماندگي كشور در 
توسعه ظرفيت پالايشي نيز عدم تأمين منابع مالي اين طرح ها 

اس��ت. از آنجايي كه تأمين مالي پتروپالايشگاه ها سنگين 
است، بايد برايشان مشوق در نظر بگيريم.در قانون حمايت 
از صنايع پايين دستي نفت خام و ميعانات گازي با استفاده 
از سرمايه گذاري مردمي مشوق تسهيلات تنفس خوراك 
مطرح ش��د.به اين معنا كه طرح از بدو بهره برداري به تعداد 
روزي كه معادل با هزينه سرمايه گذاري اش باشد، خوراك 
نفت خام را رايگان دريافت مي كند. با وجود مبناي قانوني 
براي كمك به رونق پتروپالايشگاه ها در كشور و تخصيص 
تنفس خوراك، در عمل ش��اهد اتفاق خاصي در اين حوزه 
نيستيم و طرح هاي مشمول تنفس خوراك همچنان معطل 
مانده اند. نظرات فريدون عباس��ي، عضو كميسيون انرژي 
مجلس، را در ادامه در خصوص موضوعاتي كه در بالا مطرح 
شد، مي خوانيد.  عباسي در پاسخ به اين سوال كه چرا با وجود 
اينكه در مجلس قانوني در خصوص راه اندازي پتروپالايشگاه ها 
تحت عنوان قانون حمايت از توسعه صنايع پايين دستي نفت 
خام و ميعانات گازي مصوب ش��ده است، اما در عمل اقدام 
مقتضي در حمايت از اين مجتمع هاي بزرگ صنعتي صورت 
نمي گي��رد، در گفت وگو با خبرنگار »تعادل«، تصريح كرد: 
تصويب قانون به تنهايي كافي نيست.اجراي پروژه ها نياز به 

سرمايه گذار مطمئن دارد.روالي كه در كشور ما در خصوص 
حمايت از پروژه هاي كلان و سودساز وجود دارد، روان نيست. 
وي در ادامه گفت: فرآيندها براي جذب سرمايه گذار داخلي 
و خارجي تسهيل نمي شود.تعدد مراكز تصميم گيري كشور 
را اذيت مي كند.پيگيري هايي كه نمايندگان مجلس با توجه 
به نقش نظارتي خود انجام مي دهند، نمي تواند فرآيندهاي 
كند و س��ردرگم دولت را جبران كند.مافياهايي در كشور 
وجود دارند و در رون��د انجام كارها اختلال ايجاد مي كنند. 
اين نماينده مجلس خاطرنشان كرد: لازم است انجام امور در 
كشور تسهيل شود و سريعاً در مورد مسائل مهم تصميم گيري 
و عمل ش��ود.روندهاي تشكيل جلس��ات طولاني است و 
بروكراسي هاي پيچيده اي داريم.برخي فرآيندها غيرمنطقي 
اس��ت و روند انجام كارها را با مشكل مواجه كرده است. وي 
ادامه داد: از آنجايي كه فرآيند انجام كارها به خوبي مكتوب 
نمي شود و زماني برايش در نظر نمي گيريم، كارها به سرعت 
انجام نمي شود.براي كشوري كه در تحريم است و مشكلات 
اقتصادي دارد، اين نحوه انجام كار و تصميم گيري و نداشتن 
فرمانده عمليات اذيت كننده است. عباسي گفت: برخي مواقع 
تحريم ما را اذيت نمي كند، بلكه خودمان كشور را با مشكل 

مواجه مي كنيم.ما هنوز نمي دانيم كه در زمان جنگ اقتصادي 
و تحريم بايد فرآيندها قانوني، روشن و سريع باشد.

اين عضو كميس��يون انرژي مجلس خاطرنشان كرد: 
برخي پتروپالايش��گاه ها در كش��ور الان وجود دارند 
كه مي خواهند كارشان را ش��روع كنند.وقتي آنها در 
شرايط تحريم نمي توانند به جذب سرمايه هاي خارجي 
بپردازند، چه طور مي توانند كارشان را شروع كنند.در 
ش��رايطي كه فرآيندهاي مرتبط با اين موضوع شامل 
مجوزدهي و حمايت ها طولاني است، كارها روي زمين 
مي ماند و پيش نمي رود. وي ادامه داد: روندهاي موجود 
در خصوص حمايت از پتروپالايشگاه ها به نحوي است 
كه در نهايت س��رمايه گذاران خسته مي شوند و كار را 
رها مي كنند.اذن رهبري در هر موضوعي يك بار گرفته 
مي شود و نيازي نيست براي هر طرح به صورت جداگانه 
اذن ايش��ان گرفته شود.ما نبايد در خصوص راه اندازي 
پتروپالايشگاه ها و حمايت از رونق آنها از رييس جمهور 
و معاون اولش رفع مسووليت كنيم.آقاي رييس جمهور 
بايد وزرايش را در اين موض��وع پاي كار بياورد و از آنها 

بخواهد كه قانون را به درستي اجرا كنند.

تحليل

ادامه از صفحه اول
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به منظور پيشگيري از التهاب در بازار؛ 
مواد اوليه پتروشيمي 

سهميه بندي شد
وزارت صمت فهرس��ت مواد اوليه پتروشيمي )پيرو( را 
كه به منظور پيشگيري از التهاب در بازار سهميه بندي 
شده اند، منتش��ر كرد. به گزارش جهان اقتصاد، وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در راستاي دستورالعمل نحوه 
تخصيص مواد اوليه پتروشيمي، فهرست مواد مشمول 
سهيمه بندي را به روزرس��اني و با توجه به فقدان الزام 
ثبت ن��ام برخي مواد در س��امانه بهين ياب و تخصيص 
سهميه نسبت به آنها كه اصطلاحاً معاملات شان به صورت 
غيربهين يابي انجام مي شده، اعلام كرد: بر اساس شرايط 
كنوني و بعضاً ملتهب شدن بازار، شرايط معاملات كالاي 
مدنظر به حالت بهين يابي تغيير كرده اس��ت )از جمله 
اسيد نيتريك، سود كاستيك، روغن پايه يا هر محصول 
ديگري كه در آينده تصميم به تغيير وضعيت معاملات 
به حالت بهين يابي اتخاذ ش��ود(، تخصيص سهميه به 
واحدهاي متقاضي بر اساس ماده )۱( دستورالعمل 2۳ 
شهريور ۱۴۰۱ جهت واحدهاي صنعتي جديدالتأسيس، 
ظرفيت هاي ايجادي، توسعه اي يا فعال مجدد و بر اساس 
بند )ب( م��اده )2( و تبصره ه��اي آن جهت واحدهاي 
قديمي صورت پذيرد. اين مصوبه همچنين تصريح دارد 
كه براساس تبصره )۳( بند )ب( ماده )2( دستورالعمل 
مذكور و در راستاي تأمين حداقلي مواد اوليه پتروشيمي 
مورد نياز واحدهاي مصرف كنن��ده، امكان تخصيص 
به ميزان ۳۰ درصد ظرفيت اس��مي من��درج در پروانه 
بهره برداري يا 5۰ درصد جهت محصولات داراي مازاد 
به عنوان حداقل مقدار مواد اوليه قابل تخصيص جهت 
تمامي واحدهاي توليدي صرفاً بر اساس تشخيص و تأييد 
اداره كل استان مربوطه وجود خواهد داشت. در ضميمه 
اين مصوبه فهرست مواد پتروشيمي جديدي كه مشمول 

سهميه بندي شده اند، به شرح ذيل اعلام شده است: 
محص��ولات پليم��ري، محصولات ش��يميايي، پلي 
پروپيل��ن نس��اجي، دو اتيل هگزان��ول، پلي پروپيلن 
شيميايي، استايرن منومر، پلي پروپيلن فيلم، تولوئن 
دي ايزوسيانات، پلي وينيل كلرايد، متيلن دي فنيل دي 
ايزوسيانات، پلي اتيلن ترفتالات، بطري، منومر وينيل 
اس��تات، پلي اتيلن ترفتالات نساجي، اسيد استيك، 
آكريلونيتريل بوتادين اس��تايرن، ايزوبوتانول، نرمال 

بوتانول، اسيد نيتريك و مخلوط زايلين.

سخنگوي صنف جایگاه داران كشور 
خبر داد

آرامش و روال عادي توزيع 
بنزين در جايگاه هاي سوخت

سخنگوي صنف جايگاه داران كشور گفت: با تلاش هاي 
معاون اول رييس جمهور و ساير مقامات، امروز شاهد 
برقراري آرامش و روال عادي توزيع س��وخت در اكثر 
كلان ش��هرها بوده و خواس��تار نگاه ويژه مسوولان به 
برخي مشكلات ساير اس��تان ها هم هستيم. رضا نواز 
در گفت وگو با ايسنا، با بيان اينكه طي چند هفته اخير، 
رش��د مصرف و برخي محدوديت هاي ايجاد ش��ده بر 
اساس الزامات قانوني و ساير مشكلاتي كه اشاره كرده ايم، 
موجب افزايش صف ها در برخي جايگاه هاي پرتردد و 
بروز مشكلاتي در ساير جايگاه ها شده بود اظهار كرد: 
نهايتا با ورود مقامات ارش��د كشور و بررسي تخصصي 
موضوع توسط معاون اول رييس جمهور، امروز شاهد 
كاهش صف ها در اكثر كلان شهرها هستيم و اميدواريم 
وضعيت عادي اس��تمرار داشته باشد چراكه اطمينان 
خاطر مردم بيشتر شده است. وي افزود: مردم مطمئن 
باشند كه تمامي فعالان از قبيل كاركنان پالايشگاه ها تا 
انبارهاي نفتي، ناوگان حمل و نقل و جايگاهداران تمام 
تلاش خود را در سخت ترين شرايط انجام مي دهند تا 
سوخت رساني به هموطنان مطلوب باشد. وي با بيان 
اينكه قبلا مشكلات را به مقامات نفتي اعلام كرديم و باز 
هم اعلام مي كنيم گفت: اميدواريم كه چاره انديشي به 
موقع در دستور كار باشد چراكه طرح هاي سلبي مي تواند 
موجب زيان مردم و جايگاه هاي سوخت شود و پرسنل 
جايگاه ها را با چالش هايي روب��رو مي كند، اظهار كرد: 
اميدواريم مديران رويكرد مشورت با اين مرجع صنفي 
تخصصي را دنبال كنند و مطمئن باشند كه در اين حالت 
ضريب موفقيت بيش��تر خواهد بود و يادآور مي شويم 
كه حمايت از جايگاه هاي سوخت در شرايط فعلي كه 

با كاهش توان مالي روبرو هستند در دستور كار باشد.

در صورت همراهي با طرح
مدیریت مصرف برق

برق چاه هاي كشاورزي
رايگان مي شود

در طرح مديريت بار برق براي كشاورزان، هر كشاورزي 
كه چاه ه��اي خود را فقط 5 س��اعت در روز آن هم در 
فاصله س��اعت هاي ۱۱ تا ۱۸ خاموش كند، در باقي 
ساعات روز از برق رايگان بهره مند مي شود؛ تنها شرط 
بهره مندي از اين مش��وق نيز آن اس��ت كه كشاورز با 
شركت برق استان خود تفاهم نامه امضا كند. به گزارش 
ايسنا، در كنار اين بهره مندي از برق رايگان، از نظر علمي 
نيز آبياري در هواي گرم و در زمان تابش خورشيد، باعث 
مي شود كه آب از سطح برگ و خاك تبخير شود و گياه 
تشنه بماند.افزون بر اين، آبياري در اين زمان سبب آب 
بيهوده مصرف شود، بنابراين در تابستان براي مصرف 
بهينه آب، بايد آبياري در س��اعات خن��ك روز انجام 
شود.افزون بر آن به منظور پيشگيري از كاهش سطح 
آب هاي زيرزميني و جلوگيري از وقوع پديده فرونشست 
زمين، براي برداشت از چاه ها سقف تعيين شده است؛ 
درخواست سخنگوي كميسيون اصل نود مجلس از 
وزارت نيرو براي جلوگيري از اضافه برداشت چاه ها نيز 
مويد اين موضوع است كه كشاورزان براي برداشت از 
چاه ها سقف دارند. خضريان، هفدهم مرداد در جلسه 
كميسيون اصل نود مجلس ش��وراي اسلامي گفت: 
براساس گزارش دريافتي 2۰ درصد چاه هاي كشاورزي 
بيش از ميزان پروانه برداشت مي كنند كه لازم است 

وزارت نيرو اقدامات پيشگيرانه خود را انجام دهد.

»تعادل« بررسي كرد 

عدم تسهيل فرآيندها براي جذب سرمايه گذار داخلي و خارجي

ركورد اقتصادي بي نظير دولت مصدق
 اقدامات مثلا آرام كننده و نرمي كه مصدق داشت مي گويد 
واكنش اين بود كه مي خواستند مصدق را به زانو درآورند و 
بدنام كنند و شما مي بينيد كه آن استراتژي بدنام كردن الان 
هم عليه مصدق با اينكه مثلا بيش از شصت سال از فوت او 
گذشته همچنان ادامه دارد. او افزود: فرمانفرماييان در كتاب 
خود مي گويد اينها  طراحي چهار مرحله اي را بلافاصله در 
دستور كار قرار دادند و با بازي مذاكره مي خواستند وقت كشي 
كنند اول مرحله برنامه آنها تحريم گس��ترش يافته بود كه 
مشمول جلوگيري از فعاليت تمام نفتكش هايي شد كه به 
هر نحوي از جمله معاوضه، نف��ت ايران را حمل مي كردند 
بعد مي گويد امريكايي ها و انگليسي ها در همان روزها يك 
آگهي دادند كه در ۳۳ روزنامه در بيست كشور دنيا منتشر 
شد. آنجا نوشته بودند مالكيت ايران بر نفتش يك مالكيت 
غصبي است و هر نفتكشي كه نفت ايران را حمل كند عمل 
غيرقانوني انجام داده است. بر اين اساس بود كه قراردادهاي 
مصدق با هند و تركيه و ايتاليا بعد از اطلاعيه اين دو كشور از 
طرف آن كش��ورها فسخ شد. بعد فرمان فرماييان مي گويد 
براي روشن شدن خطر چالش با انگلستان، بازرسان انگليسي 
يك نفتكش ايتاليايي حامل نفت ايران را در دي ماه ۱۳۳۱ 
در بندر عدن توقيف كردن��د و محموله را ضبط و بلافاصله 
با تشكيل دادگاه عليه شركت ايراني شكايت كردند و از آن 
راي گرفتند. اين محور اول بود. اين اس��تاد دانشگاه گفت: 
محور دوم اين بود كه به كارشناس��ان فن��ي و حقوقدانان و 
حسابداراني كه به استخدام شركت ملي نفت ايران درآمده 
بودند اجازه خروج از كشورهايشان براي رفتن به ايران داده 
نشد. حتي به دولت هايشان فشار آورده شد تا به اتباع خود 
رواديد خروج از كشورشان را ندهند. در ايالات متحده سفارت 
انگليس از نصب يك آگهي از جلوي ساختمان كميته روابط 
خارجي كه شركت هاي نفتي امريكايي را تشويق مي كرد كه 
كارشناسان فني به ايران بفرستند جلوگيري كرد و وزارت 
خارجه امريكا حتي كارشناسان فني امريكايي را كه در ساير 
نقاط كار مي كردند، از گرفتن  رواديد منع كرد. او افزود: حالا 
ببينيد آنها كه مي گويند دنيا دنياي روابط متقابل است چقدر 
دور از واقعيت نگاه مي كنند و بديهي ترين چيزهايي كه در 
گذشته و حال و قطعا در آينده در اين زمينه وجود دارد را مورد 
بي اعتنايي قرار مي دهند. در مرحله سوم بانك انگليس تمام 
ذخاير ارزي ايران را مسدود كرد و اين تعرض به حقوق مالكيت 
كشور بود. انگليس همچنين از پرداخت حق الامتيازهاي 
معوقه مربوط به قبل از ملي كردن نفت هم خودداري كرد و 
در مرحله چهارم وقتي ديدند در موضع مصدق كوچك ترين 
تغييري حاصل نشد تدارك يك حمله نظامي به نام عمليات 
آژاكس را در دستور كار قرار دادند كه هدفش ساقط كردن 
دولت مصدق بود. يعني قبل از كودتا مي خواستند با حمله 
نظامي اين كار را انجام دهند و بعد امريكايي ها انگليسي ها 
را متقاعد كردند كه كودتا از حمله نظامي كم هزينه تر است. 
مومني گفت: مساله مداخله خارجي در شرايطي كه قدرت 
نامتقارن است اجتناب ناپذير است و آنچه تفاوت و شكاف 
قدرت با خارجي ها را مي تواند پر كند اين است كه حكومت 
روابط خود را با مردمش خوب كند. شما به ياد داريد وقتي كه 
اوايل انقلاب، ايران را تهديد به حمله هوايي و نظامي مي كردند 
رهبران ايران به طعنه مي گفتند فوقش ماها را مي كشيد ولي 
با كل جمعيت ايران طرف هس��تيد. تنها چيزي كه به يك 
حكومت كه از نظر بنيه توليدي و توان نظامي از قدرت هاي 
بزرگ ضعيف تر اس��ت، قدرت چانه زني مي بخش��د روابط 
صميمانه و مبتني بر اعتمادش با مردم است و من مي خواهم 
اين را بگويم اين يكي از بزرگ ترين درس هايي است كه من از 
مطالعه تجربه هاي تاريخي ايران گرفته ام و آن هم اين است 
كه حمله نظامي يا كودتا يا تحريم همه يكي از اهدافش اين 
است كه در مناطق استراتژيك كه قدرت هاي بزرگ مطامع 

بزرگ دارند نبايد حكومت هاي ملي قدرتمند شكل بگيرد.

    مصدق اهل شوك درماني نبود
او با بيان اينكه »مصدق به توازن قوا اهتمام داش��ت اما آن را 
به شيوه غيرشتابزده دنبال مي كرد« در ادامه گفت: به تعبير 
امروزي به شيوه غيرمبتني بر شوك درماني. مثلا به جاي 
شوك اصلاحات ارضي تحت اراده خارجي ها كه در زمان شاه 
پديدار شد به صورت درونزا و مبتني بر انديشه توسعه برنامه 
هشت محوري بازآرايي مناسبات زراعي و توسعه روستايي 
و كش��اورزي ايران را دنبال مي ك��رد. مصدق عميقا توجه 
داشت كه مالك در ماجراي مناسبات روستايي و كشاورزي 
ايران فقط مالك نيس��ت. او حداقل هشت مسووليت ديگر 
هم ب��ر دوش دارد و تا زماني كه ما تمهي��دات نهادي براي 
جايگزيني به صورت نهادمند و توسعه گرا را انجام نداده ايم، 

اگر صرفا مالكيت زمين را جابه جا كنيم اين دستاورد نخواهد 
داشت. يا مي گويد كه مالك به غير از اينكه مالك زمين است 
س��رمايه گذار در زمينه جامعه روستايي و توليد كشاورزي 
هم هست. به گفته فرشاد مومني، در نگاه مصدق مسووليت 
بعدي مالك اين است كه مدير توليد هم هست مسووليت 
بعدي اش اين است كه مسوول تقسيم كار عقلايي در ماجراي 
توليد كش��اورزي هم هست. مسووليت ديگر مالك تعيين 
نوع كشت است و همچنين مسووليت تعيين زمين مناسب 
براي هر كش��ت معين هم به عهده مالك است و او علاوه بر 
اينها مسووليت حفاظت از سرمايه هاي اقتصادي اجتماعي 

روستاها را هم بر عهده دارد.

    نگاه متفاوت مصدق به اصلاحات ارضي
او ادامه داد: مصدق مي گويد اگر شما يك باره نهاد مالكيت را 
بزنيد اينها را بلاتكليف نگه داريد بحران ايجاد مي شود من در 
كلاس هايم هم گفته ام و ادعاي من اين است كه اگر كسي 
ارزيابي انتقادي توس��عه گرا از نقاط قوت و ضعف اصلاحات 
ارض��ي از نقطه عطف ۱۳۴۱ به اين س��و در ايران نداش��ته 
باشد گويي ۳۰ درصد از آنچه براي فهم اقتضائات يك برنامه 
توسعه گرا لازم است را نمي داند واقعا پديده اصلاحات ارضي 
خيلي خارق العاده است و به عنوان يك كارشناس كوچكي 
كه روي آن وقت گذاش��ته به ش��ما عرض مي كنم كه اين 
دقت هايي كه مصدق در اين زمينه داشته است، فوق العاده 
است. اين استاد دانشگاه تصريح كرد: توصيه مي كنم كتاب 
خاط��رات و تألمات مصدق را بخواني��د در اين كتاب دقيقا 
توضيح داده ش��ده كه مصدق چقدر با دقت و با جزييات از 
طريق قوانين و مقرراتي كه وضع مي كرد مثلا آرام آرام چطور 
يك قوانين و مقرراتي وضع مي كرد كه قدرت زمين دارها را 
كم كند و بخش هايي از سود آنها را به صورت ماليات بگيرد و 
و مقيد بود كه در آن زيرساخت هاي فيزيكي و نهادي هشت 
محوري كه توضيح دادم در همان مناطق روستايي هم اينها 
هزينه شوند و اينكه چقدر از اين منابع، صرف آموزش سواد و 
مهارت كشاورزان شود. اين اقدامات يك راهبرد توازن بخشي 
و مشاركت محوري سياسي و اقتصادي او واقعا بي نظير است. 
يا مثلا مصدق در زمينه توازن بخشي بين ساختار قدرت و 
جامعه  دانايان ببينيد چه اختيارات ويژه اي به دانشگاه ها داده 
برخلاف اكنون كه خيلي ها فكر مي كنند كه دانشگاهيان را 
تحقير و مصلوب الاختيار كنند و بترسانند و تصور مي كنند 
با اين كارها خيري براي جامعه ايجاد مي ش��ود ببينيد كه 
مصدق با چه تاملاتي دقت داشته است كه نهاد علم نهادي 
مدني و صاحب قدرت چانه زني در برابر حكومت باشد. بنابراين 
اختيارات ويژه اي به دانشگاه ها داده بود و دست حكومت را از 
دست اندازي به مقدرات دانشگاه تا جايي كه توانست كوتاه 

كرده بود و واقعا اين دقت ها و حساسيست هايش عالي بود.

    مصدق به آزادي مطبوعات اهتمام داشت
او گفت: »ماجراي ملي شدن نفت را به شرطي مي توانيد خوب 
و دقيق بشناسيد و برخورد انتقادي عالمانه و اعتلابخش در 
برابر آن داشته باشيد كه در آن به نرم افزارهايي كه مصدق 
براي اداره حكومت در ايران و به كار گرفته بود هم توجه داشته 
باشيد. مثلا يكي از اهتمام هاي حيرت انگيز مصدق آزادي 
مطبوعات بود.«  او ادامه داد: تعابيري وجود دارد از مشاهير 
متخصصان رسانه ها در ايران كه مي گويند آزادي مطبوعاتي 
كه در دوره مصدق تجربه شد نه در دوره قبل از او و نه در دوره 
بعد از او هرگز تا امروز تكرار نشده است. ما از جنبه اقتصادي 
مي گوييم كه ركورد تراز تجاري مثبت بدون نفت او تا امروز 

تكرار نشده است اما ركوردهاي از اين دست او واقعا خارق العاده 
است و اينكه چقدر نرم و لطيف و آرام آرام برنامه هايش را پيش 
مي برد. مثلا زور دربار را كم كرد و بودجه دربار را كاهش داد و 
به خوبي مراقبت بود كه تجربه ميرزا تقي خان اميركبير تكرار 
نشود، چون ميرزا تقي خان راديكال عمل كرد و همه را عليه 

خودش برانگيخت. 

    درس هاي نهضت ملي كردن صنعت نفت
اين استاد دانشگاه درباره درس هاي نهضت ملي كردن 
صنعت نفت و كودتاي 2۸ مرداد گفت: به نظر من درس 
شماره يك اين است كه ابزارهايي مثل حمله نظامي و كودتا 
و تحريم همه در واقع يك روح در سه بدن است همه آنها 
ابزارهاي تداوم سلطه زورگويانه كشورهاي قدرتمند كم 
تعداد بر بقيه دنياست. درس دوم اين است كه عنصر اصلي 
اين هدف گذاري ها به ضعف كشاندن بنيه توليد ملي است. 
جالب است كه احمد اشرف در كتاب »موانع تاريخي رشد 
سرمايه داري در ايران، عصر قاجاريه« مي گويد در كل دوره 
قاجار تمام كوشش هايي كه در حكومت يا از سوي مردم 
با باغيرت براي رشد توليد بوده است با مداخله خارجي 
شكست خورد و در اين شكست عنصر مداخله خارجي در 
كنار جهل و فساد حكومت نقش تعيين كننده داشته است.

    گردن صنعت در ايران را بزنيد
او در ادامه گفت: احمد س��يف در كتاب بس��يار درخشان 
»اقتص��اد ايران در ق��رن ۱9« براي يك��ي از فصول عنوان 
»تج��ارت آزاد رقابت و گ��ردن زدن صنع��ت در ايران قرن 
۱9« انتخاب كرده است اين عنوان يك آدرس ميانبر است 
تا بفهميد چرا م��ن ادعا مي كنم كه همه ماجرا محوريتش 
ضعف بنيه توليدي بوده اس��ت چون اساس اقتدار و قدرت 
نظام ملي، توليد فناورانه است سيف در كتاب خود شواهدي 
را مي آورد كه نشان مي دهد به هر راهي متوسل شدند تا راه 
را براي سلطه كالاهاي خارجي و واردات محور كردن اقتصاد 
ايران هموار كنند و اجازه شكل گرفتن صنعت ملي را در ايران 
ندهند. مومني اظهار كرد: »با توجه به مطالب كتاب هايي 
كه گفتم حالا كتاب ريچ��ارد نفيو را هم نگاه كنيد آنجا كه 
هدف گذاري از تحريم را مي گويد آنجا به صراحت مي گويد ما 
بايد كاري كنيم كه گردن صنعت فناورانه را در ايران بزنيم. و 
آن چيزي كه مساله را خيلي غم انگيز مي كند تركيب جهل 
و فسادي است كه ما در داخل داريم كه با اينها بعضي وقت ها 
همراستايي در سياست گذاري ها مي كنند.«  او افزود: مثلا 
درست از نقطه عطف ۱۳۸5 كه تحريم ها در ايران وارد نقطه 
عطف جديد شده است، سيستم بانكي ايران در پشتيباني 
اعتباري از صنايع ايران و كشاورزي ايران دقيقا همراستايي با 
اهداف تحريم كننده ها كرده است. اينها خيلي جاي درد دارد 
كه ما مي گوييم در گزينش مسوولان كوتوله پسندي را رايج 
كرده اند و كوتوله پروري مي كنند. باب مشاركت با دانشگاهيان 
را به شكل هاي مختلف بسته اند و بعد رسانه ها را تحت فشار 
قرار مي دهند كه انتقاد نكنند، فكر مي كنند اگر رسانه نقد كند 
دولت تضعيف مي شود. هنوز به اين بلوغ فكري نرسيده اند 
كه تضعيف دولت از طريق سياستگذاري هاي اشتباه اتفاق 
مي افتد. نقد كننده ها كه زوري ندارند بگذاريد حرف شان را 
بزنند هر كدام به نفع خود و مصالح كشور ديديد اعتنا كن و هر 

كدام را هم نديدي اعتنا نكن اينها كه زوري ندارند.

    كارشكني روسيه عليه مصدق
مومني به تناقض هاي عملكرد روسيه در كودتاي 2۸ مرداد 

و قبل از آن اشاره كرده و گفت: روسيه در نهضت ملي شدن 
صنعت نفت عليه مصدق خيلي كارشكني كرد و بديهي ترين 
حقوق دولت اي��ران را ناديده گرفت و طلب مالي ايران را تا 
زماني كه كودتا نش��ده بود، نداد. يعني كاملا با انگليس و 
امريكا هماهنگ بودند تا بنيه توليدي در ايران شكل نگيرد. 
اي��ن در حالي بود كه مصدق به دنبال تنش آفريني نبود و 
معتقد بود اگر تشنج آفريني و بهانه دهي هاي مشكوك به 
خارجي ها كنار گذاشته ش��ود مي توان به رشد اقتصادي 
رسيد. همچنان كه ژاپن و كره توانستند از اين بحران سربلند 
بيرون بيايد. دولت مصدق در همان زمان كوتاه ظرفيت هاي 
بالايي در اقتصاد ايجاد كرد و جالب اس��ت كه بعد از كودتا 
براي اينكه تمام دستاوردهاي دوران دولت ملي را در زمينه 
شكل گيري صنعت ملي از بين ببرند دقيقا همان كاري را 
كردند كه روس ها در تركمانچاي كرده بودند يعني كاهش 
حقوق گمركي و سود بازرگاني واردات از روسيه احمد سيف 
در كتابي كه عرض كردم، نشان داده است كه خودشان چه 
دامپينگ هاي وحشتناكي مي كردند براي اينكه اگر احيانا 
توليد كننده ايراني هنوز بود به زانو دربياورند. ريچارد نفيو در 
كتاب هنر تحريم ها مي گويد ما بايد درد ناشي از تحريم را 
در پايين ترين لايه هاي اجتماعي هم تسري بدهيم تا مردم 
را به حكومتشان سرخورده و بدگمان كنيم. عين اين مساله 
در دوره دكتر مصدق هم بوده است. مارك گازيوروسكي در 
كتاب »سياس��ت خارجي امريكا و شاه« شواهد زيادي در 
اين باره مي آورد و مي گويد امريكايي ها معتقد بودند تا وقتي 
مردم پشتيبان مصدق هستند هيچ كاري نمي توانند بكنند و 
هدف شان را بدبين كردن مردم به مصدق قرار مي دهند. آنجا 
با جزييات اسنادش را نشان مي دهد و مي گويد استراتژي اين 
بود كه رهبران مذهبي ايران را از مصدق با وجود درستكاري و 
پرهيزكاري اش بترسانند. گازيوروسكي مي گويد، استراتژي 
آنها اين بود اين تص��ور را در مذهبي ها دامن بزنند كه اگر 
مصدق بماند كمونيست ها همه كاره مي شوند بعد مي گويد 
بساطي برپا كردند با پرچم و پلاكارد حزب توده سخيف ترين 
اهانت ها را به مقدسات ديني مي كردند. جز استثناهايي مثل 
آيت الله بروجردي يا آيت الله طالقاني يا آيت الله بهش��تي، 
بخش اعظم روحانيون ما فريب اين دسيس��ه را خوردند و 
موضع ضد مصدقي بخش بزرگي از روحانيون مطرح ما تابع 
بازي خوردن از اين ترفند مشترك امريكايي ها و انگليسي ها 
بود من دلم مي خواهد كه با اين بهانه بگويم شايد كمتر كسي 
بداند كه اولين  بار كه شهيد بهشتي زندان افتادند به خاطر 
سخنراني كوبنده شان در اصفهان در جهت دفاع از دولت 
مصدق بود. حالا مي خواهد عظمت اشخاص را بشناسيد اين 
طوري نگاه كنيد به مساله. مومني در ادامه گفت: در دفاع 
آيت الله طالقاني از مصدق به اندازه كافي مستندات هست 
ولي از شهيد بهشتي عمدتا ما كه توفيق جلسات خصوصي 
داشتيم را مي توانيم بگوييم كه مثلا چه چيزهايي از ايشان 
ش��نيديم و چه دقت ها و ذكاوت هاي كم نظيري. بنابراين 
حتي در ميان نخبگان روحانيت اين بازي را خوردند و صف 
خودش��ان را از طريق خودشان صف بخش��ي از مردم را از 
جريان توسعه خواه و ضداستبدادي و ضداستعماري مصدق 
جدا كردند. بنابراين بزرگ ترين درس كودتا اين است كه اگر 
حكومتي بخواهد در برابر حمله نظامي خارجي ها، كودتاي 
خارجي ها و تحريم هاي خارجي ها دوام بياورد از نظر سياسي 
و اجتماعي تلطيف روابط با مردم و از نظر اقتصادي اهتمام بر 
ارتقاي بنيه توليد ملي را بايد در دستور كار خود قرار بدهد. 
ريچارد نفيو مي گويد ما بايد حكومت ايران را ترغيب كنيم 
به سمت سياست هاي تورم زا و اشتغال زدا. بعد نكات جزيي 
را در اين زمينه ذكر مي كند كه چطور تركيب سياست هاي 
تورم زا و اشتغال زدا مردم و جوانان و به ويژه تحصيلكردگان 
را از حكومت سرخورده و مايوس مي كند و بعد مي شود هر 
امتيازي بخواهي از آن حكومت بگيريم. من مي گويم تجربه 
مصدق را به عنوان آنچه تاريخ مي گويد و تجربه عهدنامه 
گلستان و تركمانچاي و قبلي ها و بعدي ها را بخوانيد و كتاب 
هنر تحريم هاي ريچارد نفيو را بخوانيد كه همين الان هم 
همين كار را مي كنند. من يك بار با حكومتگران گرامي گفتم 
به هر دليلي اگر شما مي خواهيد حرف كارشناسان داخلي را 
بي اعتنايي كنيد حداقل برويد شيوه لقمان حكيم را در پيش 
بگيريد. اينهايي كه عريان مي گويند از چه كانالي مي خواهند 
ش��ما را مجبور كنند كه مطامع آنها را در دستور كار قرار 
بدهيد؟ هر چيزي كه آنها گفتند بايد به اين سمت بكشانيم 
شما خط قرمز اعلام كنيد. شما كه خدا را شكر بلديد تند تند 
خط قرمز معرفي كنيد اينكه ما اراده كنيم كه حتما در برابر 
مطامع آنها ايستادگي كنيم و اجازه ندهيم آن سياست هايي 
كه مي گويند دربر دارنده منافع آنهاست در ايران اجرا شود.

قيمت نفت
از صعود هفتگي بازماند

قيمت نفت روز جمعه تحت تاثير نشانه هاي كندي توليد 
امريكا، حدود يك درصد رش��د كرد اما هر دو شاخص 
بازار جهاني براي نخستين بار در هشت هفته گذشته، 
با كاهش هفتگي روبرو ش��دند. بهاي معاملات وست 
تگزاس اينترمديت امريكا با ۸۶ سنت معادل ۱.۱ درصد 
افزايش، در ۸۱ دلار و 25 سنت در هر بشكه بسته شد. 
بهاي معاملات نفت برنت با ۶۸ سنت معادل ۰.۸ درصد 
افزايش، در ۸۴ دلار و ۸۰ سنت در هر بشكه بسته شد. 
پس از انتشار آماري كه نشان داد تعداد دكل هاي حفاري 
نفت و گاز امريكا، براي ششمين هفته متوالي كاهش پيدا 
كرده است، هر دو شاخص به سطح بالاتري صعود كردند.
كندي رشد توليد نفت امريكا مي تواند كمبود عرضه تا 
پايان امسال را تشديد كند. اين نگراني ها بر اثر محدوديت 
عرضه توليدكنندگان اوپك پلاس برانگيخته شد كه 
كمك كرد قيمت نفت از ژوئن، به مدت 7 هفته متوالي، 
صعود كند.نفت برنت در 7 هفت��ه منتهي به ۱۱ اوت، 
حدود ۱۸ درصد و وست تگزاس اينترمديت، 2۰ درصد 
رشد كرد.با اين حال، قيمت نفت هفته گذشته، در پي 
وخامت بحران املاك در چين كه به نگراني ها نسبت به 
كندي روند احياي اقتصاد اين كشور در دوران پساكرونا 
افزود و ريسك پذيري سرمايه گذاران در بازارها را تضعيف 
كرد، حدود دو درصد كاهش يافت. راب هاورث، مدير 
ارش��د اوراق بهادار در بانك »مديريت دارايي امريكا« 
گفت: نگراني سرمايه گذاران بين كندي رشد اقتصاد 
جهاني و كمبود عرضه جهاني نفت، متمركز شده است.

قيمت ها احتمالا فعلا در ب��ازه محدودي مي مانند. بر 
اساس گزارش رويترز، همچنين اين نگراني وجود دارد 
كه بانك مركزي امريكا هنوز روند افزايش نرخ بهره براي 
مقابله با تورم را تمام نكرده است.هزينه هاي استقراض 
بالاتر، روي رشد اقتصادي تاثير گذاشته و تقاضاي كلي 

براي نفت را كمتر مي كند.

بن سلمان به دنبال يوروي عربي 
است

تعارضات دو كشور در لبنان بيشتر شده، ضمن اينكه 
در خصوص س��وريه و عراق هم كه در حال بازگشت 
به دنياي عرب هستند، اختلافاتي به چشم مي خورد. 
البته مقامات ارشد ايران هم اعلام كرده اند كه از دايره 
نفوذ خود در منطقه چشم نمي پوشند. از سوي ديگر 
امريكا فشارهاي زيادي به عربس��تان براي ارتباط با 
اسراييل وارد مي کند. اگر ايران نتواند به خواسته هاي 
عربستان پاسخ بدهد، عربستان بيشتر به دامن اسراييل 
سوق پيدا مي كند و ايران با مشكلات بيشتري مواجه 
مي ش��ود. ايران بايد اين مشكلات را حل كند چرا كه 
اسراييل در كشورهاي مختلف رابطه دارد و ايجاد رابطه 
با عربستان هم معاني تازه اي دارد. البته حتي در صورت 
ايجاد رابطه عربس��تان و اس��راييل ايران نبايد، همه 
رشته هاي ارتباطي را بگسلد و بايد تلاش خود را كانون 
تحولات در منطقه قرار بدهد. اگر ايران از مذاكرات با 
عربستان دست خالي بازگردد، يك توافقنامه مهم را 
از دست مي دهد و خسارت مي بيند. ايران بايد تلاش 
كند، عربس��تان را مجاب كند كه پيمان مشتركي با 
ايران ببندد و مناسبات تازه اي شكل بدهد. بايدن به 
دنبال پربار كردن س��بد ديپلماسي خود در انتخابات 
است و ايجاد رابطه ميان عربستان و اسراييل مي تواند 
اين سنگيني را ش��كل بدهد. شكل گيري رابطه بين 
عربستان و اسراييل به هيچ  وجه در راستاي منافع ايران 
نيس��ت، چرا كه اسراييل قبلا تلاش هايي براي ايجاد 
رابطه با آذربايجان، تركيه، امارات و... انجام داده است و 
اضافه كردن عربستان به اين ليست مشكل ساز خواهد 
شد. جدا از مس��ائل امنيتي و نظامي، موضوع اقتصاد 
همچنان بحث اصلي در توافق��ات احتمالي ميان دو 
كشور است. چين به عنوان ميانجي روابط تازه دو كشور، 
قرار است س��رمايه گذاري هاي فراواني در عربستان 
صورت بدهد، براي اين منظور لازم است عربستان از 
منظر امنيتي ثبات پيدا كند. بدون ترديد اين ثبات از 
طريق تعامل با ايران حاصل مي شود و ايران مي تواند 

از اين نياز عرب ها بيشترين استفاده را داشته باشد.

كرانه هاي ثبات يا آشفتگي
 مسكن بعد از افزايش قيمت هاي طولاني و ايجاد گپ 
قيمتي بين خريدار و فروش��نده با ركود جدي مواجه 
خواهد شد. به نظر مي رسد سال جاري هم شاهد ركود 
سنگين در بازار املاك و بازار خودرو خواهيم بود. شرايط 
ارز و بورس به وضعيت سياسي بستگي دارد. بهترين كار 
در حال حاضر عدم ورود به بازار خودرو و مسكن و دنبال 
كردن بازار بورس و ارز و سكه مي باشد يعني به اتفاقات 
اين دو بازار حساس باش��يم. سيستم بايد تلاش كند 
انتظارات تورمي را به حداقل رس��انده تا ثبات افزايش 
يافته و زمينه براي بهبود فراهم شود. حل معضلات حوزه 
سياست خارجي يكي از راه حل هايي است كه بايد در 
مسير آن گام برداشت. هر نوع تكانه در سياست خارجي 
يا نظام تصميم سازي هاي داخلي باعث نوسان در بازارها 
و به هم خوردن اكوسيستم اقتصادي مي شود. روندي 
كه بايد از آن دوري كرد تا كرانه هاي ثبات براي كشتي 

اقتصاد ايران نمايان شود.

ادامه از صفحه اول



گروه بازار سرمايه|
 شاخص كل بورس تهران اولين روز كاري هفته جديد 
را منفي پشت سر گذاشت و به واسطه همين موضوع 
ارزش بازار نيز كاهش��ي بود. بررسي آمار و ارقام نشان 
مي دهد ك��ه ارزش ريالي و دلاري بورس نس��بت به 
س��قف 1399 افت سنگيني داشته اس��ت؛ از سقف 
سال 1399 تا به امروز ارزش دلاري بازار 560 شركت 
)از 660 ش��ركت( بيش از 50 درصد افت كرده است. 
بورس تهران به اندازه اي نزولي شده كه ديگر نمي توان 
حرفي زد و تنها بايد اميدوار بود كه شايد حال بورس 

خوب شود.
بازار س��رمايه به حالتي رس��يده كه نمي توان گفت 
بورس تلخ ترين روزهاي خود را پش��ت سر مي گذارد 
بلكه هر روز بدت��ر از ديروز مي ش��ود و ريزش بورس 
سنگين تر. مساله اينجاست كه شاخص كل به واسطه 
تنها چند سهام ليدر تاثير مي گيرد و به همين دليل 
ريزش شديدي ندارد اما سهام ديگر روز اخير ريزش 
بسيار سنگيني را تجربه كردند. اكنون بازار سرمايه به 
شرايطي است كه نسبت به هر خبر يا مصوبه اي واكنش 
منفي نش��ان مي دهد كه علت اي��ن موضوع مي توان 
دخالت و دستكاري بيش از حد دانست. سهامداران و 
بازار حساسيت بيش از حدي نسبت به تمامي خبرها و 
رويدادها دارند و در اين شرايط تصميم گيري سخت و 

وزنه منفي بازار سنگين تر مي شود.
هفته گذشته بود كه جلسات حمايتي براي بازار سرمايه 
برگزار شد. رس��ول س��عدي رييس كانون نهادهاي 
سرمايه گذاري به نمايندگي از 600 نهاد مالي در جلسه 
رياست مجلس و نمايندگان فعالان بازار گفت: فضاي 
سرمايه گذاري ابهام آلود است و از پيش بيني پذيري 
فاصله گرفته و سهامداران اعتمادي كه در خصوص بازار 
سرمايه داشتند، خدشه دار شده است و باعث مي شود 
كه در بلندمدت طرح توسعه اي در صنايع نداشته باشيم 
و ابراز اميدواري مي كنيم كه فضاي سرمايه گذاري به 
سمت پيش بيني پذيري حركت كند. عظيم ثابت، دبير 
كانون كارگزاران بورس اوراق بهادار در ادامه گفت: اين 
صنايع مشتي نمونه خروار هستند و اين صنايع بزرگ 
زنجيره اصلي صنايع اند كه با زيان اين شركت ها بازار 
س��رمايه به مخاطره مي افتد. در خواس��ت داريم اين 
جلسات به صورت فصلي برگزار شود و از تمام صنايع 
كسب نظر شود. كارشناس مركز پژوهش هاي مجلس 
نيز در ادامه گفت: اگر قرار است كه قيمت گذاري آزاد 

شود، بايد در تمام زنجيره هاي توليد و صنايع آزاد شود 
و بايد پذيريم آزادسازي برخي انرژي ها ممكن است در 
برخي صنايع منجر به زيان شود و اين نكته اي است كه 
در قيمت گذاري بايد مورد توجه باشد. به طور مثال ما 
فقط به دنبال آزادسازي محصول سيمان نباشيم، بلكه 
بايد همه موارد گازوييل، انرژي، مازوت و هزينه نيروي 

انساني را هم در نظر بگيريم.
محسن عليزاده، عضو كميسيون اقتصادي مجلس با 
اشاره به صنعت سيمان گفت: ارزش جايگزيني توليد 
يك ميليون تن سيمان حدود 1۲0 ميليون يورو يعني 
حدود 6500 همت است كه يك شركت ميليون تني 
سيمان در بازار س��رمايه3۴00 ميليارد تومان ارزش 
گذاري مي شود يعني به طور ميانگين سود يك شركت 
س��يماني با يك ميليون تن توليد در بازار سرمايه 10 
ميليارد تومان است كه اگر اين شركت در طي 30 سال 
مستهلك شود اين سود دقيقا برابر با استهلاك سالانه 

آن شركت خواهد بود. در واقع س��ود توزيعي در اين 
شركت سود واقعي نيست بلكه ناشي از استهلاك است.

   بازار از دريچه معاملات
طي معاملات اولين روز كاري هفته يعني شنبه ۲8 مرداد 
ماه شاخص كل بورس تهران 16 هزار و 61 واحد نسبت به 
روز كاري گذشته پايين تر ايستاد و به سطح يك ميليون و 
957 هزار و 535 واحد رسيد.شاخص كل هم وزن بورس 
نيز ب��ا كاهش 7 ه��زار و 885 واحدي در رق��م 677 هزار 
و 55 واحدي ايس��تاد. ش��اخص كل فرابورس نيز با افت 
3۲3 واحدي به رقم ۲5 هزار و 96 واحد رسيد. همچنين 
ش��اخص هم وزن فرابورس با ريزش هزار و 960 واحد به 
سطح 1۲1 هزار و ۴۲7 واحد رسيد. روز شنبه خالص تغيير 
مالكيت حقوقي به حقيقي بازار س��هام براي سومين روز 
كاري متوالي منفي شد و 558 ميليارد تومان پول حقيقي 
از بازار سهام خارج شد.نماد وبملت همانند 3 روز گذشته 

بيشترين خروج را داشت كه ارزش آن ۴7 ميليارد تومان 
بود. پس از بانك ملت، نمادهاي وآيند، فولاد، فملي، شتران، 
شپنا، خساپا، شبندر و شستا بيشترين خروج پول حقيقي 
را داشتند. در سوي ديگر، بيشترين ورود پول حقيقي به 
نمادهاي ريشمك، ثش��رق و اردستان اختصاص داشت. 
طي روز ش��نبه ارزش معاملات كل بازار سهام به 7 هزار و 
365 ميليارد تومان رسيد. ارزش معاملات اوراق بدهي در 
بازار ثانويه 60۴ ميليارد تومان بود كه 8 درصد از ارزش كل 
معاملات بازار را در اين روز شامل مي شود.ارزش معاملات 
خرد نيز با افزايش 13 درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل 
به رقم 3 هزار و 7۲0 ميليارد تومان رسيد. همچنين 33 
نماد صف خريد داشتند و 1۴3 نماد با صف  فروش مواجه 
بودند. مجموع ارزش صف هاي خريد با رشد ۴15 درصدي 
نس��بت به روز كاري قبل به 860 ميليارد تومان افزايش 
يافت و مجموع ارزش صف هاي فروش نيز با افزايش ۲03 

درصدي به هزار و 388 ميليارد تومان رسيد.
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بورس راهي براي بستن راه 
رانت و دلالي

ايرنا| جواد عشقي نژاد، كارشناس بازار سرمايه با اشاره 
به مزايايي بورس كالا طي ۲ دهه گذش��ته، اظهار كرد: 
وقتي يك بورس آنقدر عملكرد مطلوب و شفافي دارد كه 
نفس دلالان و رانت خواران به شماره افتاده، طبيعي است 
كه گاه و بيگاه براي بازگش��ت رانت و فساد به بازارهاي 
كالايي تلاش شود. وي با تاكيد بر ارزشمندي شفافيت 
و معاملات مبتني بر آمار دقيق و به لحظه بورس كالا، 
افزود: بورس كالا در دو دهه گذش��ته دس��ت خيلي از 
دلالان را بسته است و دقيقا جايي ايستاده كه راه رانت 
بسته مي شود. عشقي نژاد ادامه داد: بورس كالا نه تنها 
باعث تورم و گراني نمي شود، بلكه با ايجاد يك فضاي 
رقابتي، بازار را به سمت تعادل مي برد؛ در واقع با حذف 
رانت خود به خود بخش قاب��ل توجهي از قيمت هاي 
كاذب و سليقه اي حذف مي شود و فعالان صنعت اين 
موضوعات را به وضوح مشاهده كرده اند. اين كارشناس 
بازار سرمايه با تاكيد بر اينكه آزموده را آزمودن خطاست، 
متذكر شد: بورس فلزات در اوايل دهه 1380 و در ادامه 
بورس كالا براي رفع خيل��ي از ابهامات، گرفتاري ها و 
مشكلات صنعت و بازار ايجاد شده است؛ سال هاست 
تجربيات گرانبهايي از چگونگي ايجاد يك بازار متشكل 
و شفاف به دست آورديم و هيچ عقل سليمي نمي تواند 
اين تجربيات بزرگ و سازوكارهاي شفاف را ناديده بگيرد.

وي تصري��ح كرد: اگر بورس كالا و ش��فافيت آن نبود، 
بس��ياري از كالاهايي كه امروز در كمال ش��فافيت در 
بورس عرضه مي شود با قيمت هاي چند برابر قيمت هاي 
كنوني به فروش مي رس��يد؛ چراكه صحنه براي ورود 
دلالان باز بود و بايد تاكيد كرد به جز شفافيت، امكاني 
براي تصميم گيري در جهت مديريت و تنظيم بهينه 
بازارها وجود ندارد. عشقي نژاد گفت: راه اندازي بورس 
كالاي ايران همچون وجود بورس هاي كالايي قدرتمند 
در بسياري از كشورهاي دنيا، يك تصميم ملي و بزرگ 
بوده است و اثرات مثبت اين سازوكار در كلان اقتصاد 
كشور و توسعه صنايع و رشد توليد غير قابل انكار است.

اين كارشناس بازار س��رمايه اظهار داشت: افرادي كه 
زاويه مخالفت با آماردهي دقيق و لحظه اي از معاملات 
و فعاليت هاي معاملاتي در بورس كالا را دارند، به طور 
معمول با دامن زدن به شايعات سعي در تاريك كردن 
فضاي اقتصادي دارند؛ اين افراد عموما ذينفعان آن بازار 
و كسب و كار هستند كه مي خواهند منافع خود را در 
بازار به حداكثر برسانند. وي در پايان گفت: بهتر است 
كالاهاي ديگر توليدي در صنايع مختلف كه هنوز در 
بورس كالا عرضه نشده را وارد اين بازار شفاف كنيم تا 
فضاي معاملاتي شفاف مانند سيمان، فولاد و پتروشيمي 

براي ساير صنايع نيز ايجاد شود.

امضاي بيانيه ريسك، شرط حضور 
در بازار سرمايه گذاري حرفه اي

 سنا| رضا كياني، مدير تحقيق و توسعه بورس اوراق 
به��ادار تهران در رابطه با ماهيت بازار س��رمايه گذاري 
حرفه اي اظهار كرد: بورس ه��اي اوراق يهاداردر ايفاي 
نق��ش خود به منظ��ور تامين منابع و كمك به رش��د 
توسعه اقتصادي ابزارهاي متنوعي را طراحي كرده كه 
هركدام از آنها به لحاظ ريسك، بازدهي، الزامات افشا و 
سازوكارهاي معاملاتي ويژگي هاي متنوعي دارند. او 
افزود: برخي ابزارهاي سرمايه گذاري از لحاظ ريسك 
و بازده در شرايط نرمال و متعارفي قرار دارند )همچون 
صندوق هاي س��رمايه گذاري در سهام و صندوق هاي 
سرمايه گذاري در اوراق با درآمد ثابت( اما گروه ديگر از 
ابزارها هستند كه ويژگي متعارف و استاندارد را ندارند، 
در اي��ن خصوص نيز مي توان ب��ه صندوق هاي پروژه، 
صندوق هاي پوشش ريسك و... اشاره كرد. مدير تحقيق 
و توسعه بورس اوراق بهادار تهران تاكيد كرد: با توسعه 
رشته مهندسي مالي اصولا طيف ابزارهاي مالي به منظور 
پاسخ گويي به نيازهاي سرمايه گذاران بسيار متنوع تر از 
قبل شده است، در حال حاضر بازار سرمايه در مقايسه 
با ساير بازارها با طيف گس��ترده تري از ابزارهاي مالي 
مواجه هستند. كياني تصريح كرد: پس از بحران هاي 
مالي امري��كا و اروپا در س��ال هاي )۲007 و ۲008( و 
)1997 و 1998( در شرق آس��يا استانداردسازي وام 
بانكي در عرصه جهاني مورد توجه قرار گرفت كه همين 
امر كاهش توان وام دهي بانك ها و توجه ويژه نهادهاي 
بين المللي به سمت ظرفيت هاي بازار سرمايه )اوراق 
بهادار، صندوق هاي بازنشستگي و ...( را به دنبال داشت.

او افزود: مساله مذكور موجب شد تا طيف گسترده تري 
از ابزارهاي مالي در بورس اوراق بهادار قابليت معامله پيدا 
كنند، بنابراين نقش بازارس��رمايه درتامين مالي قوت 
بيشتري گرفت. ش��ايان ذكر است كه اين امر مستلزم 
ايجاد و معامل��ه ابزارهاي مالي متنوع ت��ري بود. مدير 
تحقيق و توسعه بورس اوراق بهادار تهران بيان كرد: در 
بازار سرمايه طيف گسترده اي از سرمايه گذاران اعم از 
حرفه اي و غيرحرفه اي حضور دارند، گروه اول به سبب 
شناخت عميق از ابزارهاي مالي مي توانند در ابزارهاي 
غيرمتع��ارف و پيچيده با ريس��ك و بازده��ي متنوع، 
سرمايه گذاري كنند. كياني افزود: بنابراين در بسياري از 
بورس ها بازاري تحت عنوان بازار سرمايه گذار حرفه اي 
در راه اندازي كرده اند و ابزارهايي كه ويژگي هاي خاصي به 
لحاظ ريسك و بازدهي دارند را به اين بازار انتقال داده اند. 
او در رابطه با مزاياي بازار سرمايه گذاري حرفه اي، تصريح 
كرد: جدا سازي ابزارهايي با ريسك بالا و انتقال آنها به بازار 
خاص، سرمايه گذاران را نسبت به نحوه معاملات با خبر 
كرده و كمك مي كند سرمايه گذاران با علم وآگاهي در اين 
بازار اقدام به معامله كنند. مدير تحقيق و توسعه بورس 
اوراق بهادار تهران در رابطه با اينكه »آيا تمام معامله گران 
مي توانن��د در اين حوزه فعاليت كنن��د يا خير« گفت: 
الزامات حضور در بازار سرمايه گذاري حرفه اي در بورس 
هركشور متفاوت است، اما در ايران بنا بر طراحي صورت 
گرفته توسط بورس تهران، براي هريك از ابزارهاي قابل 
معامله در اين بازار بيانيه ريسكي تهيه خواهد شد و هر 
شخصي كه بخواهد از ابزارها استفاده كند، مي بايست 

بيانيه مذكور را امضا كند.

 چرا تصميم گيري براي 
بانك آينده به دولت واگذار شد؟

بازار| در حال حاضر بانك آينده ب��ا وجود دارايي بالا 
كه تخمين زده ش��ده 1۴1 هزار ميليارد تومان است 
ورشكسته محسوب مي شود. از اين رو بانك مركزي با 
استناد به دستورالعمل تملك سهام بانك ها و موسسات 
اعتباري غير بانكي مصوب ش��وراي پول و اعتبار حق 
راي سهام مازاد س��هامدار اصلي بانك آينده به ميزان 
۴۴.8 درصد و سهام مازاد مالك واحد »بانك آينده« به 
ميزان 15.۴9 واحد درصد را به وزارت اقتصاد تفويض 
كرد.به اين ترتيب، سهامدار عمده بانك آينده در مجامع 
عمومي اين بانك، وزارت اقتصاد خواهد بود. سيد احسان 
خاندوزي درباره حكم دي��وان عدالت اداري و واگذاري 
بانك آينده گفت��ه حق راي مجموع عمومي متناظر با 
س��هام به وزارت اقتصاد سپرده ش��ده است. به عبارت 
ديگر هنگامي كه مجمع عمومي تشكيل شود وزارت 
اقتصاد مي تواند نماينده به اين مجمع بفرستد. وزارت 
اقتصاد سهام هيچ بانك خصوصي را به غير از بانك هاي 
ملت، تجارت و ص��ادرات ندارد. پرداخت تس��هيلات 
كلان به شركت هاي زيرمجموعه و تودرتو، عدم رعايت 
ذي نفع واحد، پرداخت سودهاي كلان به سپرده گذاران 
و جذب سپرده  با ابزار س��ودهاي نجومي در سال هاي 
9۲ تا 97، سرمايه گذاري گس��ترده در پروژه تجاري و 
لوكس ايران م��ال ازجمله تخلفات اين بانك ها در اين 
سال ها بوده و حدود ۴0 هزار ميليارد تومان در سه سال 
اخير تسهيلات نقدي براي پروژه ها پرداخت كرده است. 
بانك آينده از اواخر سال 98 با خلع يد سهامدار اصلي، 
هيات مديره جديدي گرفت و بانك مركزي بانك آينده 
را موظف به برگزاري مجامع عمومي سال هاي 97 تا 99 
و افزايش 15هزار ميليارد توماني سرمايه خود به صورت 
آورده نقدي تا پايان س��ال جاري كرده است. براساس 
صورت هاي مالي منتهي به 1۲ ماهه 1۴01 اين بانك 
داراي زيان 1۴0 هزار ميليارد تومان بوده، پيرو مصوبه 
ش��وراي پول و اعتبار بانك ملزم به افزايش سرمايه از 
تجديد و ارزيابي است و حداقل افزايش سرمايه از تجديد 
ارزيابي دارايي ها حسب س��خنان مديران بانك براي 
خروج از ماده 1۴1 مي بايس��ت سرمايه اش را به ۲ برابر 
زيانش برساند. پيگيري ها نشان مي دهد اقدام اخير بانك 
مركزي براي تفويض حق راي سهامدار اصلي در راستاي 
سياست اصلاح ساختار و تحول بانك آينده اتخاذ شده 
است. هيات مديره بانك پيشتر راهكار خروج از زيان را 
واگذاري، اخذ شريك جديد، تهاتر پروژه ها يا شكست 
پروژه ها، انتشار اوراق و صندوق هاي زمين و ساختمان 
از روش هاي تامين مالي پروژه ها عنوان كرده اند كه در 

هفته هاي اخير موضوع انتشار اوراق را اجرايي كرده اند.

نقش حياتي افشاي به موقع 
اطلاعات در بازار هاي مالي

اكوايران| افش��اي صحيح و به موق��ع اطلاعات در 
بازار هاي مالي موجب ش��كل گيري فضاي اقتصادي 
شفاف مي شود. در اين سطح از شفافيت كه نياز اساسي 
و اوليه هر بازار سهامي به ش��مار مي رود؛ تحليلگران 
مالي مي توانند به پيش بيني عملكرد مالي شركت ها 
و قيمت س��هم هاي بازار بپردازند. شركت هايي كه به 
دنبال عرضه عمومي سهام خود هستند؛ براي عرضه 
اوليه سهام خود در يك بازار مالي، ملزم به رعايت قوانين 
آن بازار هس��تند. بازار هاي مالي نيز براي شكل گيري 
فضاي اقتصادي شفاف و عدم وجود اطلاعات پنهاني، 
شركت هاي تازه وارد را قبل از عرضه اوليه ملزم مي كنند 
تا اطلاعاتي را به عنوان بخشي از يك ثبت نام دو قسمتي 
كه ش��امل يك دفترچه و س��ند دوم است و اطلاعات 
با اهميت ديگري را نيز مش��مول مي شود، افشا كند. 
اين اطلاعات شامل تجزيه و تحليل نقاط قوت، ضعف، 
فرصت ها و تهديدات خود شركت از محيط رقابتي است 
كه در آن فعاليت مي كند. در بازار هاي سهامي جهاني 
شركت هاي توليدي تنها نهادهايي نيستند كه مشمول 
مقررات افش��اي سختگيرانه هس��تند. شركت هاي 
كارگزاري، مديران سرمايه گذاري و تحليلگران نيز بايد 
هر گونه اطلاعاتي را كه ممكن است بر سرمايه گذاران 
تأثير بگذارد و ش��ركت ها را نيز متأثر كند، افشا كنند. 
براي محدود كردن مس��ائل تضاد منافع، تحليلگران 
و مديران مالي نيز بايد هر گونه س��هامي را كه شخصاً 
مالك آن هستند، افشا كنند. بحران هاي مالي، معمولا 
از عدم ش��فافيت قبلي نش��أت مي گيرند. زماني كه 
اطلاعات به صورت صحيح افشا نشوند؛ تصميم گيري 
س��رمايه گذاران از ع��دم قطعيت بالات��ري برخوردار 
مي ش��ود. علاوه بر س��رمايه گذاران ك��ه بزرگ ترين 
مصرف كننده اطلاعات افشا ش��ده به شمار مي روند؛ 
خود شركت ها نيز از عدم انتشار صحيح اطلاعات ضربه 
مي خورند. اهميت افشاي اطلاعات به صورت صحيح 
زماني معلوم مي شود كه سازمان ها و نهاد هاي مالي به 
دليل عدم دسرسي به منابع اطلاعاتي قابل اطمينان در 
تحليل هاي خود دچار انحراف از واقع مي شوند. حال 
در صورتي كه كيفيت اطلاعات منتشره، صحت و حتي 
زمان انتشار درست نباشد؛ نهاد هاي سياست گذار كه 
يكي از مصرف كننده هاي اطلاعات شركت ها به شمار 
مي روند نيز دچار انحراف از واقعيت مي ش��وند. در اين 
شرايط احتمال افسار گريختن بحران هاي اقتصادي 
بالا مي رود و بازار هاي مالي از ريس��ك سرمايه گذاري 
غيرمنطقي برخوردار مي شوند كه موجب كوچ سرمايه 
از آن بازار مي شود. مقررات فدرال مستلزم افشاي تمام 
اطلاعات مالي مربوطه توس��ط شركت هاي پذيرفته 
شده در بورس است. علاوه بر داده هاي مالي، شركت ها 
موظفند تحليل هاي خ��ود را از نقاط ق��وت، ضعف، 
فرصت ها و تهديدهاي خود آشكار كنند. حتي تغييرات 
اساسي در چشم انداز مالي آنها بايد به موقع منتشر شود. 
همانطور كه توسط كميس��يون بورس و اوراق بهادار 
امريكا )SEC( الزامي ش��ده است، افشاها شامل موارد 
مربوط به وضعيت مالي شركت، نتايج عملياتي و عايدي 
مديريت است. كميسيون بورس و اوراق بهادار امريكا از 
همه شركت هاي سهامي عام مي خواهد كه دو گزارش 

سالانه مربوط به افشا را تهيه و منتشر كنند. 
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تكرار تلخي در بورس

بورس كالا ظرفيت پذيرش محصولات كشاورزي بيشتري دارد
مجيد عش��قي در نشس��تي با فعالان اقتصادي خراسان 
رضوي در محل اين اتاق افزود: با اين حال ورود محصولات 
كش��اورزي به بورس كالا بايد متناس��ب با سياست هاي 

دولت باشد.
وي اظه��ار كرد: ب��ه دليل نحوه حماي��ت دولت از بخش 
كش��اورزي، بس��ياري از محصولات در ب��ورس كالا وارد 
نشده اند. در كشورهاي مختلف، متناسب با شرايط كشور 
كالاها معامله مي شود؛ براي مثال در هند ادويه ها در بورس 

كالا معامله مي شود.
وي افزود: در كشور ما نيز براي زعفران به عنوان  محصولي 
راهبردي كل زنجيره ابزارهاي مالي تعريف شده است، اما 
اقدام در اين حوزه بايد متناسب با سياست هاي دولت باشد.

رييس سازمان بورس و اوراق بهادار كشور با بيان اينكه در 
زمينه سكوهاي تامين مالي در خراسان رضوي محدوديتي 
نمي بينيم، گفت: اگر ش��ركت هاي واجد ش��رايط از اين 
استان درخواست تاسيس نهادهاي مالي شامل مشاوره 
سرمايه گذاري، سبدگرداني و ... داشته باشند، در اولويت 

قرار مي گيرند.
عشقي افزود: شركتها بايد حداقل هاي مورد نياز براي ورود 
به اين حوزه را داشته باشند زيرا در حوزه مجوزهاي نهادهاي 

مالي بسيار سختگير هستيم.
رييس سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به بورس انرژي 
و قابليت هاي آن بيان كرد: تابلوي سبز در بورس انرژي به 
تامين برق پايدار صنايع كمك مي كند. در اين بازار، عرضه 
و تقاضاي برق، قيمت را مشخص مي كند و دولت دخالتي 

در اين حوزه ندارد.
وي درب��اره پذيرش واحدها در ب��ورس و فرابورس گفت: 
در بازار س��رمايه تنها جنبه تامين مالي نبايد مد نظر قرار 
گيرد؛ بلكه مردمي سازي اقتصادي و شريك شدن طيف 
گس��ترده اي از مردم در سهام شركت ها، قابل اعتنا شدن 
برند شركت ها، افزايش اعتبارس��نجي براي شركت ها و 
ماندگاري آنها در اين ميان موضوعيت اساسي دارد. عشقي 
در بخش ديگري از سخنانش با اشاره به دغدغه بسياري از 
كسب وكارها و دولت از موقوفه بودن بسياري از دارايي ها 
به خصوص در حوزه املاك و مس��تغلات، گفت: در تمام 
دس��تورالعمل ها در بازار س��رمايه وقتي حرف از املاك و 
مستغلات به ميان مي آيد، سند شش دانگ ملاك عمل 
است؛ زيرا قابليت نقل وانتقال دارد. وي پيشنهاد كرد: با توجه 
به اينكه مشهد داراي موقوفات زيادي است، اتاق بازرگاني 
پيش قدم شده و در قالب كميسيون تامين مالي با همكاري 
مركز پژوهش بورس، كميته اي تخصصي با حضور صاحب 
نظران و كارشناسان براي بررسي همه جانبه اين موضوع 
ايجاد گردد تا راهكاري اساسي انديشيده شود تا بتوان از 

قابليت صندوق املاك و مستغلات بورس استفاده نمود.
عشقي در خصوص ورود حوزه گردشگري و واحدهاي 
اقامتي به بازار سرمايه گفت: آماده ايم كه ابزارهاي مالي 
مناسب با كمك فعالان اين حوزه ايجاد كنيم. اگرچه 
صندوق املاك و مس��تغلات قابل استفاده براي حوزه 
گردشگري اس��ت؛ اما به نظر مي رس��د در پروژه هاي 

گردشگري بايد ابزار جديدي تعريف شود. وي ادامه داد: 
كميسيون گردشگري اتاق بازرگاني مشهد با همكاري 
مركز پژوهش سازمان بورس مي توانند در خصوص اين 
ابزار بررس��ي هاي لازم را انجام دهند. در حال حاضر به 
جز صندوق املاك و مس��تغلات، ابزار ديگري در اين 

حوزه وجود ندارد.
عشقي همچنين، با تاكيد بر اينكه در حوزه صنايع دستي به 
دليل پيچيدگي مسائل، ابزارسازي مالي مناسب انجام نشده 
است، گفت: در حوزه صنايع دس��تي ابزار مالي در بورس 
نداريم و شايد بشود از طريق صندوق هاي خصوصي اين 
كار را انجام داد. همچنين در خصوص دهكده گردشگري 

نيز در قالب همين صندوق ها مي توان اقدام كرد.
وي درباره پيشنهادات مطرح شده در اين نشست بيان كرد: 
با تشكيل چهار كارگروه ويژه بين اتاق بازرگاني خراسان 
رضوي و سازمان بورس، كارشناسي هاي لازم براي ورود 
هر چه بيشتر بخش خصوصي اين استان به بازار سرمايه 

صورت خواهد گرفت.
رييس س��ازمان بورس از اتاق بازرگاني مش��هد خواست 
در برگزاري جلسات آموزش��ي پيش قدم شود تا در 6 ماه 
آينده جلسات آموزشي مفصلي براي واحدهاي اقتصادي 
در زمينه مفاهيم بازار سرمايه از جمله تامين مالي، بورس 

كالا و ...برگزار شود.

   افزايش تمايل حضور شركت هاي
خراسان رضوي در بازار سرمايه

مديركل امور اقتصادي و دارايي اس��تان خراسان رضوي 
با اش��اره به اينكه براس��اس آمار طي يك س��ال گذشته 
شاهد تمايل شركت هاي اس��تان براي عرضه سهام شان 
در بورس هس��تيم، گفت: ليست 100 شركتي كه از نظر 
ما آمادگي هاي تامين مالي از طريق بازار س��رمايه دارند 
را آماده و معرف��ي كرديم. رضا خواجه ناييني در همايش 
س��رمايه گذاري و تامين مالي از بازار سرمايه كه با حضور 
استاندار خراسان رضوي، مديركل امور اقتصادي و دارايي، 
نمايندگان مجلس، مديران اركان بازار س��رمايه و فعالان 
اقتصادي استان در اتاق بازرگاني استان خراسان رضوي 
برگزار شد، اظهار كرد: ايده اين همايش در ابتداي سال با 
بحث سه طرح تحول آفرين كه استاندار تاكيد كردند كه 
در حوزه تامين مالي داشته باشيم، آغاز شد. مديركل امور 
قتصادي و دارايي استان خراسان رضوي افزود: نخستين 
تامين مال��ي را از طريق املاك  م��ازاد دولتي براي تامين 
پروژه هاي زمين مانده استان آغاز كرديم كه تقريبا نهايي 

شد و خبر آن را هفته گذشته اعلام كرديم.
او تاكيد كرد: حدود ۴ تا 5 س��ال است كه از سمت ادارات 
دولتي به شركت ها در خواست داشتيم كه املاك  مازادشان 

را به منظور تامين مالي پروژه هايشان تحويل دهند.
مديركل امور اقتصادي و دارايي اس��تان خراسان رضوي 
تصريح كرد: با مصوبه س��ران قوا و پيگيري اس��تاندار ۲0 
همت ملك مازاد براي تامين مالي پروژه در استان شناسايي 
كرديم كه از ميزان 10 هم��ت در كميته مورد تاييد قرار 

گرفته است، اقدامات لازم در استان خراسان رضوي صورت 
گرفته اكنون منتظر مجوز هيات مولد سازي هستيم .

خواجه ناييني در خصوص طرح دوم تحول آفرين، گفت: 
طرح دوم بر استفاده حداكثري از ظرفيت بازار سرمايه تاكيد 
دارد، زيرا ارزش اين بازار از 500 همت س��ال 97 به 9000 
همت در سال 1۴01 رسيده كه در اين بين سهم خراسان 

رضوي با ۴0 شركت 80 همت برآورد شده است.
او افزود: شركت هاي خراسان به دلايل مختلف در سال هاي 
اخير رغبت شان به سبب دلايل همچون شفاف سازي به 
منظور حضور در بازار سهام زياد نبوده، اما در حال حاضر 
براساس آمار طي يك سال گذشته شاهد تمايل شركت ها 

براي عرضه سهام شان در بورس هستيم.
مديركل امور اقتصادي و دارايي اس��تان خراسان رضوي 
تصريح كرد: 5.5 درصد توليد كش��ور مربوط به اس��تان 
خراسان رضوي است، بنابراين سهم شركت هاي استان ما 
در بازار سرمايه نيز بايد بين 5.5 تا 6 درصد باشد در حالي 
كه اكنون مطابق آمار 1.6 درصد است. خواجه ناييني بيان 
كرد: اكنون با همكاري مديرعامل بورس تهران ليست 100 
شركتي كه از نظر ما آمادگي هاي تامين مالي از طريق بازار 
سرمايه دارند را معرفي كرديم. او افزود: مديرعامل فرابورس 
طي جلسه اي كه با استاندار برگزار شد، اعلام كردند كه از 
ابتداي سال 3 شركت )عاليس، خمير مايه رضوي و نيان( 
بالغ بر هزار ميليارد تومان از بازار سرمايه تامين مالي كردند.

مديركل امور اقتصادي و دارايي اس��تان خراسان رضوي 
گفت: امور اقتصادي و دارايي خراسان رضوي، استانداري 
و س��اير مس��وولان مربوط در اين حوزه آمادگي داريم تا 
پيگيري هاي لازم را به منطور افزايش سهم شركت هاي 

خراسان در بورس انجام دهيم.
خواجه ناييني بيان كرد: اكنون ۲00 كارگزار در اس��تان 
داريم، بايد اقداماتي صورت گيرد تا ارتباط بيشتري بين 

اركان هاي مختلف با بازار سرمايه ايجاد شود.
او افزود: خراسان رضوي به عنوان استاني است كه بخش 
خصوصي در آن نقش حداكثري را ايفا مي كند، شركت هاي 
كوچك و متوسط با س��وددهي هاي قابل توجه داريم كه 
تنها نيازمند افزايش شفافيت مالي و تامين استانداردهاي 

نهادهاي مالي در آنها هستيم.
مديركل امور اقتصادي و دارايي استان خراسان رضوي بيان 
كرد: اميدواريم كه بتوانيم ماهي يك شركت در بورس اوراق 

بهادار تهران و فرابورس ايران پذيرش بگيريم.

   حضور جدي تر در بازار سرمايه
 محسن زنگنه عضو كميس��يون برنامه و بودجه مجلس 
شوراي اس��لامي با بيان اينكه بازار سرمايه آنطور كه بايد 
سهم مناسبي در تامين مالي در كشور بر عهده ندارد، گفت: 
بر اس��اس برآوردهاي وزارت امور اقتصادي و دارايي، براي 
تحقق رشد ٨ درصدي اقتصاد كش��ور چهار هزار و 700 

همت سرمايه گذاري ثابت نياز است.
وي در ادامه افزود: در اين راس��تا س��هم تسهيلات بانكي 
براي تحقق رقم س��رمايه گذاري ثابت مزبور هزار و 7۴0 

همت، اعتب��ارات تملك دارايي س��رمايه اي ۲70 همت، 
شركتهاي دولتي ۴۲0 همت، صندوق توسعه ملي ۲70 
همت و س��رمايه گذاري خارجي يك ميليارد دلار معادل 

50 همت است.
اين نماينده مجلس بيان كرد: در سال نخست برنامه هفتم 
توسعه برآورد شده است كه سهم بازار سرمايه 780 همت 
است كه شامل ۲۲ درصد از سرمايه ثابت مزبور براي تحقق 

رشد اقتصادي مي شود.
وي پيش بيني پذير بودن بازار سرمايه را يك اصل دانست 
و گفت: مهم ترين ضعف در اقتصاد كشور پيش بيني پذير 
نبودن آن است. لذا بازار سرمايه پررونق نخواهد شد، مورد 
دوم دخالت هايي است كه با بازار سرمايه متفاوت است، در 
اين راستا مهم ترين ويژگي بورس اين است كه مكانيزم هاي 
اقتصاد در آن بازيگر باش��ند و قوانيني كه در بازار سرمايه 
داريم براي دخالت مستقيم نيست بلكه براي تنظيم گري 

اين ابزارهاي بازار سرمايه است.
زنگنه با اش��اره به دو ايراد وارده به بازار س��رمايه كش��ور 
خاطرنش��ان كرد: قوانين بازار سرمايه در كشور ايراد دارد 
و نمي گذارد كه اين بازار پيش بيني پذير باشد، لذا انتظار 
مي رود اصلاحاتي روي اين بخش انجام شود، با اينكه در 
مجلس تصويب شد كه يك درصد از منابع صندوق توسعه 
ملي به صن��دوق تثبيت انتقال يابد، ام��ا من مخالف اين 
موضوع هستم؛ زيرا صندوق تثبيت شفاف نيست و براساس 
مكانيزم طبيعي بازار فعاليت ندارد، اين همان جايي است كه 

ايراد را وارد مي سازد.
وي دخالت ها در فضاي قيمتي در بازار س��رمايه را عامل 
پيش بيني ناپذير بودن آن دانست و گفت: نمونه آن همين 
پيمان سپاري ارزي اس��ت كه مورد عجيبي در كشور ما 
است، يكي از عوامل انسداد در صادرات كالا، شيوه پيمان 

سپاري ارزي است.
عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس شوراي اسلامي 
تسلط نگاه بانك سالارانه بر بازار سرمايه را مشكل ديگر اين 
بخش برشمرد و تصريح كرد: به طور معمول بازار سرمايه ما 
در صندوق هاي سرمايه گذاري دست بانك ها است، بانك ها 
هيچ زماني نمي گذارند كه منافع بازار سرمايه منافع آنها را 
تحت تاثير قرار دهد، زيرا گردانندگان بازار س��رمايه افراد 

ذينفع در بانك ها بودند.
اين نماينده مجلس سهم شركت هاي بخش خصوصي 
خراسان رضوي از بازار سرمايه كشور را ناچيز عنوان كرد 
و گفت: اين سهم در برابر ظرفيت هايي كه اين استان دارد 
بسيار كم اس��ت، از سوي ديگر ورود به بازار سرمايه بسيار 
دشوار شده و بايد اين مهم آسان شود، بايد از ابزارهاي بازار 
سرمايه براي ورود شركت ها به بازار سرمايه استفاده كرد، در 
حالي كه قوانين اين موضوع را با مشكل مواجه كرده است.

نماينده مردم تربت حيدريه در مجلس شوراي اسلامي از 
مسوولان خواست سهمي به حوزه زعفران استان خراسان 
رضوي به عنوان محصول اختصاصي اين منطقه در بورس 
كالا بدهند تا شركت هاي بخش خصوصي اين استان سهم 

خود را از بازار سرمايه افزايش دهند.



گروه راه و شهرسازي|
آن گونه ك��ه حميدرضا صارمي، معاون شهرس��ازي 
و معماري ش��هرداري تهران اعلام ك��رده، در 4 ماهه 
ابتداي سال جاري براي ۱4 هزار ۸۱۳ واحد مسكوني 
پروانه س��اخت صادر شده است. به گفته او، »اين آمار 
بيانگر رشد توليد مسكن در سال جاري است.« اگرچه 
درخواست صدور اجازه ساخت مسكن و صدور پروانه 
ساختماني از سوي شهرداري نوعي سيگنال افزايش 
عرضه مس��كن نوساز به ش��مار مي رود، اما از آنجا كه 
فرايند ساخت دس��تكم حدود 2 سال زمان مي برد و 
همچنين الزاما همه پروانه هاي صادره منجر به صدور 
پايان كار در پايان اين موعد دو ساله نمي شود، مي توان 
گفت كه اين ميزان ساخت و س��از، اگرچه نسبت به 
سال هاي گذشته از رشد قابل توجهي برخوردار بوده 
است، اما در كليت بازار مسكن شهر تهران كه با تقاضاي 
انباش��ته مواجه است، اثر زيادي نخواهد داشت. البته 
در صورتي كه اين رش��د قابل توجه در فصل ثلث اول 
س��ال، در مابقي ماه هاي مانده از سال نيز تكرار شود، 
آن موقع مي توان از يك جهش بزرگ در بازار ساخت 

و ساز تهران ياد كرد.
در اين حال، صارم��ي تصريح ك��رد: در چهار ماهه 
اخير، چهار هزار و ۳22 مورد پروانه س��اختماني در 
شهر تهران صادر ش��ده كه اين آمار در مدت مشابه 
سال گذش��ته، هزار و ۳۱۵ مورد بوده است، بنابراين 
ش��اهد رش��د حدود ۳2۰ درصدي صدور پروانه در 
چهار ماهه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته هستيم.
وي اظهار كرد: از مجموع پروانه هاي صادر شده در 
چهار ماهه ابتدايي امس��ال، ۱4 هزار و ۸۱۳ واحد 
مس��كوني احداث خواهد ش��د، اين در حالي است 
كه اين رقم در مدت مش��ابه س��ال گذشته ۹ هزار 
و ۵۰۸ واحد مس��كوني بوده و اي��ن آمار بيانگر اين 
است كه شاهد رش��د توليد مسكن در سال ۱4۰2 

خواهيم بود.
معاون ش��هردار تهران تصريح ك��رد: از لحاظ متراژ 
س��اخت  و س��از نيز در چهار م��اه ابتدايي امس��ال، 
مجوز س��اخت براي حدود 2 ميلي��ون و ۶۰4 هزار 
و ۸۵۶ مترمربع صادر ش��ده كه اي��ن عدد در مدت 
مشابه سال گذش��ته حدود يك ميليون و۷۵۸ هزار 
و 2۹2 مترمربع بوده اس��ت كه مقايسه اين دو عدد، 
رشد حدود ۵۰ درصدي ساخت و ساز در پايتخت را 

نشان مي دهد.
وي با اشاره به كاهش زمان صدور پروانه هاي ساختماني 
اظهار كرد: شهرداري تهران با هدف افزايش رضايت 
ش��هروندان، كاهش زمان صدور پروانه را در دس��تور 
كار خود قرار داده است كه در نتيجه اقدامات صورت 
گرفته، ميانگين زمان صدور پروان��ه از ۱۰۶ روز در 4 
ماهه ابتدايي س��ال گذشته به ۶2 روز در 4 ماه امسال 

كاهش يافت.
صارمي افزود: مناط��ق ۱۵، 4 و ۱4 در صدر جدول 
بيش��ترين تعداد صدور پروانه در چه��ار ماه ابتدايي 
امس��ال قرار گرفتند، همچنين در اي��ن بازه زماني 
مناط��ق ۹، ۱2 و ۳ كمترين تعداد ص��دور پروانه را 

داشتند.

   9 هزار پروانه ساخت در 1401
در 2۰ اسفند سال گذش��ته اما حميدرضا صارمي، 
معاون شهرس��ازي و معماري ش��هرداري تهران از 
رونق س��اخت و ساز در بافت فرسوده و سوق يافتن 
تمركز ساخت وس��از از مناطق ش��مالي به مناطق 
جنوبي ش��هر خبر داد و با اش��اره به رونق س��اخت 
و س��از در مناطق جنوبي ش��هر، گفت: آمار صدور 
پروانه ساخت از حدود ۶ هزار پروانه در سال ۱4۰۰ 

به حدود ۹ هزار پروانه در سال جاري رسيده است 
وپيش بيني ما اين است كه اين تعداد به حدود ۱۰ 

هزار پروانه در سال ۱4۰2 برسد.

  رشد صدور پروانه  ساخت 
در بافت فرسوده

ديروز اما شهردار تهران نيز با اشاره به رشد صدور پروانه 
ساخت و ساز در پايتخت، گفت: بيشترين رشد صدور 

پروانه در بافت فرسوده است.
به گزارش ايلنا، عليرضا زاكاني اظهار كرد: نس��بت به 
سال گذشته شيب صدور پروانه به صورت جدي رشد 
پيدا كرده است. به طوري كه سال ۱4۰۱ نسبت به سال 
۱4۰۰ بالغ بر ۸۰ درصد رشد صدور پروانه داشتيم كه 
اين رقم در بافت فرس��وده ۶۸درصد افزايش داش��ته 
اس��ت. هدف گذاري كرده ايم با نوس��ازي؛ ناايمني و 

سستي بافت فرسوده را تغيير دهيم.
وي اف��زود: ناظر به ص��دور پروانه كل زيرس��اخت و 
ش��رايط را بازبيني مي كنيم. ميانگي��ن زمان صدور 
پروانه ۳۷۰روز بود كه به دو ماه و در بعضي مناطق به 
چهار ماه كاهش يافت. بخش عمده كار صدور پروانه، 
مربوط به شهرداري اس��ت، اما بخشي نيز مربوط به 
خارج از شهرداري است كه از عهده ما خارج است، چون 

اطلاعات براي استعلام برخط نيست.

  افت فصلي در تهران
رشد ملايم در كشور

آخري��ن آمار رس��مي منتش��ره درب��اره تحولات 
پروانه س��اخت مربوط به پاييز سال گذشته است. 
بر اس��اس گزارش مركز آمار ايران، در پاييز س��ال 
١٤٠١، تع��داد ۱۱ هزار و 2۶۱ واحد مس��كوني در 
پروانه هاي صادرشده براي احداث ساختمان از سوي 
ش��هرداري  تهران، پيش  بيني شده است كه نسبت 
به فصل گذش��ته ١٢,٢ درصد كاهش و نس��بت به 
فصل مشابه سال گذشته ١٩ درصد افزايش داشته 
است.  متوس��ط تعداد واحد مسكوني براي هر يك 
از اين پروانه هاي احداث ساختمان ٧.٢ واحد بوده 
است.تعداد ١٥٦١ پروانه  احداث ساختمان توسط 
شهرداري  تهران در پاييز ١٤٠١ صادرشده است كه 

نسبت به فصل گذشته ١,٧ درصد كاهش و نسبت 
به فصل مشابه سال گذش��ته ٣٠.٣ درصد افزايش 

داشته است.
 اين گزارش همچنين حاكي است، مجموع مساحت 
زيربنا در پروانه هاي احداث ساختمان  صادرشده از 
سوي شهرداري  تهران در پاييز ١٤٠١ بالغ  بر ١٩٨١ 
هزار مترمربع بوده است كه نسبت به فصل گذشته 
١٢,٣ درصد كاهش و نس��بت به فصل مشابه سال 
گذش��ته ٥.٩ درصد افزايش داشته است. متوسط 
مساحت زيربناي اين دسته از پروانه ها در دوره مورد 

بررسي ١٢٦٩ مترمربع بوده است.
بر اس��اس گزارش مركز آمار ايران، در پاييز س��ال 
١٤٠١، تعداد ۱۰۱ و هزار و ۸۷۸ واحد مس��كوني 
در پروانه هاي صادرشده براي احداث ساختمان از 
سوي شهرداري هاي كشور پيش  بيني شده است كه 
نسبت به فصل گذشته ٤,١ درصد و نسبت به فصل 
مشابه س��ال گذش��ته ٢٣.٢ درصد افزايش داشته 
است.  متوسط تعداد واحد مس��كوني در هر پروانه 

احداث ساختمان ٣.٣ واحد بوده است .

   جدايي از كف تاريخي در تابستان 1401
تعداد پروانه هاي صادره براي  احداث »ساختمان« 
توسط ش��هرداري  تهران در پاييز س��ال گذشته با 
ثبت افت ۱,۷ درصد نسبت به تابستان همان سال 

به ۱۵۶۱ فقره رسيده است. 
روند فصلي صدور پروانه هاي س��اختماني در ساير 
ش��هرهاي كش��ور اما در جهت مخالف روند نزولي 
پايتخت س��ير كرده اس��ت به گونه اي ك��ه تعداد 
پروانه ه��اي صادره براي س��اخت »مس��كن« 4,۱ 
درصد و ب��راي »س��اختمان« ۰,۹ درصد افزايش 

يافته است.
به گ��زارش »تع��ادل«، آمارهاي رس��مي از تعداد 
پروانه هاي صادره براي س��اخت مس��كن در شهر 
تهران طي تابس��تان سال گذش��ته حاكي از خيز 
ملايم پروانه هاي مس��كوني از كف تاريخي و رشد 
اندك آن بود. تعداد پروانه هاي س��اختماني در كل 
كشور نيز طي تابستان سال گذشته افزايش اندكي 

را تجربه كرده بود.

    روند بلندمدت در كشور؟
بر اساس اين گزارش، بررس��ي آمار تعداد پروانه هاي 
س��اختماني طي ۸ سال گذشته نش��ان مي دهد در 
س��ال هاي ۱۳۹۷ تا ۱۳۹۹ كه اقتصاد كش��ور شاهد 
جه��ش نرخ دلار )نماگ��ر انتظارات تورم��ي( به طور 
پيوس��ته بود، تعداد پروانه هاي ساختماني و در واقع 
تمايل به س��اخت و س��از افزايش يافته بوده است به 
گونه اي كه طي اين سال ها درصد تغييرات پروانه هاي 
صادره به ترتيب ۱۵,2، ۳,۹ و ۱۸,۹ درصد بوده است 
و در اوج خود طي سال ۱۳۹۹ تعداد پروانه هاي صادره 
ساختماني به ۱۸۷ هزار و ۶۶۶ فقره رسيده بوده است.

اما در سال ۱4۰۰ كه سال انتخابات و تغيير دولت بود 
و همچنين اقتصاد اي��ران تحت تاثير لحظه اي اخبار 
مذاكرات در بهار و پاييز و زمس��تان همان س��ال قرار 
داش��ت، تعداد پروانه هاي س��اختماني صادر شده با 
افت 2۶,2 درصدي به كانال ۱4۰ هزار فقره بازگشت. 
در س��ال ۱4۰۱ نيز علي رغم، آغاز برخي پروژه هاي 
انبوه س��ازي دولتي، تعداد پروانه هاي ساختماني به 
هزار فقره رشد به ۱۳۹ هزار و ۵۷۰ فقره افزايش يافت. 
در نيمه دوم س��ال ۱4۰۱ اگر چه، همچون سال هاي 
۱۳۹۷ تا ۱۳۹۹ شاهد جهش نرخ دلار بوديم، امااين بار 
سيگنال دلار به بازار ساخت و ساز، راه خروج اين بازار 
از ركود را نشان نداد و با جهش هاي تورمي همه كالاها 
از جمله مصالح س��اختماني، كار براي س��ازندگان و 

توسعه دهندگان با سختي رو به رو شد.
بر اس��اس اين گزارش، همانطور كه طي س��ال هاي 
۱۳۹۷ تا ۱۳۹۹، تعداد پروانه هاي صادره ساختماني 
اوج گرفت، تورم مصالح ساختماني نيز دچار جهش شد، 
به گونه اي كه تورم مصالح ساختماني طي سال هاي 
يادشده به ترتيب ركورد 4۷,۸ درصد، ۳۵,۱ درصد و 

۷۶,4 درصد را ثبت كرده اند.
اين روند اما در س��ال ۱4۰۰و۱4۰۱ نزولي ش��ده به 
گونه اي كه اين ش��اخص به ترتيب به ۵۵,۳ درصد و 
4۰ درصد كاهش يافته اس��ت كه نش��ان مي دهد، با 
كاهش تقاضا براي ساخت و ساز بخشي از تورم مصالح 
ساختماني در دو سال اخير تعديل شده است اما بخش 
اعظم آن به دليل تداوم شرايط نوساني در اقتصاد كلان 

و بازار دلار تداوم يافته است.
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خط متروي تهران-ورامين 
نيازمند ۸000 ميليارد تومان 

معاون فني و مهندس��ي ش��ركت متروي تهران 
در م��ورد خط مت��روي تهران-پيش��وا - ورامين 
توضيحاتي ارايه ك��رد و گفت: به محض آغاز كار، 
۳.۵ تا 4 س��ال لازم است تا احداث اين خط انجام 
ش��ود و با در نظ��ر گرفتن موارد م��ورد نظر براي 
احداث خط نياز ب��ه ۸۰۰۰ ميليارد تومان تأمين 

منابع مالي داريم.
پرويز ظهراب زاده در گفت وگو با ايسنا، در خصوص 
وضعيت متروي تهران - پيش��وا - ورامين، گفت: 
پ��روژه اتصال تهران به ورامي��ن از طريق خطوط 
راه آهن ريلي از ۱۰ سال پيش در بلاتكليفي بسر 
مي برد. در واقع اختلاف نظري وجود داشت كه آيا 
اساساً اين اتصال بايد توسط شبكه متروي تهران 
صورت گيرد يا اينكه ش��ركت راه آهن جمهوري 
اسلامي ايران با قطار حومه اي بايد مسافران آن را 
پوشش دهد. در اين مدت طي دو نوبت، مديريت 
احداث خط ارتباطي تهران - ورامين بين شركت 

مترو و شركت راه آهن جابه جا شد.
وي ب��ا بيان اينكه در خرداد ماه س��ال جاري طي 
سفر استاني رييس جمهور مقرر شد پروژه احداث 
خط ريلي تهران - ورامين و پيشوا هر چه سريعتر 
تعيين تكليف شود، گفت: بعد از اين تصميم، ضمن 
توافقي كه با شركت راه آهن انجام داديم، مقرر شد 
يك مشاور بيطرف در مورد بروزرساني مطالعات 

خط تهران - ورامين اقدام كند.
ظهراب زاده با بيان اينكه مطالعات س��ال ۱۳۹۸ 
يك مش��اور فرانسوي نش��ان داده بود كه در افق 
س��ال ۱4۰4 و در اوج ساعات ترافيك، حدود ۱۰ 
هزار و 2۰۰ سفر در ساعت، ظرفيت جذب مسافر 
در اين مسير وجود دارد، اظهار كرد: مطالعات بروز 
رساني شده مشاور نشان مي دهد كه در افق سال 
۱42۰ اين تعداد جابه جايي به ۱۵ هزار س��فر در 
ساعت مي رسد و همين امر اثبات مي كند كه براي 
جابه جايي اين حجم مسافر، به يك سيستم حمل 

و نقلي »انبوه بر« همان مترو، نياز است.
وي با اش��اره به اينكه بررسي هاي مشاور طرح بر 
احداث مترو در مس��ير تهران - پيش��وا - ورامين 
صحه گذاشت، گفت: البته در حال حاضر وسيله 
حمل و نقلي ريل باس در مسير تهران به ورامين با 
ظرفيت جابه جايي 4۰۰۰ نفر فعال است؛ اما كلا 
در طول روز، دو س��فر يعني يكي در هنگام صبح 
و يكي بعدازظهر انجام مي شود كه با آمدن مترو، 
اين سيستم حمل و نقلي بايد كاملا متحول شود.

معاون فني و مهندس��ي شركت متروي تهران در 
پاس��خ به اين س��وال كه به چه ميزان اعتبار براي 
احداث اين خط نياز است؟ گفت: اين مسير ريلي 
۵۵ كيلومتر طول دارد كه بر اساس تعهداتمان، به 
محض آغاز كار، ۳.۵ تا 4 سال لازم است تا احداث 
خط متروي تهران - ورامين - پيش��وا انجام شود 
اما چون در حال حاضر برخي اقدامات زيرساختي 
انجام شده از قبل نياز به بهسازي دارد و همچنين 
از آنجاي��ي كه تامين ناوگان جديد لازم اس��ت، با 
احتساب اين دو مورد و همچنين به قيمت امروز، 
براي احداث خط متروي تهران - پيشوا - ورامين 
نياز به ۸۰۰۰ ميليارد توم��ان تأمين منابع مالي 

است.

تفكيك زباله از مبدأ
به زودي كليد مي خورد

معاون سازمان مديريت پسماند شهرداري تهران 
از رونمايي از اپليكيشني خبر داد كه ضمن ترغيب 
شهروندان به تفكيك زباله از مبدأ، خدمات مفيدي 

به آنان ارايه مي دهد.
به گزارش ايلنا، حسين شهابي با بيان اينكه تفكيك 
زباله چند شاخص دارد، گفت: اگر شهروند تفكيك را 
انجام دهد و به مراكز پسماند خشك ما تحويل دهد 
و در عوض آن خدمات دريافت كنند، كار نظافت و 
جمع آوري راحت تر مي شود. در منطقه ۱۰ در ازاي 
تحويل پسماند خشك تخفيف بيمه )بيمه ماند( و 
در منطقه ۱۹ كارواش رايگان انجام مي ش��ود. در 
اغلب مناطق غرف گلماند راه اندازي ش��ده اس��ت 
و ش��هروندان مي توانند با تحويل پسماند خشك 

تفكيك شده، گل و گلدان دريافت كنند.
وي افزود: يك ط��رح جديدي را هم با عنوان طرح 
»نوماند« در دس��ت برنامه ريزي و اج��را داريم كه 
يك اپليكيشن اس��ت كه در گوشي نصب مي شود 
و ش��هروندان از طريق آن درخواست مي دهند كه 
شهرداري زباله ما را تحويل بگيرد. در اين سيستم 
يك بازه زماني براي كاربر گذاشته ايم كه مشخص 
مي كند در چه زمان��ي و چه محلي پس��ماند را از 
آنها تحويل بگيريم. ش��هروند در ازاي تحويل زباله 
ارزشمند حسابش در سامانه »شهرزاد« شارژ شده 
اس��ت كه مي تواند براي تهيه بليط اتوبوس، مترو، 
ع��وارض ورود به محدوده طرح ترافي��ك و ... از آن 

استفاده كند.
شهابي در توضيح بيشتر گفت: اين اپليكيشن روش 
تحويل پس��ماند را راحت كرده اس��ت و ديگر لازم 
نيست شهروندان حضورا به غرفه ها مراجعه كنند 
و اميدواريم كه باعث مشاركت بيشتر مردم در امر 

تفكيك زباله از مبدأ شود.
وي ب��ا بيان اينك��ه يكي از معضلات ش��هر تهران 
زباله گردها هستند، افزود: اين افراد براي جمع آوري 
پس��ماند ارزشمند بر س��ر مخازن مي روند، اما اگر 
تفكي��ك زباله از قبل انجام گي��رد و به مراكز مجاز 
تحوي��ل داده ش��ود، ديگ��ر در مخازن پس��ماند 
ارزش��مندي نمي ماند كه زباله گرد بخواهد بردارد 
و در نتيجه مافياي زباله و شكل زشت زباله گردي 
در تهران جمع مي ش��ود. علاوه بر اين، پسماند به 
چرخه توليد بازمي گردد و به حفظ محيط زيست 

كمك مي كند.

اولين كارنامه رسمي
از مسكن دولتي

بنابر اعلام وزارت راه و شهرسازي تاكنون براي بيش از 
يك ميليون و ۸۰۰ هزار واحد نهضت ملي مسكن تامين 
زمين ش��ده و حدود يك ميليون و 4۸۰ هزار واحد به 
مرحله ساخت رسيده است. به گزارش ايسنا، عملكرد 
دولت س��يزدهم در طرح نهضت ملي مسكن تا پايان 
تيرماه ۱4۰2 از سوي وزارت راه و شهرسازي اعلام شد. 
عملكرد اين وزارتخانه در بخش تامين زمين، ساخت 
مسكن و تامين خدمات زيربنايي و روبنايي شهرهاي 
جديد و نوسازي بافت هاي فرسوده شامل موارد متعددي 
است كه بخشي از آن شامل تدوين برنامه تفصيلي توليد 
4 ميليون مسكن طي چهار سال به تفكيك استان ها و 
شهرهاي مختلف كشور و تأمين زمين به استعداد بيش 
از ۱.۸ ميليون واحد مسكوني است. اين گزارش حاكي 
است، عملكرد واحدهاي مسكوني شروع شده و در حال 
س��اخت در قالب طرح نهضت ملي مسكن در مجموع 
يك ميليون و 4۷۶ هزار و ۹۹۱ واحد است كه جزييات 
آنها بدين شرح اس��ت: ۱2۳ هزار و ۹۷2 واحد در قالب 
نوسازي بافت هاي فرسوده، ۱24 هزار و ۱۵4 واحد در 
دست س��اخت براي تامين مسكن كاركنان نيروهاي 
مسلح، ۱۱۹ هزار و ۵۷۹ واحد ظرفيت واحد مسكوني 
قراردادهاي منعقده براي پرداخت تسهيلات ساخت 
مسكن به اشخاص داراي زمين )خود مالكي( و 2۹۵ هزار 
و ۳۱۹ واحد تعداد واحدهاي مسكوني در دست ساخت 
جهت نوسازي مسكن روستايي است. همچنين ظرفيت 
واحد مسكوني زمين هاي دولتي واگذار شده به صورت 
انفرادي و گروهي به متقاضيان واجد ش��رايط در قالب 
اجاره ۹۹ ساله معادل 22۶ هزار و ۵۷۳ واحد مسكوني 
و واحدهاي مسكوني در دست ساخت براي متقاضيان 
واجد شرايط به صورت انبوه س��ازي روي اراضي اجاره 

۹۹ ساله دولتي، معادل ۵۸۷ هزار و ۳۹4 واحد است.

مذاكره بي نتيجه با چيني ها 
درباره آزادراه شمال

معاون وزير راه و شهرسازي با بيان اينكه امكان تغيير درصد 
مشاركت بنياد مستضعفان در سرمايه  گذاري قطعه سوم 
آزاد راه تهران- شمال وجود دارد اما حضور بنياد قطعي 
است، گفت: با چيني ها مذاكراتي شده بود كه اين مذاكرات 
نتيجه اي نداد البته از هر س��رمايه گذاري از جمله چين 
استقبال مي كنيم. خيرالله خادمي، مديرعامل شركت 
ساخت و توسعه زيربناهاي حمل و نقل در گفت وگو با ايلنا 
درباره آخرين خبرها از انتخاب سرمايه گذار قطعه سوم 
آزاد راه تهران – شمال پس از مذاكرات با چيني ها اظهار 
كرد: آن چيزي كه مصوب شده و قانون است، سرمايه گذار 
تمام مسير آزادراه تهران- شمال بنياد مستضعفان خواهد 
بود و بنياد مستضعفان سرمايه گذار تمام قطعات اين پروژه 
محسوب مي شود و قرارداد آن به صورت يكپارچه است. 
وي ادامه داد: بنياد مستضعفان در مقطعي اعلام كرد كه 
اگر شرايط امكان پذير بود اين مجموعه در برخي از قطعات 
سرمايه گذاري نداشته باشد اما نظر اين است كه حتما بنياد 
در اين پروژه حضور و مشاركت داشته باشد هر چند كه 
امكان دارد درصد مشاركت بنياد مستضعفان تغيير كند 

اما حضور بنياد قطعي است.

بخشنامه اي كه مسافران را
راهي تركيه مي كند!

عضو هيات مديره انجمن صنفي كارفرمايي دفاتر سفر 
هوايي گردشگري و زيارتي استان تهران گفت: ممنوعيت 
چارتر پروازها، دو مس��ير گردشگري قشم و كيش را با 
چالش جدي مواجه كرده اس��ت؛ با اجراي اين تصميم 
پروازهاي داخلي كم و گران ش��ده و مسافر به آنتاليا و 
استانبول هدايت مي شود. بهروز صفري در گفت وگو با 
ايسنا با اش��اره به بخشنامه ممنوعيت چارتر پروازهاي 
داخلي، اظهار كرد: با اجراي اين بخش��نامه بيشترين 
چالش و مس��اله در مسيرهاي توريستي قشم و كيش 
پيش آمده است؛ چرا كه ۹۵ درصد آنچه در اين دو مسير 
فروخته مي شود تور است، چون مسافران قشم و كيش 
اغلب انفرادي س��فر نمي كنند و هزينه سفر با تور براي 
آنها مقرون به صرفه تر است. او ادامه داد: از زماني كه اين 
بخشنامه به اجرا درآمده، درصد اشغال هتل هاي كيش 
و قشم هم پايين آمده است و چارتركنندگان هتل هاي 
اين دو جزيره متحمل ضررهاي سنگيني شده اند، وگرنه 
كه اين تصميم براي ايرلاين ها فرقي نمي كند، چون اين 
دستور براي مسيرهاي داخلي است و ايرلاين ها پروازهاي 
خود را در اين دو مسير كاهش داده  و بيشتر روي نجف 
و استانبول متمركز شده اند. او افزود: از زمان اجراي اين 
تصميم، كاهش پروازهاي داخلي مشهودتر شده است. 
علاوه بر اين، قيمت پرواز در دو مس��ير كيش و قشم به 
نسبت سقف تعيين شده، افزايش يافته و پرواز در برخي 
مسيرها گران شده است. درحالي كه اين تصميم گرفته 
ش��د تا قيمت پروازها مديريت و كنترل شود، نه اينكه 
اوضاع براي مسافران هوايي بدتر شود.  صفري بيان كرد: 
سازمان هواپيمايي چند سال پيش همچنين تصميمي 
گرفته بود، اما وزير وقت ميراث فرهنگي و گردشگري 
واكنش سريع نشان داد و محكم در برابر اجراي آن ايستاد. 
اكنون هم انتظار م��ي رود آقاي ضرغامي به عنوان وزير 
ميراث فرهنگي و گردشگري واكنش و موضعي نسبت 
به ممنوعيت چارتر در مسيرهاي توريستي و افزايش 
هزينه سفر هوايي در اين مسيرها داشته باشد. او يادآور 
ش��د: چارتر در مسيرهاي توريستي روال دنياست و دو 
مسير كيش و قشم با ديگر مسيرهاي هوايي تفاوت دارد 
و سياست ها و تصميم هاي يكسان در همه مسيرها جواب 
نمي دهد، بايد تبعات اين تصميم را درنظر مي گرفتند و 
نظر مشورتي متولي گردشگري را جويا مي شدند. صفري 
افزود: مس��افر تبريز و مشهد مي تواند قطار و اتوبوس را 
جايگزين هواپيما كند، ولي مسافر كيش و قشم چه كار 
كند؟ طبيعتاً وقتي پرواز كيش و قشم كم و گران شود 
مسافران اين مسير به سمت آنتاليا و استانبول مي روند. 
براي ايرلاين هم كه مهم نيست كجا پرواز داشته باشد، اين 
آژانس دار، هتل دار و مسافر است كه از چنين تصميم هايي 

آسيب مي بيند.

صدور پروانه ساختماني براي بيش از ۱۴ هزار واحد مسكوني در پایتخت

معاون مالي شهرداري تهران اعلام كرد

افزايش درخواست ساخت مسكن در تهران

»شهروند« بورسي مي شود؛ فروش متري مسكن شايد وقتي ديگر
معاون مالي شهرداري تهران از بورسي شدن شهروند 
خبر داد و گفت: همچنين شركت سرمايه گذاري نيز به 
بورس وارد مي شود و ما از ظرفيت بورس براي حمايت 
از پروژه هاي مان استفاده خواهيم كرد. اما در خصوص 
فروش متري مس��كن در بورس هنوز اين امر تكميل 

نشده و در حال بررسي هستيم. 
لط��ف الله فروزنده معاون مالي ش��هرداري تهران كه 
در يك نشست خبري س��خن مي گفت، اظهار كرد: 
سال گذشته رشد در بودجه را ش��اهد بوديم كه اين 
درآمدهاي حاصله صرف پروژه ها و مس��ائل ش��هر و 

كارهاي سرمايه اي شده است.
فروزنده همچنين درب��اره بدهي هاي 4 هزار ميليارد 
توماني شهرداري از دولت و علت تجميع اين مطالبات 
و از سوي ديگر، نحوه بازپرداخت بدهي هاي شهرداري 

به برخي دستگاه ها و بانك ها توضيحاتي را ارايه كرد.
به گزارش ايسنا، وي با بيان اينكه رايزني با بانك ها براي 
تسويه بدهي شان انجام شده است به گونه اي كه تاكنون 
۱۱ هزار ميليارد تومان با بانك شهر تسويه شده است، 
گفت: همچنين با همكاري بانك تجارت سقف بدهي 
را مش��خص كرديم و با بانك ملي و صادرات نيز بعد از 
نهايي شدن عدد بدهي به توافقاتي در خصوص نحوه 

پرداخت بدهي خواهيم رسيد.
فروزنده با بيان اينكه 4۶ پروژه بلاتكليف داشتيم كه 
4۰۰۰ ميليارد تومان پروژه ها را شفاف سازي كرديم، 
گفت: حدود ۱2۰ هزار ميليارد تومان پروژه با بخش 
خصوصي تعريف كرديم كه در حال ارزيابي آنها هستند 

تا نسبت به انتخاب اجراي پروژه ها اقدام كنند.

وي با بيان اينكه براي خريد اتوبوس، خودروي برقي و 
واگن مترو مذاكراتي صورت گرفته است، اما لازم است 
كه خط اعتباري از سوي دولت تعيين شود، افزود: يك 
خط اعتباري در دولت با چي��ن وجود دارد و اگر خط 
اعتباري ديگري تعريف شود دولت مي تواند به ما در 

اين خط اعتباري سهمي بدهد.
معاون شهردار تهران در خصوص افزايش درآمدهاي 
ش��هرداري تهران در سال گذش��ته با بيان اينكه اين 
افزايش درآمد به دليل ظرفيت هايي بود كه ايجاد شده 
است، گفت: مولدسازي يكي از اين ظرفيت ها است و 
همچنين موضوع واريز و برداشت با بانك ها را پيگيري 
كرديم يعني بانك ها به ما كمك كردند كه موديان را 
شناسايي كنيم و موديان نيز عوارض را به جاي بدهي ما 
به بانك پرداخت كردند كه از اين محل ۱۱ هزار ميليارد 
تومان واريز و برداشت داشتيم و در سال جاري نيز اين 

مسير ادامه پيدا مي كند.
وي با بيان اينكه اتفاق��ات خوبي در بورس رخ خواهد 
داد به گونه اي كه فروشگاه شهروند بورسي مي شود، 
اظهار كرد: همچنين شركت س��رمايه گذاري نيز به 
بورس وارد مي شود و ما از ظرفيت بورس براي حمايت 
از پروژه هايمان استفاده خواهيم كرد؛ اما در خصوص 
فروش متري مس��كن در بورس هنوز اين امر تكميل 

نشده و در حال بررسي هستيم.
فروزنده درب��اره خريد اتوبوس هاي داخلي نيز با بيان 
اينكه تخصيص بودجه در سال ۱4۰2 بيشتر در حوزه 
مترو و اتوبوس بوده است و بيشتر از اين هم پول تزريق 
خواهيم كرد، افزود: در مورد خريد اتوبوس هاي داخلي 

بايد بگويم كه قسمت اتوبوس سازي تعطيل بود و بعد 
از قرارداد ما با خودروس��ازان آنها خطوط شان را براي 
ساخت اتوبوس فعال كردند و قول دادند كه بخشي از 
تعهدات خود را در نيمه اول سال وارد ناوگان كنند كه 

ما به طور جد پيگير اين موضوع هستيم.
وي در خصوص تامين منابع پروژه شهيد متوسليان 
نيز گفت: اين پروژه جزو پروژه هاي مشاركتي است و 
كار بررسي فني تمام شده است و طرف سرمايه گذار در 

حال بررسي رژيم پرداخت اقتصادي است.
فروزن��ده در خص��وص بازپس گيري ام��لاك نيز با 
بيان اينكه بخش��ي از اين املاك در اختيار اشخاص 
حقيقي، حقوقي بود كه البته بخش��ي تخليه ش��ده 
و بخش��ي ديگر در محاكم قضايي در حال پيگيري 
است، در خصوص سرانجام ۶۳۰ واگن مترو بيان كرد: 
خط اعتباري و فاينانس تعيين ش��ده است و تقريبا 
۹۰ درصد كار پيشرفته و تنها بايد تفاهم نامه اي بين 
وزارت كشور، بانك مركزي و سازمان برنامه و بودجه 
منعقد شود كه حداكثر تا يك ماه آينده پيش پرداخت 

داده مي شود.
معاون ش��هردار تهران در خصوص طلب شهرداري 
از دولت، گفت: طلب ما از دولت در خصوص س��هم 
دول��ت در پرداخت بلي��ت مترو و اتوبوس در س��ال 
گذش��ته حدود ۳۰۰۰ ميليارد تومان تعيين شد كه 
اسناد آن تهيه و به تأييد حسابرس نيز رسيد و براي 
امسال هم تاكنون اسناد ۹۰۰ هزار ميليارد تومان را 
تعيين كرديم و تقريبا بايد بگويم كه طلب ما از دولت 
در اين بخش حدود 4۰۰۰ ميليارد تومان است، اما 

دولت براي پرداخت بدهي هايش بايد از مجلس مجوز 
بگيرد. وي افزود: اما در خصوص طلب ش��هرداري از 
دس��تگاه هاي اجرايي بايد عنوان كنم كه معاون اول 
رييس جمهور كارگروهي را ايجاد كرده است تا همه 
ش��هرداري ها ميزان طلب خود را از دس��تگاه هاي 
اجرايي اعلام كنند كه ش��هرداري تهران در مواردي 
همچون كميسيون ماده ۱۰۰ و ۷۷ حدود 4۰ تا ۵۰ 
هزار ميليارد تومان طلب دارد كه اين طلب براي ۱۰ 

تا ۱۵ سال اخير است.
فروزنده در خصوص راه اندازي صندوق ويژه درآمدهاي 
مازاد نيز گفت: آنقدر طرح هاي شهرداري روشن است 
كه هر چقدر درآمد داش��ته باشيم بايد صرف تكميل 

اين پروژه ها كنيم.
وي درباره س��رانجام تكميل خط ۶ و ۷ متروي تهران 
نيز تصريح كرد: تا حدودي منابع مالي تكميل اين دو 
خط تامين ش��ده و تا آخر سال نيز مابقي منابع مورد 
نياز تاغمين و تزريق مي ش��ود و به اميد خدا در سال 
جاري خط ۶ و ۷ مترو تكميل خواهد شد و اميدواريم 
دولت هم كمك كند كه اين كار با س��رعت بيشتري 

اتفاق بيفتد.
معاون شهردار تهران در خصوص اوراق مشاركتي گفت: 
براي امسال 2۸۰۰ ميليارد تومان اوراق مشاركت در 
نظر گرفته ش��ده است كه ۱2۰۰ ميليارد تومان آن با 
تضمين ۵۰ درص��دي دولت و مابقي با تضمين ۱۰۰ 
درصدي شهرداري است كه از اين ميان 2۳۰۰ ميليارد 
تومان براي مترو و ۵۰۰ ميليارد تومان براي اتوبوس 

است كه در حال تدوين رژيم پرداخت هستيم.



فراخوان تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای 
خرید یک دستگاه بالابر مفصلی 12 متری    

شهرداری گلسار در نظر دارد به استناد مصوبه شماره 21/1/28139 مورخ 1402/4/17 مناقصه عمومی خرید یک دستگاه 
بالابر مفصلی 12 متری به مبلغ 16.000.000.000 ریال را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به شماره فراخوان 

2002005313000010 برگزار نماید . کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و 
بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(  به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد 

شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای 
الکترونیکی راجهت شرکت در مناقصه محقق سازند. 

    ارائه تضمین شرکت در مناقصه به میزان 5 درصد سقف ریالی پروژه معادل 800.000.000 ریال به صورت واریز وجه نقد 
به حساب شماره 0106040627007 بانک ملی ایران شعبه گلسار به نام سپرده شهرداری گلسار ، اسنادخزانه اسلامی و یا 

ضمانتنامه بانکی معتبر الزامی است و می بایست تحت عنوان پاکت الف بارگذاری گردد ،در غیر این صورت پیشنهاد قیمت 
ابطال می گردد.

برنده اول ، دوم و سوم مناقصه هر گاه حاضر به انعقاد قرار داد نشوندسپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.    
   شهرداري در رد یا قبول یك یا كلیه پیشنهادات مختار خواهد بود.

پرداخت هزینه چاپ آگهی و کارمزد سامانه تدارکات الکترونیک به عهده برنده مناقصه می باشد.    
واریز مبلغ 5.000.000 ریال وجه مربوط به خرید اوراق الزامی است.    

   سایر اطلاعات و شرایط در اسناد مناقصه درج گردیده است
تاریخ انتشار مناقصه درسامانه تاریخ  1402/5/29 می باشد.

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت : تا ساعت   18 روز  دوشنبه تاریخ 1402/6/6
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : تا ساعت 18 روز    پنجشنبه تاریخ  1402/6/16

زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت 13 روز   شنبه تاریخ  1402/6/18
آدرس و اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر:  استان البرز ، کیلومتر 18 جاده قدیم کرج-

هشتگرد ، شهر گلسار، شهرداری گلسار و تلفن 02644525522 و 02644525858 داخلی 120 )امور قراردادها(
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : - مرکز تماس  1456-021 دفتر ثبت نام : 88969737 

و 021-85193768

محمد گودرزی- شهردار گلسار

نوبت اول

شناسه آگهي : 1550776

نوبت دومآگهی مناقصه عمومي یک مرحله اي
شركت توزیع نیروي برق 

مازندران

نام مناقصه گزار : شركت توزیع نیروي برق مازندران 
1(موضوع مناقصه عبارت است از :

شناسه آگهي :  1549467

شركت توزیع نیروي برق مازندران -  اداره مناقصات

مبلغ تضمین )ریال(مبلغ برآوردی )ریال(نام امور برقشرح مناقصهشماره مناقصهردیف
14،302،638،9671،431،000،000شمال بابل توسعه و احداث شهری فاز 14021100671
13،093،853،4141،310،000،000امیرکلاتوسعه شهری فاز 24021100771
12،044،560،0981،205،000،000جنوب ساری توسعه و احداث شهری فاز 2 3402110084
11،016،973،5641،102،000،000غرب آملتوسعه و احداث شهری فاز 44021100612
7،917،328،202792،000،000شمال بابل توسعه و احداث شهری فاز 2 5402110074
6.888.227.448689.000.000سیمرغتوسعه و احداث شهری فاز 64021100832

1- تضمین شرکت در مناقصه قابل قبول کارفرما  برابرآئین نامه تضمین شرکتهای توزیع می باشد.
2- این شرکت از پذیرش چک شخصی، ارائه وجه نقد و...تحت عنوان تضمین شرکت در مناقصه خودداری خواهد نمود .

3- به پیشنهادهای فاقد امضاء مجاز ، مشروط ، مخدوش ، فاقد سپرده ، سپرده های مخدوش ، سپرده های کمتر از میزان مقرر و پیشنهاداتی که بعد از انقضای مدت مقرر در این فرآخوان واصل شود مطلقاً ترتیب اثرداده نخواهد شد.
4- سایر شرایط و اطلاعات در اسناد مناقصه درج شده است .

5- تامین منابع از محل اعتبار داخلی است.
2 – زمان فروش اسناد:  از روز چهارشنبه تاریخ 1402/06/01 لغایت روز دوشنبه مورخ 1402/06/06

3- محل دریافت اسناد: سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس setadiran.ir - سامانه مناقصه
4- مبلغ فروش اسناد: مبلغ 1.000.000ریال به حساب جام شماره 5240332412 بانك ملت شعبه امیرمازندراني ساري 

5- مهلت بارگذاری اسناد: الف( زمان بارگذاری اسناد مناقصه در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس Setadiran.ir، حداکثر تا ساعت 19 روز  شنبه مورخه 1402/06/18 می باشد.
ب( زمان تحویل اسناد فیزیکی )پاکت الف( حداکثر تا ساعت 9 روز یکشنبه مورخه 1402/06/19 می باشد.

6- زمان بازگشایی پاکات : ساعت 10 روز یکشنبه مورخه 1402/06/19 انجام می گیرد.
7- محل تحویل اسناد الکترونیکی مناقصه : اسناد می بایست در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به صورت اسکن بارگذاری گردد.

تبصره: فقط پاکت الف که محتوی اصل ضمانتنامه شرکت در مناقصه می باشد، به آدرس ساري بلوار خزر جنب خیابان حزب اله امور تدارکات شرکت توزیع برق مازندران تحویل گردد.
7-1(  شرایط مناقصه گران : الف - داشتن شخصیت حقوقی                      ب- داشتن ظرفیت خالی در رشته مورد نظر 

پ- ارائه تصویر گواهینامه معتبر تائید صلاحیت )رتبه( نیرو                     ج – ارائه گواهینامه معتبر ایمنی از اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی
8-  محل بازگشایي اسناد مناقصه : ساري ، بلوار خزر ، بعد از خیابان حزب ا ... امور تداركات شركت توزیع برق استان مازندران

9 – نشانی کسب اطلاعات بیشتر:    
     Tender.Tavanir.org.ir  ب-   سایت معاملات توانیر به آدرس              setadiran.ir الف- سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس

ج- شماره تلفن 33405121-011 امور تداركات -  اداره مناقصات

حجم ب��ازار خدمات ابري در دنيا با نرخ هاي بالايي در 
حال رشد است و اين بازار در سال ۲۰۲۲ به حجم ۵۶۹ 
ميليارد دلار رسيده و پيش بيني  مي شود تا پايان سال 
جاري ميلادي حجم اين بازار ب��ه ۶۷۷ ميليارد دلار 
خواهد رسيد؛ اين در حالي است كه در ايران تخمين 
حداقل ۵۰۰ ميليارد تومان تا 83 هزار ميليارد تومان از 

بازار ابري ايران وجود دارد.
حج��م بازار خدم��ات اب��ري در دنيا با نرخ ه��اي بالايي 
در ح��ال رش��د اس��ت. اي��ن ب��ازار در س��ال ۲۰۲۲ به 
حج��م ۵۶۹ ميلي��ارد دلار رس��يده و پيش بيني هاي 
Fortune Business Insight نش��ان مي ده��د تا 
پايان سال جاري ميلادي حجم اين بازار به ۶۷۷ ميليارد 
دلار خواهد رسيد. اين موسسه تحقيقاتي مي گويد با نرخ 
رشد مركب سالانه ۲۰ درصد، بازار ابري در سال ۲۰3۰ در 
دنيا، ۲ تريليون و ۴3۲ ميليارد دلار حجم خواهد داشت. 
نكته قابل توجه اينكه اين بازار در حال حاضر حدود ۴۰۰ 
ميليارد دلار از اين بازار ۵۶۹ ميليارد دلاري در امريكاي 
شمالي تمركز دارد. فعالان بازار ابري در ايران تخمين هايي 
از حجم اين بازار مي زنند كه بعضا فاصله هاي چشم گيري 
با يكديگر دارد اما تمامي آنها مي گويند ظرفيت رشد اين 
بازار در ايران موجود است. ابردراك، ابرآروان و ابر آسياتك 

در اين رابطه چه مي گويند؟

    ابردراك، قانع به یك درصد
ابردراك يكي از بازيگران بزرگ اين حوزه است كه سرويس 
اصلي اش CDN است و در ۴۲ نقطه دنيا پاپ سايت دارد. 
سرور ابري و سرويس هاي لايو استريم از ديگر محصولات 
اين شركت مستقر در شيراز است. سارا راد، هم بنيان گذار 
ابردراك در مورد حجم بازار رايانش ابري مي گويد: در مورد 
حجم اين بازار در ايران داده هاي ضد و نقيضي وجود دارد. 
اطلاعاتي كه من مي دهم با توجه به بازار IaaS است. طبق 
تخمين هاي ما در سال ۲۰۲۲ نشان مي دهد اين بازار در 
ايران ۱.۲ ميليارد دلار حجم دارد و با رشد نرخ مركب ۲3 
درصد در س��ال ۲۰۲3 حجمي حدود 83 همت در ايران 
خواهد داش��ت. فرش��اد خونجوش، رييس هيات مديره 
ابردراك در رويداد ري برند اين شركت گفته بود به سهم 

نيم تا يك درصدي از اين بازار قانع خواهند بود.

    ابر آسياتك: نصف بازار در اختيارمان است
ابرآسياتك نيز از ديگر بازيگران مطرح بازار پردازش 
 IaaS ابري در كش��ور اس��ت. اين ش��ركت در حوزه

فعاليت مي كند و به عرضه CDN نيز مي پردازد. رضا 
رجال زاده، مديرعامل عصر داده هاي آسياتك مي گويد 
برنامه دارند نس��بتي بين 3۰ تا ۵۰ درصد اين بازار را 
تصاحب كنند. او مي گويد در بخش ديتاسنتر 8۰ درصد 
بازار در اختيار آسياتك اس��ت. او درباره حجم بازاري 
كه ابر آسياتك در اختيار دارد مي گويد: اگر نخواهيم 
اغراق كنيم، برداشت من اين است كه در وضعيت فعلي 
حداقل ۵۰ درصد بازار را در اختيار داريم و با توجه به نرخ 
رشدي كه وجود دارد همين وضعيت را حفظ مي كنيم، 
چون مجموعه محصولات ديگري هم به سبد ما اضافه 
مي ش��ود. او در مورد حجم كل اين بازار در كشور نيز 
توضيح مي دهد: چهار س��ال پيش تحقيقي در حوزه 
ابري در منطقه خاورميانه انجام ش��د. در آن تحقيق 
برآورد ش��ده است كه تا س��ال ۲۰۲۵ اندازه اين بازار 
فقط در اي��ران، به عددي بالغ بر 3۰۰ تا 3۵۰ ميليون 
دلار در سال مي رس��د؛ يعني با دلار ۵۰ هزار توماني 

الآن، بيش از هزار و ۵۰۰ ميليارد تومان مي شود. الان 
كل سرويس دهندگان روي هم حدود ۵۰۰ ميليارد 
مي شوند. پس اين بازار مي تواند تا ۲۰۲۵ يك رشد سه 

برابري داشته باشد و اين رشد، كاملًا طبيعي است.

    ابرآروان: بزرگِ یك بازار كوچك هستيم
پويا پيرحسينلو، مديرعامل ابرآوران باور دارد سهم بزرگي 
از اين بازار را دارند اما كل اين بازار آنچنان در ايران بزرگ 
نيست. پيرحسينلو در اين رابطه مي گويد: آروان پيشرو 
بازار ابر است. اولين شركتي است كه خيلي جدي وارد اين 
حوزه شد و اولين CDN بود كه در ايران به شكل عمومي 
سرويس ارايه داد و بيشترين س��هم بازار را در خدمات 
ابري در ايران دارد. پس اينجا ما راجع به شركتي صحبت 
مي كنيم كه يك س��هم قابل توجهي در حوزه خدمات 
ابري دارد و احتمالًا شركت مهمي است؛ در دنيا هم سهم 
بازار داشتيم و هنوز هم سهم بازار داريم و از كشورهاي 
در حال توسعه توانسته ايم مشتريان خوبي جذب كنيم. 
اين گزاره، گزاره درست و دقيقي است. او ادامه مي دهد: 
در عين حال يك گزاره دقيق ديگ��ر هم وجود دارد كه 
ابرآروان يك ش��ركت بسيار بسيار كوچك است. چه در 
ايران و چه در دنيا. حتي اگر ما بخواهيم خدمات ميزباني 
را به طور كلي- يعني خدمات ميزباني سنتي و خدمات 
ميزباني خصوصي و خدمات ميزبان��ي ابري- كنار هم 
بگذاريم، آروان سهم بازاري ندارد. در واقع من اگر بخواهم 
 IaaS عدد و رقم به شما بگويم، چهار درصد از ميزباني
دويست هزار وب سايت برتر ايران دارد از آروان استفاده 
مي شود و چيزي حدود هشت درصدش از CDN آروان 
استفاده مي شود. پس اين عدد خيلي ناچيز است. حتي 
از نظر درآمد. مديرعامل ابرآروان ادعا مي كند بزرگ ترين 
بازيگر بازار CDN در ايران هستند اما در عين حال باز 
هم تاكيد مي كند اين بازار آنقدرها هم بزرگ نيس��ت: 
داريم راجع به يك اس��تارت آپ خيلي كوچك صحبت 
مي كنيم ك��ه در عين حال در يك ب��ازار كوچك ابري، 
 CDN سهم بازار بزرگي دارد؛ يعني اگر ۴۹ درصد از بازار
 Cloudflare اي��ران را داريم و ۴8 درصد هم دس��ت

است- در گزارش هاي مختلف اين اعداد متفاوت است 
اما تقريباً بازار CDN اي��ران در اختيار آروان و كلادفلر 
است- از اين منظر بله، ما سهم بازار قابل توجهي داريم، اما 
چندتا وب سايت در ايران به طور كلي از CDN  استفاده 
مي كنند؟ يا چند سرويس دارند كلًا از IaaS و سرور ابري 
استفاده مي كنند؟ وقتي نگاه مي كنيم، مي بينيم چهار 
درصد. او سعي مي كند تخمين نسبتا دقيق تري از حجم 
اين بازار در كشور ارايه دهد. پيرحسينلو توضيح مي دهد: 
حجم بازار را به دو روش مي توانيم حساب كنيم. يك روش 
اين است كه از اطلاعات جهاني استفاده كنيم و بگوييم 
مثلًا بازار ابري در دنيا صد ميليارد دلار است- منظورم 
از بازار ابري، IaaS اس��ت و SaaS را حساب نمي كنم؛ 
يعني راجع به زيرس��اخت هاي ابري صحبت مي كنم- 
بياييم پايين و مثلًا بگوييم GDP ايران چهار دهم درصد 
است، يا جمعيت ايران يك دهم درصد است و چه تعداد 
دامنه .ir داريم و نسبت آن با TLDهاي كشورهاي ديگر 
چقدر است. به اين روش ها محاسبه كنيم و صد ميليارد 
دلار را تعدي��ل كنيم كه به يك عدد بس��يار قابل توجه 
مي رسيم. پيرحسينلو اضافه مي كند: شاخصي تطابق 
اين نرخ سعي مي كند عدد را واقعي تر كند.  يعني در نظر 
مي گيرد چقدر در آن كشور كاربرهاي مهم و سازماني 
خودشان را با زيرساخت هاي ابري سازگار كرده اند. اين 
نرخ را در ايران بين ۱۰ ت��ا ۱۵ درصد در نظر مي گيريم 
كه نسبت به آمارهاي جهاني عدد خيلي پاييني است. 
با اين حال باز هم به يك بازار در حدود ۲۰ هزار ميليارد 
مي رسيم. اين بازار ۲۰ هزار ميلياردي را باز اگر بخواهيم 
به روش هاي مختلف تعدي��ل كنيم، كمينه عددي كه 
به آن مي رسيم، چيزي حدود هفت تا ۱۰ هزار ميليارد 
تومان است. مديرعامل ابرآروان تخمين پايين تري ارايه 
مي دهد و مي گويد: يك روش ديگر هست كه از پايين به 
بالا بشماريم؛ يعني ببينيم همين بازيگراني كه در ايران 
هس��تند هر كدام چقدر فروش دارند، فروش اينها را با 
هم جمع كنيم و يك بخش ناشناخته اي را هم حساب 
كنيم. الان بازار محقق چيزي حدود ۷۰۰ ميليارد تومان 
است. يعني ما حداقل يك فاصله ۱۰ برابري اينجا داريم.

دنياي فناورياخبار

ادامه از صفحه اول

دانش و فن6   Sun. Aug 20. 2023    2566   یکشنبه 29 مرداد 1402     3 صفر 1445    سال دهم      شماره

شناسایي و معرفي مشاغل جدید
يك كارش��ناس بازار كار با تاكيد بر توسعه اقتصاد 
ديجيتال و شناسايي و معرفي مشاغل جديد گفت: 
اگر مي خواهيم مشاغل جديد را كه فرصتي ممتاز 
براي توس��عه اقتصاد ديجيتال است و اشتغالزايي 
و ارزش افزوده بالايي دارد، شناس��ايي كنيم، بايد 
زيرساخت هاي لازم را فراهم و نقاط ضعف را برطرف 
كنيم. حميد حاج اسماعيلي با تاكيد بر لزوم حركت 
به سمت اقتصاد ديجيتالي و معرفي مزيت هاي آن 
به ايس��نا گفت: دنياي جديد از اقتصاد ديجيتال و 
فناوري ه��اي نوين صحبت مي كن��د بنابراين بايد 
ب��ازار كار كش��ور را ب��ا فرصت هايي ك��ه از طريق 
اقتصاد ديجيتال ب��ه وجود مي آيد هماهنگ كنيم 
و زيرساخت ها براي گسترش اقتصاد ديجيتالي در 
كشور فراهم ش��ود. وي ادامه داد: اقتصاد ديجيتال 
ضمن ايج��اد ارزش اف��زوده مي توان��د هزينه ها را 
كاهش دهد ول��ي براي ورود ب��ه اقتصاد ديجيتال 
نيازمند مهارت هاي تخصصي هستيم و بايد مشاغل 
مرتبط با اين حوزه زودتر شناسايي شوند تا رسميت 
پيدا كنند. به گفته اين كارشناس حوزه كار، وقتي 
مشاغل جديد شناسايي ش��وند، افراد براي خود و 
آينده هدفگ��ذاري كرده و آموزش ه��اي لازم را در 
اين زمينه فرا مي گيرند؛ مثلا كسي كه مي خواهد 
در زمينه پلتفرم ه��اي اينترنتي كار خريد و فروش 
يا واس��طه گري انجام بدهد، اگر مشاغل مربوطه از 
قبل تعريف شده باشد بهتر مي تواند انتخاب كند و 
آموزش ببيند. حاج اسماعيلي از حمل و نقل اينترنتي 
به عنوان يكي از مصاديق اقتصاد ديجيتالي در كشور 
نام برد و گفت: رواج تاكس��ي هاي اينترنتي موجب 
شكل گيري سفرهاي مطمئن تر و باكيفيت تر شده 
است و مش��خصات راننده و تاكسي به سهولت در 
اختيار افراد قرار مي گيرد.تاكسي هاي اينترنتي تا حد 
بسياري قيمت ها را پايين برده و كيفيت را افزايش 
داده اند و نظارت ها و رسيدگي ها در اين زمينه بهتر 
ش��ده اس��ت در حالي كه حمل و نقل سنتي ديگر 
پاسخگو نيست و كمتر مورد استقبال قرار مي گيرد. 
وي با اشاره به اقبال عمومي به خريدهاي اينترنتي 
افزود: خوش��بختانه در كنار تاكسي هاي اينترنتي 
بحث فروش��گاه هاي آنلاين و خري��د اينترنتي نيز 
توسعه يافته و مردم در خانه نشسته اند و به راحتي 
س��فارش غذا يا لباس مي دهند و به راحتي كالا را 
مرجوع مي كنند، فروشگاه ها نيز پاسخگو هستند 
لذا ما بايد اين خدمات را گسترش و مزايايي كه در 
اقتصاد ديجيتالي و مش��اغل جديد است انعكاس 
دهيم. اين كارش��ناس حوزه كار متذكر ش��د: اگر 
مي خواهيم مش��اغل جديد را كه بهره وري بالايي 
ايجاد مي كنند و فرصتي ممتاز براي اجراي اقتصاد 
ديجيتال است گسترش بدهيم بايد زيرساخت هاي 

لازم را فراهم و نقاط ضعف را برطرف كنيم.

هشدار امریكا درباره رشد ریسك 
جاسوسي و حملات ماهواره اي

جامعه اطلاعاتي امريكا به صنعت فضاي داخلي، درباره 
ريس��ك رو به رشد جاسوس��ي و حملات جاسوسي 
از س��وي چين، روسيه و دش��منان ديگر، هشدار داد. 
به گزارش ايس��نا، طبق بولتني كه به طور مش��ترك 
توسط »مركز ملي امنيت و ضد اطلاعات«، اف بي آي 
و نيروي هوايي امريكا منتش��ر ش��ده، ش��ركت هاي 
فضايي امريكايي در معرض خطر حملات س��ايبري، 
سرمايه گذاري اس��تراتژيك از جمله جوينت ونچر و 
خريد ش��ركت، هدف گيري گره هاي زنجيره تامين 
و تكنيك هاي ديگر براي دسترسي يافتن به صنعت 
فضايي قرار دارند. اين هش��دار ك��ه مي گويد چنين 
عمليات هاي اطلاعاتي خارجي، خطري براي اس��رار 
ش��ركت و همچنين اخت��لال و تضعي��ف ارتباطات 
ماه��واره اي امريكا، قابليت هاي س��نجش از راه دور و 
تصويربرداري، محسوب مي شوند، پس از چند حمله 
اخير به ماهواره ها، داده ش��ده است. در اين هشدار، به 
شركت ها توصيه شده اس��ت كه ناهنجاري ها را ثبت 
كرده، يك برنامه تهديد داخلي براي شناسايي نفوذها 
ايجاد كنند و مراقب درخواس��ت هاي بازديد از سوي 
نهادهاي خارجي، تماس ه��ا در كنفرانس ها و فضاي 
آنلاين باشند. همچنين درباره پيشنهادهاي ناخواسته 
براي سرمايه گذاري مشترك با شركت هاي مرتبط با 
دولت هاي خارجي يا شركت هاي دولتي، هشدار داده 
شد. چين و روسيه همواره اين ادعاها كه براي نفوذ به 
سيستم هاي فضايي يا اختلال در آنها، عمليات هك يا 
نفوذ انجام داده اند را انكار كرده اند. سخنگوي سفارت 
چين در امريكا اعلام كرد كه اين كشور همواره اكتشاف 
صلح آميز فضا را دنبال كرده و بر اين باور است كه بايد 
براي منفعت كل بشريت، استفاده شود. به گفته يك 
مقام ضد اطلاعاتي امريكايي كه مايل نبود نامش فاش 
ش��ود، امريكا به خصوص مشتاق است از شركت هاي 
ماهواره اي كوچك و متوسطي حمايت كند كه ممكن 
است از ابعاد و انواع ريسك هاي موجود، مطلع نباشند 
و به آنها براي تقويت اقدامات خنثي سازي و تاب آوري، 
كمك كند. شركت هاي ماهواره اي بزرگ كه با دولت 
ارتباط دارند، هدف قرار گرفته اند. شركت »وياست« 
در سال ۲۰۲۲، پيش از حمله نظامي روسيه به اوكراين 
كه باعث جابه جايي بيش از ۴۵ هزار مودم اين شركت 
در سراس��ر اروپا و مناطق ديگر شد، هدف يك حمله 

سايبري قرار گرفت. 

جدال كسري بودجه  و بورس 
 ورود به نيمه دوم سال در عمل گزينه هاي ممكن براي 
دولت را محدودتر مي سازد. به نظر مي رسد در شرايطي 
كاملا مبهم ك��ه تصميم هاي دولت ب��راي اهالي بازار 
سرمايه و حداقل بخشي از توليدكنندگان مطلوب نبوده 
در گام اول بايد منتظر نتيجه نهايي دوئل بين كميسيون 
اقتصادي مجلس و كميته اقتصادي دولت باشيم كه آيا 
با تمكين به واقعيت هاي موجود اقتصادي و نرخ هاي 
جهاني و رقابتي، نرخ منطقي براي خوراك پتروشيمي و 
گاز صنايع محاسبه مي شود يا دولت با كوبيدن بر طبل 
كسري بودجه تبصره ۱۴ همچنان نرخ ۷۰۰۰ توماني 
را پاشنه آشيل بورس قرار خواهد داد. فارغ از مساله ياد 
ش��ده نگاهي به كليت بودجه و محاسبات تحليلگران 
اقتصادي و تاكيد بر كسري بودجه احتمالي، مي توان 
اميدوار بود كه با محدود شدن گزينه هاي احتمالي براي 
پوشش كسري، دولت به سمت گزينه هايي پيش برود 
كه مي تواند از دامنه ركود موجود در بازارها كاسته و به 
نفع بازار سرمايه نيز تمام شود، گزينه هايي كه تحت تاثير 
فضاي دستوري و تثبيت قيمتي به سبك دستوري قرار 
گرفته اند و با كاهش فشار اين سياست ها، پتانسيل هاي 

بالقوه امكان رشد خواهند داشت.

حجم بازار خدمات ابري در سال ۲۰۲۲ به ۵۶۹ ميليارد دلار رسيده است

ظرفيت كوچك بازار ابري ايران

فراخوان ارزیابی کيفی مناقصه عمومي تجد ید شده )یك مرحله اي(
 مناقصه شماره م ع/sz/02/839 : مربوط پروژه تأمين تجهيزات، نصب، تکميل و 

راه اندازی کليدخانه 33 کيلو ولت به 400 ولت ناحيه آغار در منطقه عملياتی آغار و دالان 
شركت بهره برداري نفت وگاز زاگرس جنوبي به مركزیت شیراز ، در نظر دارد خدمات مورد نیاز خود را مطابق با مشخصات و شرایط كلي زیر از طریق مناقصه عمومي یک مرحله ای)همراه با ارزیابی کیفی( واگذار نماید.

شرکت نفت مناطق مرکزی ایران
شرکت بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی

)سهامی خاص(

روابط عمومی شركت بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی

نوبت دوم

شناسه آگهي : 1547590

1- موضوع مناقصه : پروژه تأمین تجهیزات، نصب، تکمیل و راه اندازی کلیدخانه 33 کیلو ولت به 400 ولت ناحیه آغار در منطقه عملیاتی آغار و دالان 

sz/02/839/2- شماره مناقصه  : م ع

3- نوع مناقصه :عمومي یک مرحله ای

4- مدت انجام کار:16 ماه شمسی 

5- مناقصه مورد اشاره در سامانه اینترنتی setadiran.ir به شماره فراخوان 2002091701000054  ثبت گردیده است.

6- تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : حداقل به مبلغ 000ر600ر419ر12 )دوازده  میلیارد و چهار صدونوزده میلیون و ششصد  هزار (ریال كه بایستی به یكي از دو صورت زیر ارائه گردد و همچنین درصورت برنده شدن 
قادر به ارائه ضمانتنامه انجام تعهدات به میزان 5 درصد بارمالي پیمان باشد.

الف(- ارائه رسید معتبر بانکی مبني بر واریز کامل مبلغ فوق الذكر
ب(-ارائه ضمانتنامه بانكي به میزان مبلغ فوق الذكر طبق فرم نمونه كه ابتدا براي مدت )90 روز( معتبر بوده و پس از آن نیز با اعلام كارفرما براي مدت )30 روز( دیگر قابل تمدید باشد .

7- محل اجرا: منطقه عملیاتی  آغار و دالان

8-  مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی: به همراه سایر اسناد مناقصه حداکثر تا 5 روز پس از بارگذاری اسناد در سامانه  الکترونیکی ستاد دولت)بارگذاری اسناد پس از انتشار نوبت اول آگهی مناقصه می  باشد(

9- مهلت تسلیم )بارگذاری( اسناد تکمیل شده مربوط به استعلام ارزیابی کیفی:  حداکثر 14 روز پس از آخرین مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی.

10- آدرس سایت جهت دریافت و بارگذاری اسناد :www.setadiran.ir  )در اسناد مناقصه به اختصار ))سامانه ستاد(( نامیده می شود.(

11- آدرس: شیراز-خیابان کریمخان زند-روبروی خیابان خیام-نبش کوچه 42-ساختمان شرکت بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی-تلفن تماس اداره امورحقوقی و پیمان ها: 07132138396 تلفن تماس کمیته 
فنی بازرگانی: 8671-07132138285 تلفن تماس کمیسیون مناقصات:07132138432

12- شرایط لازم جهت شرکت در مناقصه و احراز حداقل امتیاز ارزیابی کیفی:
12-1 – داشتن شخصیت حقوقي و ارائه مدارك ثبت شركت )اساسنامه، آگهي تأسیس روزنامه رسمي، آخرین تغییرات، شناسه ملی( و گواهینامه کد اقتصادی

12-2-گواهینامه تایید صلاحیت ایمني از اداره کل تعاون، كار و رفاه اجتماعي که دارای اعتبار باشد یا نامه تایید صلاحیت ایمنی موقت
12-3- داشتن حداقل پایه 5 در رشته نیرو از سازمان مدیریت و برنامه ریزی که دارای اعتبار باشد.

12-4- ارائه صورت های مالی حسابرسی شده از سوی برنده مناقصه پیش از عقد قرارداد الزامی خواهد بود.
12-5-حداقل امتیاز ارزیابی کیفی قابل قبول برای شرکت در مناقصه )50 امتیاز( می باشد.

13- مبلغ برآورد: 
13-1- مبلغ برآورد اولیه : 000ر000ر392ر248 )دویست و چهل و هشت میلیارد و سیصد و نود و دو میلیون( ریال

13-2-  مبلغ برآورد نهایی کارفرما به همراه صورتجلسه توضیح و تشریح اسناد مناقصه اعلام می  گردد.

14-پیش پرداخت : 15 درصد  مبلغ اولیه پیمان

از کلیه اشخاص حقوقی واجد شرایط بند 12 دعوت به عمل می آید تا 5 روز پس از بارگذاری اسناد استعلام ارزیابی کیفی در سامانه ستاد جهت اخذ اسناد مورد اشاره به آدرس اینترنتی سامانه ستاد ایران مراجعه نمایند و پس از 
دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی ،کلیه مدارک و مستندات مندرج در آن را مطالعه ،تکمیل و در مهلت مقرر و با توجه به مفاد مندرج در بند 9 بارگذاری نمایند. ضمناً ارزیابی کیفی مناقصه گران بصورت غیرحضوری و صرفاً از 
طریق سامانه مذکور صورت خواهد پذیرفت. لازم به توضیح است که پس از ارزیابی کیفی مناقصه گران، اسناد مناقصه میان متقاضیان واجد شرایط توزیع خواهد شد. بدیهی است بارگذاری اسناد و مدارک جهت ارزیابی کیفی 

بعد از مهلت مقرر میسر نمی باشد.



تعادل| فرشته فريادرس|
ورود خودروهاي وارداتي صفر از بهار سال ۱۴۰۱ به كشور 
قانوني شد اما هنوز خبري از ورود اين خودروها به كشور 
نيست. روز گذشته نماينده مردم قزوين در مجلس با استناد 
به گزارش مسوولان وزارت صمت، اعلام كرد كه بالغ بر ۲۰ 
هزار خودروي وارداتي در گمرك كشور وجود دارد كه بايد 
 شماره گذاري ش��وند. اما آمارهاي گمرك نشان مي دهد، 
علي رغم وعده واردات ۲۰۰ هزار دستگاه خودرو در سال 
جاري، تاكنون تنها ۱6۲۱ دستگاه خودرو وارد گمركات 
كشور شده كه از اين تعداد نيز تنها 69۰ دستگاه ترخيص 
شده است. از طرفي، ۳۴ هزار نفر در اسفند ماه سال گذشته 
در س��امانه خريد خودرو وارداتي ثبت نام ك��رده بودند، 
هنوز هيچ كدام از آنها موفق به دريافت ماشين نشده اند. 
در ش��رايطي كه تأخير در تحويل خودرو هاي وارداتي در 
حال ورود به بازه سه ماهه است، متوليان واردات خودرو در 
صمت و مجلس هيچ توضيحي درباه اين تاخير به خريداران 
نمي دهند و مشخص نيست كه گير واردات كجاست؟ ظاهر 
هيچ مانعي براي واردات خودرو ندارد؛ چراكه طبق گفته 
متوليان دولتي مساله ارزي و موارد مربوط به استاندارد حل 
و فصل شده و مجوز قانوني هم براي ورود خودرو به كشور 
وجود دارد. اما اينكه چرا خودرو به كش��ور وارد نمي شود؛ 
جاي سوال دارد كه هيچ مس��وولي تا به حال به آن پاسخ 

روشني نداده است. 

   دستور جديد براي واردات كاركرده ها
تير ۱۴۰۲ هادي طحان نظيف، سخنگوي شوراي نگهبان، 
اعلام كرد لايحه الحاق موادي به قانون ساماندهي صنعت 
خودرو مصوب جلسه مورخ ۲8 خردادماه ۱۴۰۲ مجلس 
شوراي اسلامي، در جلسه مورخ ۱۴۰۲/۰۴/۱۴ شوراي 
نگهبان مورد بحث و بررسي قرار گرفت كه مغاير با موازين 
شرع و قانون اساسي شناخته نشد. بنابراين مصوبه واردات 
خودروهاي كاركرده هم توس��ط شوراي نگهبان تاييد 
شد. در پي تاييد واردات خودرو از سوي شوراي نگهبان، 
محمدباق��ر قاليباف، رييس مجلس، درب��اره اينكه چه 
كساني مي توانند خودرو كاركرده وارد كنند، توضيح داد 
هر شخص حقيقي مي تواند بدون دارا بودن كارت بازرگاني 
خودرو كاركرده وارد كن��د. اما همزمان قائم مقام وزارت 
صمت نيز در اين خصوص گفته كه واردات خودرو اعم از 
نو و كاركرده بايد در چارچوب آيين نامه مصوب دولت و بر 
اساس ضوابط و مقررات مربوطه از جمله واردات از سوي 
واردكنندگان حقيقي و حقوق��ي داراي كارت بازرگاني 
معتبر، رعايت سقف تعيين شده در آيين نامه و رعايت منابع 
ارزي كشور با اولويت مصرف ارز براي كالاهاي اساسي و 
ضروري صورت پذيرد. از اين گفته ها اين طور برداش��ت 
مي شود كه شخص حقيقي كه قصد واردات خودرو دارد 
بايد دو نوع ابزار صلاحيت داشته باشد؛ اول اينكه داراي 
كارت بازرگاني معتبر باشد و دوم بايد محل تامين ارز براي 
واردات را تعيين كند. بايد توجه داشت كه فضاي تجارت 
خارجي ايران در چند سال اخير همواره با آيين نامه ها و 
دستورالعمل هاي پي درپي به هم ريخته است. بنابراين 
در اين مورد نيز ممكن اس��ت ه��ر لحظه يك آيين نامه 
جديد در بازار انحصاري موجود خودرو شكل بگيرد. ۲۴ 
مرداد ماه نيز رييس كميسيون صنايع و معادن مجلس از 
تصويب آيين نامه واردات خودروهاي كاركرده در وزارت 
صمت خبر داد. به گفته تالارپشتي، اين آيين نامه در وزارت 
صمت به تصويب رسيده و براي بررسي و تصويب به هيات 
دولت ارسال شده اس��ت. اما طبق دستور وزارت صمت، 
شركت هاي متقاضي واردات خودروهاي كاركرده بايد 
نوع، مدل )س��ال توليد( و زمان واردات خودروي مدنظر 
خود را اعلام كنند. بر همين اس��اس نيز انجمن صنفي 
شركت هاي خدمات پس از فروش خودرو در نامه اي به 
شركت هاي متقاضي اعلام كرد كه طبق دستور وزارت 

صمت شركت هاي متقاضي واردات خودروهاي كاركرده 
نوع و زمان واردات خودروي مدنظر خود را اعلام كنند. 

    زمان ورود خودروها
و ماجراي رانت فوتباليست ها 

اما خودروهاي نو و كاركرده چه زماني از راه مي رس��ند؟ در 
قانون آمده است كه يك ماه پس از ابلاغ دولت بايد آيين نامه 
را تدوين و تنظيم كند كه اين هفته با توجه به ابلاغ قانون بايد 
تنظيم آيين نامه توسط وزارتخانه هاي ذي ربط شروع شود.

چندي پيش جلال رشيدي كوچي، نماينده مجلس، در اين 
باره توضيح داده كه نگاه ما در اين قانون اين است كه دولت 
به جاي اينكه تعرفه را روي حجم موتور تعيين كند، تعرفه 
را روي قيمت خودرو تعيين كند. يعني خودرويي كه قيمت 
كمتري دارد تعرفه كمتر و خودرويي كه قيمت بالاتري دارد 
تعرفه بالاتري داشته باشد. همچنين محدوديت هايي كه در 
آيين نامه خودروهاي نو به كار برد مثل حجم موتور و سقف 
موتور را نبايد داشته باشد تا بازار بتواند خودش را تنظيم كند. 
درباره تعرفه واردات خودرو نيز بايد نگاه اين باشد كه دولت 
احتياجي ندارد ارز بانك مركزي را براي واردات تخصيص 
دهد. اگر دولت مي خواهد كمكي كن��د اين ارز را در جيب 
خودش بگذارد روي تعرفه و كاهش آن به مردم كمك كند. 
دولت مي گويد من مي خواهم يك ميليارد يا دو ميليارد دلار 
ارز بدهم. اما كارشناسان مي گويند: تعرفه ها را كاهش دهد تا 
بازار ساماندهي پيدا كند.  بين سال هاي ۲۰۰6 تا ۲۰۱7 كه 
واردات خودرو انجام مي شد، تقريبا ۲۰۰ يا ۳۰۰ هزار خودرو 
وارد كشور شد و همين تعداد خودرو بازار را تنظيم مي كرد و 
فشار را از دوش خودروساز برداشته مي شد. همين امر باعث 
مي شد خودروساز بتواند به تعهداتش بهتر عمل كند و خودرو 
ب��ا كيفيت به بازار بدهد. الان در قانون س��قفي براي تعداد 
خودرو نگذاشتيم و دولت هم سقفي نگذاشته است و بازار 
بايد خودش را تنظيم كند. بنابراين پيش بيني اين نماينده 
مجلس اين است كه اگر سنگ اندازي اتفاق نيفتد، خيلي زود 
اولين محموله هاي خودروهاي نو و كاركرده اوايل شهريور 
وارد كشور مي شود. اما موضوع اين است كه دولت تاكنون در 
زمينه واردات خودروهاي نو موفق نبوده است. به عنوان مثال 
فوتباليست ها لندروور ۳ ميلياردي را وارد كردند و قيمت آن را 
۱۰۰ ميليارد تعيين كرده اند. اگر واردات خودروهاي خارجي 

به اندازه باشد هيچ وقت خودروي ۳ ميلياردي ۱۰۰ ميليارد 
نمي شود. وقتي بازار رقابتي شود خودرو از حالت سرمايه اي 
خارج مي شود. وقتي بازار اشباع ش��ود، قيمت خودرو بالا 
نمي رود. وقتي واردات انجام شود خواه ناخواه به صورت پلكاني 

روي تمام قيمت ها تأثير مي گذارد. 

   مساله رانت در خودروهاي اسقاطي 
در قانون س��اماندهي صنعت خودرو آمده است به ازاي هر 
خودرو وارداتي يك خودرو اسقاط شود كه در همان قانون 
آمده به ازاي هر چهار خودرو كه خودروساز توليد مي كند بايد 
يك خودرو اسقاط شود. اما خودروساز رايزني كرده و گفته 
معادل مالي آن يك خودرو را به محيط زيست مي دهم چون 
اين با هدف كاهش آلودگي است و خودرو را اسقاط نمي كند. 
اما موضوعي كه رشيدي كوچي هم به آن اشاره كرده، مساله 
رانت در اقساط خودروهاي فرسوده در ازاي واردات است. در 
ماجراي واردات كاميون ها و كشنده ها كه چند سال قبل 
اتفاق افتاد، گفته شد كه به ازاي هر خودرو و كشنده اي كه 
وارد مي شود بايد يك خودرو اسقاط شود. اين اتفاق افتاد 
كه فردي يك خودرو ب��ه روز اروپايي را مثل »ولوو، داف يا 
بنز« به قيمت ۱.5 ميليارد تومان خريده بود اما براي اينكه 
خودروي خود را پلاك كند بايد اسقاط مي كرد كه خودرو 
 اسقاطي پيدا نمي شد. يعني خودرو اسقاطي كه عملا پولش

 ۲۰۰ يا ۳۰۰ ميليون تومان باشد نبود و البته شركتي همه 
خودروها را جمع كرده بود و خودرو اسقاطي ۲۰۰ ميليون 
توماني را ۲ ميليارد تومان مي فروخت. يعني خودرو اسقاطي 
از يك خودرو نو كه وارد شده بود قيمتش بالاتر رفته بود چون 
انحصار ايجاد شده بود. از همين رو، اين نگراني نيز وجود دارد 
كه قيمت خودروهاي اس��قاطي بالا نرود.  الان نزديك ۲۰ 
ميليون خودرو فرسوده كه قابليت اسقاط داشته باشند در 
كشور به علاوه ۱۰ تا ۱5 ميليون موتورسيكلت وجود دارد. 
اينجا هم مي توان اين احتم��ال را داد كه با توجه به تعداد 
بالاي خودروهاي اسقاطي اين شرايطي كه براي خودروهاي 
كشنده و تريلي به وجود آمد اينجا هم به وجود آيد و قيمت 
خودروهاي كه قابليت اسقاط دارند بالا برود. البته بنابه گفته 
رشيدي كوچي، آنجا محدوديت تريلي و كشنده داشتيم 
ولي اينجا خودرو س��واري محدود نيست و احتمال اينكه 
اين اتفاق بيفتد كم است؛ ولي ما نبايد براساس احتمالات 

كار كني��م. قطعا قيمت خودروهاي فرس��وده بالا مي رود 
و دلالي ش��كل مي گيرد چون خودروس��ازها الان مكلف 
نيستند خودرو اسقاط كنند و پولش را مي دهند؛ اما شخص 
حقيقي واردكننده خودرو، بايد ابتدا يك خودرو اسقاطي را 
پيدا كند. آنجا ممكن است اگر محدوديت داشته باشيم اين 
خودرو اسقاطي كه الان قيمت آن در سامانه اسقاط دولت 
بيست ميليون تومان است به سيصد يا چهارصد ميليون 

تومان برسد.

   چه تعداد خودرو ترخيص شده؟ 
روز گذش��ته عباس��پور نماينده مردم قزوين در مجلس 
با استناد به گزارش مس��وولان وزارت صمت، اعلام كرد 
اكنون بالغ بر ۲۰ هزار خودروي وارداتي در گمرك كشور 
وج��ود دارد كه بايد ش��ماره گذاري ش��وند. ارايه چنين 
آم��اري از واردات خودرو در حالي اس��ت كه رضواني فر 
رييس كل گمرك به تازگي اعلام كرد كه تاكنون ۱6۲۱ 
دستگاه خودرو به گمركات اجرايي اظهار شد كه حدود 
9۲8 دستگاه خودرو در حال طي تشريفات و حدود 69۰ 
دستگاه خودرو نيز ترخيص شده است. پيش تر گمرك نيز 
در آماري اعلام كرد: در س��ه ماهه اول سال ۱۴۰۲ تعداد 
۲۴۱ دستگاه خودرو به ارزش 5 ميليون و 6۰۰ هزار دلار 
وارد كشور شده، كه عمده خودروهاي وارداتي در اين مدت 
ش��امل آمبولانس و عمده ترين برند خودروهاي سواري 
متعلق به برند زوتي )ZOTYE(، چانگان و بنز )آمبولانس( 
بوده است. همچنين بر اساس آمار گمرك، از ابتداي بهمن 
۱۴۰۱ تا انتهاي خرداد ۱۴۰۲ فقط ۲8۰ دستگاه خودرو 
وارد كشور شده است. همچنين 768 دستگاه خودرو در 
حال ترخيص هستند. بدين ترتيب از ارديبهشت ماه سال 
گذشته كه ممنوعيت واردات لغو شد، فقط ۱۰۴8 دستگاه 
خودرو وارد شده اند يا در حال ترخيص از گمرك هستند. 
اين آمار در شرايطي ثبت شده كه طبق وعده وزارت صمت 
تا پايان س��ال ۱۴۰۱ بايد ۱۰۰ هزار دستگاه خودرو وارد 
كشور مي شد و در سه ماهه ابتدايي ۱۴۰۲ نيز بايد وعده 
۲۰۰ هزار دستگاه خودرو وارداتي تحقق پيدا مي كرد. از 
آن سو، ۳۴ هزار نفر در اسفند ماه سال گذشته در سامانه 
خريد خودرو وارداتي ثبت نام كرده بودند و هنوز هيچ كدام 

از آنها موفق به دريافت ماشين نشده اند. 
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تردد خودروهاي برقي از آبان ماه
 وزير صمت گفت: 7۰ ايس��تگاه ش��ارژ پمپ برق را در 
هفته دول��ت رونمايي مي كنيم و هم اكن��ون در حال 
نصب اين دستگاه ها هس��تيم. از آبان  هم مردم حضور 
خودروهاي برقي را در پايتخت مشاهده خواهند كرد. 
عباس علي آبادي در يك مصاحبه راديويي در خصوص 
افتتاح ايستگاه هاي شارژ تاكسي هاي برقي، اظهار داشت: 
ايستگاه هاي شارژ تاكس��ي هاي برقي در هفته دولت 
رونمايي مي شود. ماشين هاي برقي به خصوص تاكسي ها 
از چند جنبه براي كشور مفيد هستند؛ نخست اينكه 
فوق العاده اقتصادي هستند. تاكسي معمولي حدود 9 تا 
۱۰ هزار ليتر بنزين مصرف مي كند. وزير صمت با بيان 
اينكه در آستانه ورود به يك دوره تازه در بحث حمل و 
نقل شهري و بين شهري قرار داريم، افزود: اين موضوع 
فقط به تاكسي محدود نمي شود گرچه امروز تاكسي 
را مطرح كرديم اما بزودي اتوبوس و موتورس��يكلت و 
ماشين هاي عمومي را هم رونمايي خواهيم كرد. وي 
گفت: 7۰ ايس��تگاه ش��ارژ پمپ برق را در هفته دولت 
)ظرف چند روز آينده( رونمايي مي كنيم و هم اكنون در 
حال نصب اين دستگاه ها هستيم. از آبان ماه سال جاري 
مردم حضور خودروهاي برقي را در پايتخت مشاهده 

خواهند كرد.

تاثير واردات
خودروهاي كاركرده بر بازار

عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس شوراي اسلامي 
گفت: با تصويب آيين نامه واردات خودروهاي كاركرده 
با عمر پنج سال و آغاز واردات شاهد تاثير بر بازار خودرو 
خواهيم بود. مصطفي طاهري در گفت وگو با ايس��نا، 
اظهار كرد: وزارت صنعت، مع��دن و تجارت آيين نامه 
واردات خودرو را به دولت داده است كه منتظر تصويب 
هيات وزيران هستيم. وي ادامه داد: در صورت تصويب 
آيين نامه واردات خودرو در هيات وزيران، خودروهاي 
كاركرده با عمر پنج سال وارد كشور مي شود كه قطعا اين 
موضوع در بازار خودرو تاثيرگذار است. طاهري بيان كرد: 
اكنون هم مجوز واردات خودروهای نو در دست دولت 
است منتها با اين مصوبه دولت مي تواند مجوز واردات 

خودروهاي كاركرده با عمر پنج سال را داشته باشد.

معرفي بهشت سرمايه گذاري ايران 
براي اقليم كردستان

در نشست گسترش همكاري اقتصادي و گردشگري 
اي��ران و اقلي��م كردس��تان ع��راق با حضور مش��اور 
رييس جمهور و دبير ش��وراي عالي مناطق آزاد ايران 
و مقامات اس��تان هاي اربيل و سليمانيه عراق، بهشت 
سرمايه گذاري ايران تشريح شد. به گزارش فرينا، مشاور 
رييس جمهور و دبير ش��وراي عالي مناطق آزاد و ويژه 
اقتصادي روز شنبه در اين نشست با تبيين فرصت ها 
و مزاياي س��رمايه گذاري در مناطق آزاد 7 گانه گفت: 
ايران سرزمين ناشناخته سرمايه گذاري و توليد در دنيا 
است چرا كه هزينه توليد، نيروي انساني، انرژي، زمين، 
مواد اوليه و به طور كلي هزين��ه توليد در اقتصاد ايران 
پايين و براي فعالان اقتصادي خارجي پرسود مي باشد. 
حجت الله عبدالملكي زيرس��اخت هاي ايران در توليد 
را مطلوب دانست و گفت: مناطق آزاد و ويژه اقتصادي 
ايران داراي مزاياي قانوني ويژه اي از جمله معافيت هاي 
مالياتي، معافيت هاي گمركي و تس��هيل امور اداري 
دارند بنابراين مناطق آزاد و ويژه اقتصادي بهشت هاي 
سرمايه گذاري هستند. شيخ نوزاد شيخ كمال، مديركل 
بازرگاني اقليم كردستان نيز باشاره به هماهنگي و توسعه 
همكاري با ايران، بر لزوم ايجاد دفاتر بازرگاني در مرزهاي 
مش��ترك ايران و اقليم به منظور تسهيل در مراودات 
تجاري بين تجار تاكيد كرد.  هه لكه وت عبدالرحمن 
مديركل باغداري، منابع آب و كشاورزي اقليم كردستان 
و نماينده وزير كشاورزي نيز در اين نشست گفت: ايران 
از نظر كش��اورزي پيشرفت خوبي داش��ته و بايد براي 
راه اندازي كشاورزي مدرن و دانش بنيان تبادل اطلاعات 
داشته باشم.  عزيز سعيد مديركل سرمايه گذاري اقليم 
كردس��تان و نماينده وزير س��رمايه گذاري نيز در اين 
نشست با اشاره تسهيل سرمايه گذاري مشترك با ايران 
افزود: متقابلا از س��رمايه گذاران ايراني براي گسترش 
مراودات تجاري در اقليم استقبال مي كنيم. هونرجمال 
نماينده وزير امور مالي كردس��تان نيز از اعلام آمادگي 
براي همكاري مشترك با جمهوري اسلامي ايران خبر 
داد.  وي با بيان اينكه اين ظرفيت ها براي سرمايه گذاري 
در اين مناطق معرفي نشده اند اضافه كرد: براي معرفي 
اين فرصت هاي بي نظير و فرصت استثنايي اين مناطق 
در نمايشگاه ها و از طريق رسانه ها اقدام به معرفي كرده 
و حضور در نمايش��گاه س��ليمانيه در اقليم كردستان 
عراق نيز به همين منظور بوده اس��ت. در اين نشست 
شيخ مصطفي شيخ لطيف رييس اتحاديه صادرات و 
واردات اقليم، ضمن اشاره به مشتركات فراوان فرهنگي 
و اجتماعي ميان اقليم كردس��تان با ايران و گسترش 
روابط تجاري فيمابين در سال هاي اخير و استقبال تجار 
و مصرف كنندگان اقلي��م از كالاها و محصولات ايراني 
محصولات ايراني، آمادگي خود را براي توس��عه روابط 

تجاري با ايران اعلام نمودند.

درباره انتخابات اتاق
مطابق قانون عمل مي كنيم

وزير صنعت، معدن و تجارت گفت: درباره انتخابات اتاق 
بازرگاني ايران مطابق قانون عمل مي كنيم و به زودي 
اين موضوع جمع مي شود. عباس علي آبادي در جمع 
خبرنگاران در پاس��خ به سوالي درباره دليل مقاومتش 
در مقابل ابطال انتخابات غيرقانوني اتاق بازرگاني ايران 
و با وجود هماهنگي  دولت و مجلس نسبت به ابطال اين 
انتخابات، اظهار داش��ت: ما چه مقاومتي كرده ايم؟ ما 
مطابق قانون عمل مي كنيم، هنوز هم مطابق قانون به 
نتيجه نهايي نرسيده ايم ولي اين موضوع را جمع بندي 

مي كنيم و اين بحث به زودي جمع مي شود.

زمان ثبت نام پذيرفته شدگان طرح 
جايگزيني خودروهاي فرسوده 

رييس ستاد نوسازي ناوگان و اسقاط خودرو هاي فرسوده 
گفت: پذيرفته ش��دگان مرحله دوم طرح جايگزيني 
خودروهاي فرس��وده بر اس��اس جدول زمان بندي در 
س��امانه س��تاد ثبت نام كنند. به گزارش خبرگزاري 
تسنيم، مهران سالاريه با اشاره به اينكه در مرحله دوم 
طرح جايگزيني خودروهاي فرسوده سامانه يكپارچه 
خودرو ۱9 هزار متقاضي تاييد صلاحيت شده اند، افزود: 
براي اين متقاضيان كه محصولاتشان را از شركت هاي 
سايپا، كرمان موتور، مديران خودرو و فردا موتور انتخاب 
كرده اند، از سامانه نوسازي ناوگان پيامك ارسال شده 
اس��ت. وي افزود: بر اين اساس متقاضيان مي توانند از 
يكماه قبل از فصل تحويل خودروش��ان با مراجعه به 
سامانه نوسازي ناوگان و اسقاط خودروهاي فرسوده به 
نشاني NNHK.IR نسبت به ثبت نام و ايجاد صفحه 
شخصي به عنوان متقاضي اقدام و پس از انتخاب مركز 
اسقاط نزديك محل س��كونت خود نسبت به تحويل 
خودرو فرس��وده به مركز اس��قاط تعيين شده و طي 
مراحل مربوطه اقدام كنند تا به صورت سيس��تمي در 
فاز تحويل خودرو جايگزين قرار گيرند. رييس س��تاد 
نوسازي ناوگان و اس��قاط خودرو هاي فرسوده با بيان 
اينكه زمان ثبت نام از سوي سامانه ستاد نوسازي براي 
متقاضيان پيامك مي شود خاطرنشان كرد: تا پيش از 
ارسال پيامك امكان ثبت نام در سامانه ستاد براي اين 
دسته از متقاضيان فراهم نيست. وي يادآور شد: در حال 
حاضر امكان ثبت نام متقاضياني كه خودرو جايگزين 
خود را در تابس��تان و پاييز ۱۴۰۲ دريافت مي كنند در 

سايت ستاد فراهم است.

محاسبه تغييرات سود بازرگاني 
واردات روغن خام از ابتداي ۱۴۰۲

بازرس انجمن صنايع روغن نباتي گفت: تغييرات سود 
بازرگان��ي واردات انواع روغن خام بايد از ابتداي س��ال 
۱۴۰۲ لحاظ ش��ود. محمد قاجاريه با اش��اره به اينكه 
كالاي اساسي روغن نباتي داراي قيمت تثبيتي است 
و در قيمت گذاري لحاظ شده توسط سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان در سال ۱۴۰۱ نرخ 
س��ود بازرگاني صفر در نظر گرفته ش��ده است، گفت: 
با توج��ه به همراهي كارخانج��ات توليدكننده روغن 
نباتي با سياست هاي دولت در تنظيم بازار و جلوگيري 
از تنش هاي احتمال��ي و همچنين عدم تغيير قيمت 
مصرف كننده در س��ال ۱۴۰۲ و همچنين با توجه به 
جلس��ات برگزار شده با مس��وولان، تمام شركت هاي 
توليدي بابت ترخيص روغن هاي خام به گمركات كشور 
ضمانتنامه هاي بانكي ارايه داده اند كه مقرر شده بود بعد 
از اصلاح س��ود بازرگاني، تضامين به شركت ها عودت 
داده شود. وي خاطرنشان كرد: انجمن صنفي صنايع 
روغن نباتي طي مكاتبات متعدد با مس��وولان وزارت 
جهاد كشاورزي و اطلاع رساني به سازمان ها و نهادهاي 
نظارتي مرتبط، متاسفانه هيچ پاسخي دريافت نكرده و 
همچنان كارخانجات توليد كننده با نگراني از پيامدهاي 
اين تصميم روند توليد را دنبال مي كنند. بازرس انجمن 
صنايع روغن نباتي با اشاره به مكاتبات متعدد انجمن 
روغ��ن نباتي گف��ت: انجمن روغن نبات��ي در آخرين 
نامه خود به مع��اون اول رييس جمهوري به صراحت 
درخواست كرد تا هماهنگي هاي لازم مبني بر اعمال 
تغييرات سود بازرگاني از ابتداي سال ۱۴۰۲ انجام شود.

 بي اعتنايي وزير كشاورزي
 به هشدار مرغداران

درحالي ك��ه انجمن طيور ايران، نس��بت ب��ه برنامه 
»جوجه ريزي بيشتر از ۱۲۰ ميليون قطعه در ماه« به 
وزير جهادكشاورزي هش��داد داده بودند؛ نيكبخت بر 
تكليف ۱۴5 ميليون قطعه جوجه ريزي ماهانه فعالان 
صنعت تاكيد كرد. هفته گذشته بود كه انجمن طيور 
ايران در واكنش به نامه  معاون امور دامي وزارت جهاد 
كشاورزي در مورد برنامه جوجه ريزي مرغدران، خطاب 
به وزير جهادكش��اورزي، تكليف ۱۴5 ميليون قطعه 
جوجه ريزي براي تامين گوش��ت به مرغداران را دور از 
واقعيت هاي موجود اين صنعت اعلام كرد. موضوعي 
كه پيش تر »اكوايران« به آن پرداخته بود. اين انجمن 
در نامه خود به وزير كش��اورزي نوشته بود: با توجه به 
حفظ و پايداري توليد داخلي، ميانگين سرانه مصرف 
واقعي جامعه كه فعلا ۲5 كيلوگرم و عدم وجود شرايط 
پايدار بازارهاي صادراتي از برنامه ريزي بيشتر از ميانگين 
۱۲۰ ميليون قطعه جوجه در ماه جدا خودداري شود. 
اين انجمن به دلايل ديگري مانند عدم تأمين ارز مورد 
نياز براي واردات نهاده، واكسن، مكمل و افزودني هاي 
ضروري، عدم امكان ذخيره سازي استراتژيك نهاده ها 
و همچنين گوش��ت مرغ بيش از حد ممكن سال هاي 
گذشته نيز اشاره كرده بود. درضمن به موضوع ضعف 
ش��ديد ارايه تس��هيلات بانكي به مرغداران و س��اير 
مولفه هاي مهم در تدوين يك برنامه داراي پشتوانه قابل 
دفاع را نيز پرداخته بود. فعالان صنعت مرغ تاكيد كرده 
بودند: اگر هر گونه نگراني براي قيمت مرغ تا محدوده 
واقعي 85 هزارتومان ب��راي مصرف كننده وجود دارد 
از طريق پرداخت يارانه لازم توس��ط ساير بخش هاي 
مسوول دولت جبران ش��ود. اما محمدعلي نيكبخت 
به اين درخواس��ت فعالان صنعت مرغ پاسخي نداد. او 
اخيرا بدون اعتنا به اظهارنظر فعالان صنعت مرغ گفت: 
توليد مرغ گرم به سطح مطلوبي رسيده و مشكلي براي 
تامين مرغ مورد نياز بازار وجود ندارد. او اگرچه پيش تر 
مدعي ب��ود، در تصميم گيري ها نظرات تش��كل هاي 
بخش خصوصي را مورد توجه قرار مي دهد؛ تاكيد كرد: 
تامين ب��ه موقع نهاده مورد نياز مرغ��داران و بالا بردن 
سقف جوجه ريزي در دستور كار وزارت جهادكشاورزي 
ق��رار دارد. نيكبخت افزود: ۱۳۱ ميلي��ون و 8۰۰ هزار 
جوجه ريزي شده اس��ت. در مرداد نيز قرار است ميزان 

جوجه ريزي به همين ميزان  انجام شود.

متوليان پاسخ دهند

مشكل  واردات خودرو كجاست؟ 

اعتقاد ریيس اتحادیه فروشندگان خودرو پاسخ مي دهد

ریيس اتاق ایران  و سویيس: 

چرا متقاضيان خودرو انصراف مي دهند؟

دروغ مي گویند كه دارو تحریم نيست

طي روزهاي گذش��ته در خبري اعلام شد كه بسياري از 
متقاضيان سامانه يكپارچه فروش خودرو انصراف داده اند 
كه به اعتقاد رييس اتحاديه فروشندگان خودرو، علت اين 

امر كاهش فاصله قيمت خودرو در كارخانه و بازار است.
مرحله دوم س��امانه يكپارچه فروش خودرو اواخر فصل 
بهار س��ال جاري برگزار ش��د كه طبق آمار غيررس��مي 
بالاي ۲ ميليون نفر در اين س��امانه ثبت نام كردند و بنا به 
برنامه و ظرفيت توليد خودروسازان، نوبت تحويل برخي 
از متقاضيان به س��ال آينده موكول شد. با اين حال طبق 
جديدترين آماري كه مدير سامانه يكپارچه فروش خودرو 
ارايه كرده حدود ۱۰ درصد از متقاضيان خريد خودروهاي 
مونتاژي نسبت به پرداخت وجه خريد خودرو اقدام كرده اند؛ 
يعن��ي 9۰ درصد از متقاضي��ان از خريد خودرو منصرف 

ش��ده اند. از س��ويي ديگر طبق همين آمار، براي يكي از 
خودروس��ازان دولتي نيز از ۲۱۰ هزار نفري كه در سامانه 
ثبت نام كرده بودند فقط ۱۴۰ هزار نفر اقدام به تكميل وجه 
كرده اند. سعيد موتمني رييس اتحاديه نمايشگاه داران و 
فروشندگان خودروي تهران به مهر گفت: تقريباً از حدود 
سه ماه پيش ركود بازار شروع شده و همچنان ادامه دارد. 
در اين مدت نوسانات جزئي در قيمت ارز داشتيم كه اين 
نوسانات خود را در قيمت خودرو هم نشان داد و 5 درصدي 
قيمت خودرو بالا رفت اما ب��از هم همزمان با ورود دلار به 

كانال ۴9 هزار تومان، قيمت خودرو نيز در بازار پايين آمد.
وي اف��زود: بنابراين اكثر س��رمايه گذاران در بازار خودرو 
كه در س��امانه يكپارچ��ه فروش خودرو ب��ه دليل فاصله 
قيمتي كارخانه و بازار خودروها ثبت نام كرده بودند وقتي 

مي بينند فاصله قيمت خودرو در كارخانه و بازار تنها يك تا 
دو درصد است و حتي در مواردي كمتر از قيمت كارخانه 
هم شده اس��ت، ديگر تمايلي به خريد از سامانه ندارند. از 
سويي ديگر مي ترسند كه قيمت در بازار كمتر هم شود. 
موتمني گفت: در حال حاضر در بازار هم معاملات به دليل 
بحث واردات خودرو در نقطه صفر اس��ت و مردم منتظر 
آيين نامه و جزييات واردات خودرو هس��تند. وي تصريح 
كرد: در حال حاضر خريدار و فروشنده بلاتكليف هستند 
و با ش��روع واردات نه تنها بازار خودرو رونق مي گيرد بلكه 
خريدار و فروش��نده هم تكليف خود را مي دانند. رييس 
اتحاديه نمايشگاه داران و فروش��ندگان خودروي تهران 
در مورد اينكه با توجه به كاهش اس��تقبال مردم از خريد 
خودرو، شركت ها از چه طريقي مي توانند خودروي خود را 

بفروشند، گفت: زماني كه مشتري كم مي شود شركت براي 
فروش محصولات خود فروش قسطي مي گذارد و پيش 
بيني مي ش��ود كه اين اتفاق در بازار ايران هم رخ دهد؛ به 
عنوان نمونه يكي از خودروهاي شركت كرمان موتور در بازار 
۲۰۰ ميليون تومان كمتر از كارخانه است بنابراين به صورت 
ليزينگي مي فروشند. موتمني تاكيد كرد: در صورتي كه 
اتفاق خاصي نيفتد و خودروهاي خارجي به صورت واقعي 
وارد بازار شوند و به نوعي عرضه خودرو افزايش يابد قطعاً 

قيمت ها در بازار روند نزولي را ادامه خواهند داد.
به گزارش مهر، رضا فاطمي امين وزير س��ابق صمت نيز 
سال گذشته وعده داده بود كه با توجه به اينكه پيش بيني 
مي شود قيمت كارخانه و بازار خودروها به هم نزديك شود 
از پاييز ۱۴۰۲ فروش اقساطي خودروها كليد خواهد خورد.

رييس اتاق ايران و سويس با بيان اينكه هر كسي كه 
گفته و مدعي شده كه دارو تحريم نيست، دروغ گفته 
است، اظهار داشت: ش��ركت هاي اروپايي هيچ وقت 
راه حل نقل و انتقال دارو را به طور واضح باز نكردند و هر 
چند همواره مي گفتند كه دارو تحريم نيست اما عملا 

دارو را تحريم كرده بودند.
شريف نظام مافي در گفت وگو با ايلنا درباره كمك هاي 
ژنو به ايران ب��راي تامين و صادرات دارو در ش��رايط 
تحريمي اظهار داشت: تحريم دارو جنايت عليه بشر 
بوده و يكي از مواردي اس��ت كه اي��ن موضوع بايد در 

مجامع جهاني و بين المللي رسيدگي و بررسي شود كه 
چه كساني در خارج از ايران باعث شدند دارو به كودكان 
سرطاني در ايران نرسد و چه كساني باعث شدند كه 
شركت هاي دارويي نتوانند دارو را به دست بيماران در 

ايران به ويژه بيماران سرطاني برسانند.
وي با بيان اينكه تحريم دارو از جنايت هايي است كه در 
تاريخ نوشته و ماندگار خواهد شد، گفت: هر كسي كه 
گفته و مدعي شده كه دارو تحريم نيست، دروغ گفته 
اس��ت چراكه اكثر بانك هاي خارجي حاضر نيستند 
كه با ش��ركت هاي دارويي كار كنند و اين اقدام عملا 

تحريم كردن دارو است. رييس اتاق ايران  و سوييس 
ادامه داد: شركت هاي اروپايي هيچ وقت راه حل نقل و 
انتقال دارو را به طور واضح باز نكردند و هر چند همواره 
مي  گفتند كه دارو تحريم نيست اما عملا دارو را تحريم 

كرده بودند.
نظام مافي تاكيد كرد: شركت هاي دارويي سوييسي در 
ايران فعال هستند و تنها شركت هاي اروپايي هستند 
كه در اين مدت تحريم توانستند در ايران براي تامين 
دارو اقدامي انجام دهند و دو ش��ركت بزرگ دارويي 
سوييس توانستند با سختي بسيار كماكان كار كنند 

و فعال باش��ند.  وي پيش از اين به ايلنا گفته بود براي 
تهاتر بخش��ي از پولهاي آزاد شده ايران، سويس براي 
تهاتر دارو گزينه منطقي و خوبي به شمار مي رود و از 
گذشته دو بانك هريتيج و بي سي پي سوييس نقش 
كليدي را ب��راي تجار ايراني و نق��ل و انتقالات پول با 
كشورمان داش��تند و اين امكان بسيار قوي است كه 
دوباره سوييس بتواند در اين زمينه نقش آفريني كند 
و پول هاي بلوكه شده ايران از طريق يكي از بانك هاي 
مورد تاييد طرفين مورد اس��تفاده قرار بگيرد و دارو و 

غلات از سويس تهاتر شود.
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كهگیلويهوبويراحمد

تعادل|
  دور زدن قان��ون ح��الا به صيد ت��رال در 
خليج ف��ارس و درياي عمان هم رس��يده 
است. مساله اينجاست كه به گفته فعالان محيط زيست 
اينگونه صيد هيچگاه تعطيل نشده و هميشه به صورت 
چراغ خاموش ادامه داش��ته و حالا يك بار ديگر سازمان 
شيلات قصد دارد با دريافت نامه موافقت از سازمان محيط 
زيست اين صيد را در آب هاي جنوبي كشور افزايش دهد. 
از سوي ديگر فشار صيادي بالا و حذف ماهيان درشت از 
جمعيت ذخاير و آثار متعدد ديگر روي جمعيت ماهيان 
هدف و غير هدف در مجموع نشان دهنده آسيب جدي به 
محيط زيست دريايي اين منطقه است. از ديگر مضرات 
صيد ترال كشتي هاي ترال با تخريب كف دريا، زيستگاه ها 
و بستر زندگي ماهي ها را از بين مي برند. البته پيش از اين 
كشورهايي مانند چين كه استفاده بيش از حدي از اين 
روش ها داشته اند ضربات جبران ناپذيري را به درياهاي 
خود وارد كرده اند تا جايي كه امروز ماهي گيران آنها براي 
تامين ماهي موردنياز خود به آب هاي بين المللي يا آب هايي 
كه در مرزكشورها قرار دارند مهاجرت كرده اند. از دو سال 
پيش تاكنون بارها و بارها در اين زمينه كه چيني ها مجوز 
صيد ترال در آب هاي خليج ف��ارس را دريافت كرده اند 
خبرهايي به گوش مي رس��د و هر بار هم مسوولان اين 
خبرها را تكذيب مي كنند. اما واقعيت اين است كه صيد 
ترال اگر ادامه پيدا كند ديگر صيادي كه يكي از شغل هاي 
اصلي ساحل نشينان جنوب كشور به شمار مي رود از بين 
خواهد رفت و زندگي آنها دچار مشكلات عديده خواهد 
شد. مساله اينجاست كه وقتي صيد ترال از سوي مسوولان 
محيط زيست و ديگر مقامات غيرقانوني اعلام مي شود 
مافياي ش��يلات چطور مي تواند براي به دس��ت آوردن 
مجوز اين صيد ت��لاش كند و البته موفقيت هايي هم به 
دست بياورد. از بين بردن اكوسيستم دريايي يكي ديگر از 
ضربه هايي است كه بي توجهي مسوولان به طبيعت ايران 
وارد كرده است. حالا بعد از خشك شدن درياچه اروميه و 
تالاب هاي كشور و از بين رفتن ذخاير آب زيرزميني بايد 
نگران نابودي اكوسيس��تم دريايي خليج فارس باشيم و 
در اين بين حرف هاي ضد و نقيض مسوولان هم دردي 

از مشكلات به وجود آمده توسط اين صيد دوا نمي كند. 

   مافياي قدرت مانع اجراي قانون مي شود
البرز شكوهي، فعال محيط زيست در اين باره به »تعادل« 
مي گويد: باره��ا و بارها گزارش هاي متع��ددي از صيد 
ترال هم در استان هاي جنوبي كشور و هم در سيستان و 
بلوچستان به دست مسوولان محيط زيست رسيده است 
تا هر چه زودتر براي جلوگيري از آن چاره اي بينديشند اما 
هر بار اين اقدامات مسكوت مانده و نشان مي دهد مافياي 
قدرت پشت صيد ترال توانسته مانع از اجراي قانون شود. 
او درباره درخواست شيلات از سازمان محيط زيست براي 
صدور مجوز صيد ترال مي افزايد: شيلات به خوبي مي داند 
كه محيط زيست با اين درخواست موافقت نخواهد كرد. 
در واقع آنها با اين كار براي صيدهاي غيرمجازي كه انجام 
مي دهند زمان مي خرند و اين مساله مي تواند به نابودي 
اكوسيستم دريايي در جنوب و شرق كشور منجر شود. 
از س��وي ديگر زندگي صيادان نيز دستخوش تغييرات 
ناخوشايندي خواهد شد. همچنين اينگونه صيد باعث 
مي شود آسيب هاي جبران ناپذيري به كف دريا و زيستگاه 
ماهي ها وارد ش��ده و زندگي آنها را از بين ببرد.  اين فعال 
محيط زيست در بخش ديگري از سخنان خود مي گويد: 
احيا كردن حداقل يك هكتار زيستگاه غير طبيعي براي 
كشور هزينه و زمان بسياري را صرف مي كند، بستر دريا 
هم داراي درخت و جلبك است كه تغذيه ماهيان را تامين 
مي كند كه با از بين بردن ب��ه روش صيد ترال اين منبع 
تغذيه از بين خواهد رفت، روش ترال گونه هاي صيد كه 
اهل مهاجرت نيستن يا به سختي مهاجرت مي كنند را 
از بين مي برد، عدم وجود مرجان ها و جلبكها در محيط 
زيست دريايي و از بين رفتن زيستگاه ماهيان، با روش صيد 
ترال ماهيان نابالغ و كمياب ازبين مي روند.  شكوهي با اشاره 
به سياست هاي كلي شيلات كشور در مبارزه با تراليسم 
بيان كرد: در شيلات تا بره هاي كوتاه و تا ابتداي دهه هشتاد 
سياست ضد ترال حاكم بود وحتي صيد صنعتي شيلات 
و مجوز چهل كشتي ترالر ابطال شد اما بعدها به بهانه هاي 

مختلف خطوط كشتي هاي ترال رونق گرفت و شيلات كه 
بيشتر به دنبال ارايه آمار صيد بود تا مديريت اين چالش 
را ايجاد كرد.  اين فعال محيط زيست در پايان مي گويد: 
صيد ترال سال هاست كه در اكثر كشورهاي دنيا منسوخ 
شده است اين روش حتي در كشورهاي توسعه نيافته هم 
غيرقانوني است و به ش��دت با آن برخورد مي شود اما در 
كشور ما هنوز بر سر اين موضوع بحث و جدل وجود دارد و 
شيلات به دنبال دريافت مجوز براي اجراي اين صيد است.

    طومار صدها نفر از جامعه صيادان
جنوب كشور به مجلس

طي روزه��اي اخير خبرهايي از آغاز مج��دد صيد ترال 
رسيده و ش��نيده ها از اين حكايت دارد كه در هفته هاي 
اخير سازمان شيلات تلاش هاي خود را براي شروع مجدد 
اين روش صيد در خليج فارس و درياي عمان آغاز كرده 
است. اين موضوع صداي دوستداران محيط زيست را در 
آورده البته طومار صدها نفر از جامعه صيادان جنوب كشور 

به مجلس هم ارسال شده اس��ت. در اين طومار صيادان 
خواستار توقف دايمي صيد ترال صنعتي شده اند.

سميه رفيعي، رييس فراكسيون محيط زيست مجلس هم 
به طومار صيادان واكنش نشان داد و طي پاسخي اعلام 
كرد: توقف دو ساله صيد ترال كه با نظر مثبت رييس دولت 
انجام شد، نقش بسيار موثري در حفظ ذخاير آبزيان جنوب 
كشور و معيشت مردم محلي داشته است. او با بيان اينكه 
بايد فعاليت هاي اقتصادي با ظرفيت س��رزميني كشور 
متناسب باشد تا شاهد تخريب و نابودي محيط زيست 
نباش��يم، گفت: پيش از ممنوعيت صيد ترال در كشور 
شاهد نارضايتي هاي بسياري از سوي جامعه صيادي محلي 
بوديم و متأسفانه جارو كردن تمام منابع آبزي دريا توسط 
كشتي هاي صيد ترال فانوس ماهيان موجب شده بود كه 
ضمن نابودي ذخاير آبزيان كشور، سفره مردم نيز خالي 
شود به شكلي كه بس��ياري از آنها در تماس هاي مكرر با 
فراكسيون محيط زيست مجلس اعلام مي كردند كه شغل 

و معيشت آنها عملًا از بين رفته است.

   مجلس زير بار فشارها سرخم نمي كند
به گفته رفيعي، كش��تي هاي صيد ترال تخريب محيط 
زيس��ت را طوري وارونه به اسم اشتغال زايي و نياز كشور 
جل��وه مي دادند كه حتي از دولت س��وخت يارانه اي هم 
مي گرفتند! اين در حالي است كه صيادان محلي به دليل 
نابودي ذخاير ماهيان مجبور بودند با صرف هزينه بيشتر 
و استفاده از س��وخت آزاد، فرسنگ ها داخل دريا بروند و 
سرآخر هم دست خالي برگردند. رييس فراكسيون محيط 
زيست مجلس با اشاره به اينكه فراكسيون محيط زيست 
مجلس در ميان تمام فشارها با تكيه بر بنيه كارشناسي و 
استدلال هاي علمي توانست سرانجام ممنوعيت ۲ ساله اي 
از اول آذر ۱۳۹۹ بر فعاليت كشتي هاي صنعتي صيد ترال 
اعمال كند افزود: اين در حالي است كه فشارهاي فراواني از 
سوي مافياي صيد ترال صنعتي در اين مدت به ما وارد شد 
اما فراكسيون محيط زيست زير اين فشارها سر خم نكرد 
و موفق شديم همچنان اين ممنوعيت را حفظ كنيم. او با 
بيان اينكه موسسه تحقيقات علوم شيلاتي كشور مكلف 
بود در اين مدت نس��بت به پايش وضعيت ذخاير آبزيان 
خليج فارس و درياي عم��ان اقدام كرده و گزارش خود را 
براي تصميم گيري هاي بعدي ارايه كند، گفت: متأسفانه 
به غير از گزارش مختصري كه در ابتداي ممنوعيت دوساله 
از سوي اين موسسه دريافت شد كه دال بر وضعيت بسيار 
بد ذخاير آبزيان است، تاكنون هيچ گزارش جامع و كاملي 

در اين خصوص واصل نشده است.

   ۳ نكته محيط زيست درباره صيد ترال 
محمد طالبي متين مديركل دفتر زيس��ت بوم هاي 
دريايي س��ازمان حفاظت محيط زيست نيز در اين 
ب��اره به مهر گفت: ۳ نكته در اين زمينه حائز اهميت 
اس��ت اول اينكه صيد صنعتي ترال در خليج فارس 
ممنوع اس��ت و دوم اينكه سازمان محيط زيست در 
حوزه درياي عمان صرفاً ب��ا صيد ترال با گونه هدف 

فانوس ماه��ي آن هم در فاصله بي��ش از ۱۲ مايل از 
ساحل و در اعماق بالاتر از ۲۰۰ متر و صرفاً با تورهاي 
مياني موافقت اس��ت. او بيان داشت: سوم اينكه تنها 
در صورتي با صيد ترال فانوس ماهي در درياي عمان 
موافقت خواهيم كرد كه موسس��ه تحقيقاتي علوم 
شيلاتي كش��ور پس از ارزيابي ذخاير آبزيان درياي 
عمان، اعلام كند كه در ح��ال حاضر ذخاير دريايي 
كش��ورمان براي انج��ام اين صيد مح��دود كفايت 
مي كند و صدور اين مجوز، آسيبي را به ذخاير دريايي 
حوزه درياي عمان وارد نخواهد كرد. يعني موافقت 
سازمان محيط زيست با صيد ترال ميكروفيده، منوط 
به موافقت موسس��ه تحقيقاتي علوم شيلاتي كشور 
اس��ت كه البته در آن صورت ني��ز حتماً محدوديت 
زماني مش��خصي براي انجام اين ن��وع صيد در نظر 

گرفته خواهد شد.

   صيد ترال چراغ خاموش آغاز شد
طالبي متين بيان داش��ت: در حال حاضر شناورهاي 
خارجي به هيچ وجه اجازه برداش��ت از ذخاير دريايي 
كشورمان در خليج فارس و درياي عمان را ندارند و در 
صورت موافقت مشروط و محدود سازمان محيط زيست 
با صي��د ترال ني��ز بازهم هي��چ اجازه اي ب��ه فعاليت 
شناورهاي خارجي در حوزه صيادي در آب هاي جنوب 
كش��ور نخواهيم داد. اين موضوعي است كه سازمان 
شيلات در مكاتبات خود با سازمان محيط زيست نسبت 
ب��ه آن تعهد داده و اعلام كرده اس��ت كه تنها صيادان 
بومي، جوامع محلي و ش��ركت هاي صي��ادي ايراني 
براي صي��د ترال مجوز خواهند گرف��ت. اين در حالي 
است كه خرداد امسال علي سلاجقه، رييس سازمان 
محيط زيس��ت درباره موضع س��ازمان محيط زيست 
پيرامون صيد ترال تاكيد ك��رد: در بهره برداري از دريا 
اولويت را با صيد سنتي و صيادان بومي مي دانيم و قطعاً 
جلوي هرگونه صيد ترال را كه بحث جارو كردن دريا در 
آن مطرح است، خواهيم گرفت. اكنون به نظر مي رسد 
صيد ترال به صورت چراغ خاموش آغاز شده و مذاكراتي 
ميان سازمان محيط زيست و سازمان شيلات ايران در 

اين زمينه انجام شده است.

گزارش
مافياي شيلات به دنبال راه اندازي دوباره صيد ترال

زندگي صيادان سنتي زير لنگر كشتي هاي ترال

يادداشت

هميشه پاي دولت در ميان است
هميش��ه نهادهاي صنفي 
بدون دخال��ت دولت به كار 
خود ادامه مي دهند. مساله 
اينجاست كه اين نهادها به 
ظاهر مستقل عمل مي كنند 
و دول��ت هي��چ دخالتي در 
برگزاري انتخابات آنها ندارد 
اما اين سنت ش��كني كه در 
دولت سيزدهم ش��اهد آن بوده ايم نشان مي دهد كه 
استقلال نهادهاي صنفي هم به نوعي دست دولت است 
و اصلا استقلالي در كار نيست. برگزاري پنجمين دوره 
انتخابات شوراي مركزي سازمان روانپزشكي كشور 
سه سال اس��ت كه به تعويق افتاده، آخرين بار اسفند 
ماه سال گذشته بود كه هيات وزيران از برگزاري اين 
انتخابات جلوگيري كرد. در واقع دولت به بهانه  تصويب 
آيين نامه  برگزاري انتخابات شوراي مركزي سازمان 
نظام روان شناسي وارد ماجراي انتخابات اين سازمان 
صنفي و غيردولتي مي شود و ضمن تعيين سازوكار 
انتخابات مسووليت برگزاري و نظارت آن را بر عهده  
وزارتخانه هاي بهداشت و علوم مي گذارد. اين آيين نامه 
در هيات تطبي��ق مصوبات هيات وزيران با قوانين در 
مجلس شوراي اسلامي بررسي شده و آن را در تضاد 

با بندهايي از قانون تشكيل سازمان نظام روان شناسي 
مي داند. اما وزارتخانه هاي علوم و بهداش��ت بي توجه 
به اين تضادها اصرار در برگ��زاري انتخابات در تاريخ 
تعيين شده، يعني ۲۷ مرداد، دارند. حالا ديگر دولت 
عملا وارد ماجرا شده و شخص رييس دولت در انتخاب 
رييس بعدي سازمان نظام پزشكي دخالت مي كند. 
البته اين مساله مورد تاييد هيچ كدام از اساتيد برجسته 
و باتجربه روانشناس��ي با اين دخالت مستقيم دولت 
در انتخابات موافق نيس��تند و به همين منظور هم ۵ 
انجمن معتبر روانشناسي ايران اين انتخابات را تحريم 
كرده اند. در واقع اگر قرار باش��د قان��ون در اين زمينه 
تصميم بگيرد دخالت دول��ت در اين انتخابات كاملا 
غيرقانوني است. از س��وي ديگر وقتي براي انتخابات 
يك نهاد صنفي نماينده دولتي معرفي مي ش��ود در 
واقع نش��ان مي دهد كه اين نه��اد صنفي به نوعي به 
زيرمجموعه دولت تبديل ش��ده اس��ت. مساله ديگر 
اين است كه وزارت بهداشت و وزارت علوم نيز در اين 
مساله هيچ مداخله اي نكرده اند و تخلف واضح دولت 
را ناديده گرفته اند. در واقع انتخاب رييس سازماني كه 
عنوان روانشناسي كشور را يدك مي كشد توسط رييس 
دولت مي تواند نشان از عدم استقلال در اين نهاد صنفي 
باشد. چرا كه واضح است دخالت در چنين انتخاباتي 

بايد توسط افرادي صورت بگيرد كه دانش روانشناسي 
داش��ته و در اين زمينه جزو اساتيد و برجستگان اين 
رشته باشند. البته وقتي قاضي دادگاه سعي مي كند 
براي متخلفان حجاب حكم مراجعه به روانشناس را 
صادر كند خيلي دور از ذهن نيست كه رييس سازمان 
روانشناسي كشور از سوي دولت انتخاب شود. اين يك 
دست سازي سازماني مي تواند به قيمت صدمه هاي 
غير قابل جبران به عرصه روانشناس��ي و روانپزشكي 
كشور باش��د. آن چه در اين ميان تأسف برانگيز است، 
نحوه تعامل نمايندگان وزارت خانه هاي بهداش��ت و 
علوم در شوراي مركزي سازمان نظام روان شناسي با 
مسوولان اين سازمان، شوراي مركزي، هيات بازرسان 
و انجمن هاي علمي روان شناسي است. رفتارهايي كه 
كوچك ترين نشاني از تمام آموزه هاي روان شناسي در 
زمينه هاي روابط انساني ندارد. مساله مهم تر اين است 
كه چنين دخالت هايي مي تواند انگيزه و اشتياق افراد 
براي ادامه فعاليت در اين رشته را از بين برده و باعث 
شود تا عرصه تاخت و تاز براي نمايندگان دولتي بيشتر 
از پيش باز ش��ود. به هر حال شوراي مركزي سازمان 
روان پزشكي كشور يك نهاد صنفي است كه بر اساس 
قانون دولت نمي تواند در انتخابات آن دخالت مستقيم 

داشته باشد. 

مريمشاهسمندي

رويداد

خطر استفاده از داروهاي مخدر و كمبود نظارت بر عطاري ها
يكي از مشكلاتي كه در زمينه تامين داروها وجود دارد 
ارايه برخي داروها توسط عطاري ها به مردم است. اتفاقي 
كه گاهي وقت ها به قيمت جان افراد تمام مي شود. اين 
در حالي است كه بارها و بارها از سوي كارشناسان در اين 
زمينه هشدارهاي لازم به مردم داده شده است اما هنوز 
هم هس��تند عده اي كه براي تهيه داروهاي گياهي كه 
بيشتر جنبه مخدر دارند به عطاري مراجعه مي كنند. 
در حال حاضر برخي از اين داروها مورد استفاده جوانان 
قرار مي گيرد و تاثيرات س��وئي بر روي افراد دارد. مساله 
اينجاست كه كنترل لازم در اين زمينه از سوي مسوولان 
صورت نمي گيرد. بسياري از داروهايي كه در عطاري ها 
به راحتي در اختيار مردم گذاشته مي شود در داروخانه ها 
تنها با نسخه پزشك قابل دريافت است و در اين زمينه 
بايد كنترل بيش��تري بر عطاري ها و ارايه داروهايي كه 
به مردم دارند انجام ش��ود.  رييس مركز كنترل كيفي 
آزمايشگاه هاي سازمان پزش��كي قانوني كشور گفت: 
برخي داروهاي مخدر كه با مجوز وزارت بهداش��ت در 
داروخانه ها عرضه مي شود، بايد با نسخه معتبر پزشك 
در اختيار متقاضي قرار گيرد. مريم اخگري رييس مركز 
كنترل كيفي آزمايش��گاه هاي سازمان پزشكي قانوني 
كش��ور گفت: برخي داروهاي مخدر كه با مجوز وزارت 
بهداش��ت در داروخانه ها عرضه مي شود به دليل ايجاد 
عوارض جبران ناپذير حتماً بايد با نسخه معتبر پزشك 
در اختيار متقاضي قرار گيرد و هر نسخه نيز تنها يك بار 
پيچيده شود. او گفت: از داروخانه ها درخواست مي شود 
كه از ارايه داروهاي مخدر بدون نس��خه پزشك به افراد 
به خصوص قشر جوان ش��ديداً خودداري كنند چرا كه 
مصرف خودس��رانه داروهاي مخدر و بدون دس��تور و 
نظارت پزشك موجب ايجاد وابستگي، اعتياد و گاهي 

مرگ خواهد شد.

   خطر تجويز خودسرانه داروهاي مخدر
او همچنين در خصوص تجويز خودسرانه داروهاي مخدر 
نيز هشدار داد و افزود: تجويز خودسرانه داروهاي مخدر 
بدون دستور پزشك در گروه هاي سني مختلف به ويژه 
گروه هاي مسن بس��يار خطرناك است زيرا اين افراد به 
دليل شرايط سني خود مصرف كننده داروهاي متعدد 
هستند و ممكن اس��ت تجويز داروي خودسرانه آنان را 
دچار مشكل كند. اخگري تصريح كرد: مصرف همزمان 
داروهاي مخدر با ساير داروهايي كه بر سيستم اعصاب 
حركتي تأثيرگذار است به دليل مكانيسم تجمعي آنها 
احتمال ايجاد مسموميت هاي منجر به فوت را در افراد به 
دنبال خواهد داشت. او در خصوص عرضه برخي داروها در 
عطاري ها نيز اظهار داشت: متأسفانه برخي افراد سودجو 
به منظور دستيابي به منفعت مالي از داروهاي غيرمجاز 
براي ترك اعتياد، چاقي و لاغري و … استفاده كرده و اين 
داروها را در عطاري ها و در قالب داروي گياهي در اختيار 
م��ردم قرار مي دهند كه موجب ايجاد عوارض ش��ديد، 

مسموميت و حتي مرگ خواهد شد.

   جلوگيري از عرضه داروهاي غيرمجاز 
در عطاري ها

رييس مركز كنترل كيفي آزمايشگاه هاي سازمان پزشكي 
قانوني كش��ور با اشاره به برگزاري جلساتي در دبيرخانه 
شوراي عالي سلامت و امنيت غذايي وزارت بهداشت به 
منظور ساماندهي عرضه داروهاي سنتي و گياهي گفت: 
در اين جلسات در خصوص ارايه داروهاي سنتي و گياهي 
در عطاري ها و لزوم ساماندهي ارايه خدمات طب سنتي و 
مكمل بحث و تبادل نظر مي شود كه اميدواريم نتيجه اين 
جلسات منجر به جلوگيري از عرضه داروهاي غيرمجاز در 
عطاري ها به مردم شود. او با بيان اينكه داروهاي دست ساز 

عرضه شده در عطاري ها بعضاً داراي تركيبات غيرمجاز و 
خطرآفرين هستند، اظهار داشت: حتي داروهاي گياهي 
طبيعي نيز حاوي ماده موثره هس��تند ك��ه مي تواند با 
داروهاي شيميايي در حال مصرف تداخل فارموكولوژيك 
واضح ايجاد ك��رده و منجر به بروز عوارض جبران پذير و 
حتي جبران ناپذير شود. اخگري توصيه كرد كه مصرف 
هر داروي گياهي طبيعي در صورت همزماني با داروهاي 
شيميايي به خصوص در افراد مسن حتماً با دستور و اجازه 

پزشك معالج صورت گيرد.

   مرگ ۷۸۶ نفر با مصرف داروهاي مخدر 
در بهار امسال

بر اس��اس آمارهاي موجود در س��ه ماهه نخست سال 
جاري يك ه��زار و ۴۳۰ نفر بر اثر س��وءمصرف مواد در 
كشور جان خود را از دست دادند كه از اين تعداد ۷۸۶ نفر 
بر اثر داروهاي مخدر جان باخته اند. متأسفانه آمار تلفات 
ناشي از مصرف داروهاي مخدر در بهار امسال نسبت به 
مدت مشابه سال قبل ۲۷ درصد افزايش داشته كه عمده 
اين موارد به دليل ناآگاهي از عوارض و تبعات و مصرف 
خودس��رانه آنها اتفاق مي افتد. بر اساس اين گزارش در 
اين مدت در مجموعه يكهزار ۴۳۰ نفر در كش��ور بر اثر 
س��وءمصرف مواد جان خود را از دس��ت دادند كه از اين 
تعداد يكهزار و ۲۱۸ نفر م��رد و ۲۱۲ نفر زن بودند. آمار 
تلفات اعتياد در سه ماهه نخست امسال در مقايسه با مدت 
مشابه سال قبل ۱۴ درصد افزايش يافته است. گفتني 
است از كل تلفات سوءمصرف مواد در بهار امسال، ۱۷۳ 
نفر بر اثر مصرف مواد مخدر، ۴۰ نفر مواد محرك، ۷۸۶ 
نفر داروهاي مخدر، ۲۱۵ نفر مصرف همزمان مواد مخدر 
و محرك با داروي مخدر و ۱۶۳ نفر سوءمصرف همزمان 

چند دسته مواد و دارو جان خود را از دست داده اند.

رويخطخبر

هزینه ۱۰ هزار ميليارد توماني دانش آموزان اتباع
رييس امور بين الملل و مدارس خارج از كش��ور وزارت 
آم��وزش و پرورش گف��ت: درس��ال ۳۳۵ ميليون دلار 
معادل ۱۰ هزار ميليارد تومان براي دانش آموزان اتباع و 
۵۲۷ دلار معادل ۱۵ ميليون تومان براي هر دانش آموز 
اتباع هزينه  مي ش��ود. مهدي فياض��ي درباره وضعيت 
تحصيل اتباع در ايران اظهارداش��ت: راهبرد نظام براي 
اتباع حاضر در ايران تاليف شده و چند اولويت مهم مثل 
تكريم دانش آموزان اتباع و نخبه پروري در بين دانش آموز 
اتباع دارد. پنج درصد از آموزش و پرورش كش��ور و ۲۲ 
هزار كلاس درس در خدمت اتباع اس��ت، در سال ۳۳۵ 
ميليون دلار معادل ۱۰ همت براي دانش آموزان اتباع و 
۵۲۷ دلار معادل ۱۵ ميليون تومان براي هر دانش آموز 
اتباع هزينه  مي شود. او افزود: سالانه حدود ۱۷ ميليون 
ي��ورو از نهادهاي بين المللي ب��راي دانش آموزان اتباع 
دريافت مي كنيم كه رقم پاييني است اين درحالي است 
كه كشوري مثل تركيه به اروپا گفته است اگر سالانه پول 
پرداخت نكند مرزها را باز مي گذارد تا اتباع حاضر در اين 
كشور وارد اروپا شوند اما در ايران نه تنها اينگونه نيست 
بلكه هيچ تبعيضي بين دانش آموزان ايراني و اتباع وجود 
ندارد. رييس امور بين الملل و مدارس خارج از كش��ور 

وزارت آموزش و پرورش گفت: نهادهاي بين المللي ۸۸ 
مدرسه در كشور ساخته اند كه ۲۳ مدرسه ديگر هم در 
حال ساخت است در سال ۱۴۰۰، دولت قبل ۱۵۰ ميليارد 
تومان از نهادهاي بين المللي كمك گرفت كه اين رقم 
را در س��ال ۱۴۰۱ به ۱۰۰۰ ميليارد تومان رسانديم كه 
تاكنون ۶۰۰ ميليارد تومان از آن اعلام وصول شده است.

رييس امور بين الملل و مدارس خارج از كش��ور وزارت 
آموزش و پرورش درباره مدارس خارج از كش��ور گفت: 
در داخل ايران ۱۱ مدرس��ه بين المل��ل داريم كه اكثرا 

غير دولتي هستند در خارج از كشور ۷۵ مدرسه داريم 
كه دولتي، غيردولتي و از راه دور هستند و در ۳۵ كشور 
حضور دارند. در سال هاي گذشته تعداد و جمعيت  اين 
مدارس ۴۹ درصد كاهش داشته و ۳۳ مدرسه تعطيل 
شده اما در سال قبل ۱۵ درصد دانش آموزان اين مدارس 
بيشتر شده است. دانش آموزاني كه در مدارس خارج از 
كشور مشغول به تحصيل هستند فرزندان شبكه جهاني 
ايراني هاي خارج از كش��ور، كارداران ايراني و جمعيت 

دوستداران ايران هستند.
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